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V R N IM O  SE 
V DEŽELNI SVET!

V  nedeljo, 14. jun ija , bom o im e li 
možnost, da v deželni svet Furlanije-Julijske krajine po 
petih letih "izgnanstva" ponovno izvolim o svojega pred
stavnika. Našli ga bom o med kandidati liste Centro po- 
polare riform atore - Ljudska sre
dina za reform e, ki jo je Slo
venska skupnost soobliko
vala skupno z d rugim i le
vosredinsko in  sredinsko 
usm erjenim i strankam i 
*n gibanji, in sicer z L jud 
sko stranko (PP1), D in i- 
jevo listo  (LD), Republi
kansko stranko (PRI) in  
Demokratično unijo za repu 
bliko (UDR). K o t je N o v i glas že 
obširno pisal v svoji prejšnji številki, bo naš glavni kan
didat časnikar in mnogostranski po litičn i in ku ltu rn i de
lavec Ivo Jevnikar, k i bo nastopal bodisi v tržaškem ko t 
v goriškem vo lilnem  okrož ju ; v videmskem vo lilnem  
okrožju  pa bo kand id ira la  m lada beneškoslovenska 
izobraženka Romina Cencig.

Vodstvo Slovenske skupnosti je s takšno o b liko  
soudeležbe v skorajšnji deželni v o liln i pre izkušn ji zelo 
zadovoljno že zato, ker bo slovenska stranka v njej v 
mejah m ožnosti nastopala k o t enakopraven p o lit ič n i 
osebek. Upoštevati je namreč treba, da nova vo lilna  
zakonodaja postavlja dokaj v isok v o liln i prag, za slo
vensko m anjšino pa ne predvideva nikake olajšave in  
to liko  manj zajamčenega zastopstva. Zaradi tega je bila 
Slovenska skupnost prisiljena poiskati partnerje za sku
pen nastop, sicer bi b ila  njena udeležba na vo litvah  
brez upa na uspeh. Po razbitju O ljke zaradi odločenosti 
levih dem okratov, da nastopijo  s svojo lis to , in  po pre
trganju vo lilne  naveze med tržaškim  županom Illy jem  
in rekto rjem  videmske univerze Strassoldom, k i je za
dalo skorajda sm rti udarec Projektu avtonom ij, je b ilo  
najbolj naravno, da Slovenska skupnost sklene v o liln o  
zavezništvo z levosredinsko in  sredinsko usm erjenim i 
strankami in  g ibanji, s ka te rim i je naposled tud i dejan
sko osnovala L judsko sredino za reform e. Da p ri tem 
nastopa ko t enakopraven p o litičn i osebek, pa se odraža 
že v dejstvu, da je v skupnem vo lilnem  znaku vključen 
tud i njen sim bol z lipo vo  vejico.

Drugi razlog za zadovoljstvo so programska izhodišča, 
s katerim i se predstavlja Ljudska sredina za reforme. 
Le-ta se zavzema za vsestranski razvoj dežele Furlanije- 
Julijske krajine, k i naj ohrani oz. okrepi svojo posebno 
avtonom ijo, na novo uredi sistem krajevnih avtonom ij 
na svojem ozemlju ter skuša p ridob iti tud i večjo medna
rodno vlogo v novi Evropi. V  tem smislu govorijo  razčle
njeni program ski predlogi za institucionalne reform e, 
za gospodarski razvoj in zaposlovanje, za ustreznejšo ure
ditev javnega zdravstva in socialnega skrbstva, za po
speševanje šolstva, ku lture in  športa, kakor tud i za okre
pitev odnosov sodelovanja s sosedi. / s t r a n  2
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D A N  D R U Ž IN E  N A  V R H U  SV. M IH A E L A

IZ LJUBEZNI ZA LJUBEZEN!

i
HARJET DORNIK

pet so se prejšnjo nede
ljo  m lade goriške družine 
zbrale, da bi skupno preživele 
dan v igri, pogovoru in kratki 
zbranosti. Tokrat so kot vas 
izbrale Vrh sv. Mihaela in pro
store centra Danica, praznik 
pa so priredile v sodelovanju 
z domačim mladinskim zbo
rom Vrh sv. Mihaela. Organi
zatorji, to je Skupina mladih 
družin, se torej držijo prvot
ne zamisli iz Cerknice, da 
zberejo mlade družinske sku
pnosti vsaj nekajkrat na leto 
na srečanju čim večjega ob
sega. Saj se sicer tudi drugače 
veliko srečujemo ob različnih 
priložnostih, odnosi med po
sameznimi družinami so že 
zelo dobri, vendar čutimo ob 
tem še močno notranjo po
trebo, da utrjujemo medse
bojne vezi prvenstveno kot 
družine. Potrebujemo se, da 
si izm enjujem o poglede in 
misli, da nam kdo spregovori 
o vrednotah, ki naj se uresni
čujejo med nami, da se otro
ci in starši skupaj brezskrbno 
igramo, da preživimo en dan 
skupaj sproščeno ob že pri
pravljenem kosilu. Taka sreča
nja se nam zd ijo  zelo po
membna za utrditev zdrave 
samozavesti mladih družin, ki 
stopajo in prevzemajo (prav
zaprav so že prevzele) glav
no vlogo na prizorišču za
mejskega odra. Da so pravi 
protagonisti, o tem ne more 
biti nikakršnega dvoma. Kdor 
izbere ž iv ljen je , se nu jno 
znajde sredi dogajanja. Za na
rod, ki biološko in drugače 
umira, je odločitev za življe
nje otrok in njihova dobra vz
goja prvenstvena in zdaleč 
najpomembnejša izbira, ki 
potisne vse ostale "potrebe11 v 
ozadje. Vredna je vsega priz
nanja in spoštovanja. Te dru
žine so svoje energije vložile 
v globlje in zahtevnejše izbi
re, ki bodo reševale narodo
vo telo prav v njegovem bi
stvu. Koliko energij zahtevajo 
otroci in njihovo zdravo vz
gajanje, vedo povedati prav 
starši in vzgojitelji. Danes je 
veliko težje vzgajati sredi te
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nezdrave, zahrbtne in zavaja
joče družbe. Zato se vedno 
čudim, da se mediji in drugi 
krogi tako malo posvečajo in 
cenijo zahtevno delo staršev 
in vzgojiteljev po šolah in dru
gih ustanovah, ki se dan na 
dan trudijo, da bi ustvarjali 
bo ljš i hum us za naslednji 
rod, - kot se je izrazil eden od 
predavateljev. V medijih so ti 
v id ik i prem alo poudarjeni. 
Morda pa ta kolektivna zavest 
ni niti tako pomembna. Važ
no je, da smo tu in da prihaja
mo skupaj. Medsebojni po
vezanosti moramo prišteti še 
pomembni vidik, da se na Go
riškem uveljavlja trend po 
večjem številu otrok v mladih 
družinah in njihovi odgovor
ni vzgoji. Če znamo prebirati 
te znake in če je res, da mladi 
napovedujejo prihodnost in 
bodoče generacije, smo lah
ko zelo veseli. Narod v zamej
stvu kaže večjo življenjsko si
lo, vsaj kar zadeva Goriško.

Srečanje mladih družin na 
Vrhu je potekalo po že pre- 

| skušeni in posrečeni formuli. 
Nekatere družine so se zbra
le že pri deveti maši v vrhov- 
ski cerkvi. Nato je bila za vse 
pripravljena igra v obliki o- 
rientacijskega pohoda z obis- 

i kom štirih postojank, razseja

nih po vasi. Pri igri je sodelo- 
| valo okrog 20 družin (40 od
raslih in 50 otrok), ki so se raz
delile v štiri skupine. Dali so 
si imena Arnika, Brontozavri, 

j Cicibani in Dihurji. Predvide
ne vaje spretnosti so bile pri
rejene za različne starosti o t
rok in staršev, da so pri eni ali 
drugi vsi prišli na vrsto, tudi 
tisti, ki še ne znajo dobro upo
rabljati nog. Prav vsi pa so mo
rali prečkati "reko". Mladi so 

I se s svojo gibčnostjo še naj
bolj izkazali. Lepo vzdušje je 
skalila samo žeja najmlajših 
zaradi toplega sončnega dne. 
Le za kroniko naj bo omenje
no, da so z zelo rahlo pred
nostjo zmagali Brontozavri 
pred Dihurji. Sprehod in igre 
so bile zamišljene v tem smi
slu, da smo se med seboj lah
ko pogovarjali, menili in se 
bolj povezali.

Lačne in potne družinske 
člane je po treh urah čakala 
dobra in obilna paštašuta s pi
jačo. Tačas se nam je v cen
tru Danica pridružilo vsaj še 
drugih deset družin z otroki 
in skupina domačinov za po
poldanski del srečanja. Po na
stopu domačega mladinske
ga zbora pod vodstvom Mar
je Feinig Tavčar je sledil tre
nutek zbranosti za odrasle,

medtem ko so mlajše prev
zeli v oskrbo in se z njimi igrali 
člani skavtske organizacije. 
Starši so lahko prisluhnili pre- 
davanju-pričevanju dveh za
konskih parov na temo: Iz lju
bezni za ljubezen. Dr. prof. 
Angelca in dr. prof. Marko Ze- 
rovnik sta govorila podrob
neje o tem, kako starši resni
čno vzgajajo svoje otroke v 
ljubezni in za ljubezen le s pri- 

i čevanjem medsebojnega lju
bezenskega odnosa. Nada in 
Tone Kokalj pa sta povedala 

| svoje izkušnje in poglede o 
tem, kako uskladiti družbeno
politično udejstvovanje s po
trebami družinskega življe
nja. Po predavanju je bil čas 
še za nogometno tekmo, dru
gi so plezali ali se pogovarja
li. Razšli smo se veseli in hva
ležni, da smo lahko skupaj 
preživeli lep dan.

Starši se zahvaljujemo do
mačinom za gostoljubje, po
sebno pa gospe Anamariji za 
vsestransko pomoč, skavtom 
za pomoč pri jutranji igri ter 
za igre z našimi otroki in nji
hovo varstvo, gospodu Marja
nu pa za mašno daritev. Orga
nizatorji pa vas že sedaj vabi
jo na dan družine, ki bo prihod
njo jesen.
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Janez Povše
MANJŠINSKO VPRAŠANJE V N O VI EVROPI

Ivan Žerjal / intervju 
EMIDIJ SUSIČ

LJUDEM, KI JIH JE PRIZADEL 
POTRES, ŽELIM O  PO M A G A TI. 
ZATO B O M O  T U D I 
NA U REDN IŠTVU  ZBIRALI 
DENAR, KI GA 
B O M O  POTEM 
IZ R O Č IL I NAJBOLJ 
POTREBNIM  D R U Ž IN A M .

j Matjaž Rustja
M LADI LETU 2000 NAPROTI

1 Alojz Tul 
-.0 LET IZRAELSKE DRŽAVE

| Z A  P O T R E S E N C E j Breda Susič
! IDENTITETA IN MANJŠINA

r j-g  Ivan Žerjal
PRIPRAVE NA 36. PRAZNIK ČEŠENJ

psi Iva Koršič
MIŠOLOVKA V ŠTEVERJANU

Erika Jazbar
M A RIO  Q U A LIZZA  PRIHAJA V ŠPETER

' KRIŠKI JUSARJI ZA SVOJE PRAVICE Q
H Erik D olhar

75 LET ŠPORTNEGA DRUŠTVA ZARJA u
Danije l Devetak 
"KLIČEMO PO LJUBEZNI!"
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TR ST /  T IS K O V N A  K O N F E R E N C A  SSk

I V O  JEVNIKAR  
K A N D I D A T  SSk

Ivo Jevnikar je tudi uradno 
postal kandidat Slovenske 
skupnosti na bližajočih se de
želnih volitvah. Kandidaturo je 
podprl deželni svet stranke na 
svoji seji v petek, 8. t.m .; na 
tiskovni konferenci, ki je bila 
dan kasneje, v soboto , 9. 
t.m ., na strankinem sedežu 
v Trstu, pa je bila tudi uradno 
predstavljena.

Kot znano, SSk sodeluje v

2 okviru skupne liste Centro po- 
polare riformatore (po sloven-

  s ko bi se ime glasilo Ljudska
č e t r t e k  sredina za reforme), ki jo  po- 
' 4’ ̂ 0 9 8  sl° venske stranke sestav

lja jo  še Ita lijanska ljudska 
stranka, Italijanska republi
kanska stranka, lista Dini za 
italijansko prenovo in Demo
kratična zveza za republiko 
(slednja združuje pristaše biv
šega predsednika republike 
Francesca Cossige). Na volil
nem znaku skupne liste je pri
soten tudi simbol SSk, kar so 
govorniki na tiskovni konfe
renci (deželni tajnik Martin 
Brecelj, podpredsednik M ar
jan Terpin in sam Jevnikar) še 
posebej podčrtali.

Sodeč po njihovih besedah, 
ima SSk stvarne možnosti, da 
izvoli svojega predstavnika v 
deželni svet Furlanije-Julijske

krajine, v katerem je manjka
la pet let zaradi novega volil
nega zakona, k iji ni omogočal 
izvolitve. Brecelj, Terpin in Jev
nikar so izrekli precej kritičnih 
pripom b na račun volilnega 
zakona, ki onemogoča manj
šim strankam prisotnost v de
žel nem svetu in ki ne omogo
ča niti zajamčenega zastop
stva manjšin, čeprav ima de
žela poseben statut ravno za
radi prisotnosti le-teh. Tudi 
skupen nastop vseh političnih 
sil Oljke, ki ga je SSk predla
gala od vsega začetka, je pro
padel zaradi zadržanja Levih 
demokratov, ki so šli svojo 
pot, propadlo pa je tudi zave
zništvo z listo Projekt avtono
mij zaradi um ika tržaškega 
župana lllyja. Na koncu se je 
ponudila priložnost kandidi
rati na skupni listi Ljudska sre
dina za reforme, ki predstav
lja, kot je dejal Brecelj, sre
dinske sile Oljke.

SSk se je odločila za ta ko
rak tudi zaradi programa te 
skupne liste, ki poudarja tudi 
manjšinsko problematiko, saj 
vsebuje potrebo po izpopol
nitvi zaščite slovenske manj
šine, po ovrednotenju manj
šinskih jezikov in seveda tudi 
slovenskega jezika ter po m i
nimalnem zajamčenem za-
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stopstvu manjšin v izvoljenih 
telesih. V tem programu, ki 
so ga prej omenjene stranke 
podpisale pred notarjem in je 
torej obvezujoč, so prisotne 
bistvene točke programa SSk. 
Poleg tega, so dejali govorni
ki, je bila Ljudska stranka edi
na stranka, ki se je v dežel
nem svetu zavzela za zajam
čeno zastopstvo manjšin.

SSk, kot je bilo že napisa
no, ima stvarne možnosti, da 
ponovno izvoli svojega pred
stavnika v deželni svet. Njeni 
predstavniki računajo na tra
dicionalno zvestobo volivcev 
slovenske stranke in opozar
jajo na pomembnost, da se 
odda čim večje število pre
ferenčnih glasov. Če bodo vo
livci upoštevali vse to, SSk lah
ko računa celo na polno izvo
litev svojega predstavnika in 
ne le na izvolitev z ostanki.

IZ

S 1. STRANI

V R N I M O  SE V 
D E Ž E L N I  SVET!

Posebno m oram o poudariti, da p ro 
gram Ljudske sredine za reforme posveča 
izrazito pozornost manjšinski problema
tik i. V  njem je med drugim  poudarjeno, 
da je p riso tnost narodnostn ih  manjšin 
eden izmed temeljev, na katerem sloni 
posebna deželna avtonom ija, in se zavze
ma za n jihovo vsestransko rast in ovred
notenje. Kar zadeva slovensko manjšino, 
si bo Ljudska sredina za reforme prizade
vala za to, da bi dežela v okviru  svojih 
pristojnosti, pa tud i s svojo po litično  težo, 
poskrbela za čimprejšnjo izpopolnitev za
ščite naše narodne skupnosti, tako da bi 
se lahko neovirano razvijala in med d ru 
gim  polneje odigravala vlogo povezoval
nega dejavnika s sosednjo Slovenijo. Pro
gram nadalje izrecno omenja potrebo po

j o v re d n o te n ju  slovenskega in  d ru g ih  
manjšinskih oz. deželnih jezikov, poleg 

| tega pa zagovarja zahtevo po m in im alni 
zajamčeni zastopanosti slovenske m anj
šine v deželnem svetu. Skratka, Slovenski 
skupnosti je uspelo vk ljuč iti v program 
skupne liste vse temeljne zahteve, k i jih  
sama postavlja glede problematike naše 
narodne skupnosti.

Zaradi vsega navedenega smo p repri
čani, da bo vsak slovenski dem okrat na 
glasovnici za deželne vo litve  z lahkim  sr
cem, še več, s ponosom prečrtal znak L jud
ske sredine za reforme ter prispeval k izvo
litv i slovenskega kandidata na njej, po
tem ko smo ga v zadnjh petih letih  tako 
hudo pogrešali. Poudarimo naj, da so za 
izvolitev našega zastopnika dane stvarne 
možnosti, ki pa bodo lahko postale real
nost samo s pom očjo osveščenega glaso
vanja slovenskih volivcev z oddajo ustrez
nega preferenčnega glasu.
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NARAVA SE PREJ ALI SLEJ MAŠČUJE

"Z denarjem Evropske zve
ze in dežele Kampanije je ob
čina Bracigliano ob vznožju 
hriba, s katerega se je sprožil 
prvi plaz, začela graditi nepo
trebno in rušilno cesto, ki je 
morda soodgovorna za ne
srečo." Tako je dejala bivša 
predsednica W w f za Italijo 
Grazia Francescato. Skupno 
z mnogimi župani, javnimi u- 
pravitelji in sindikalisti se je 
udeležila velike manifestacije 
v soboto, 9. t.m., v Rimu, ki 
jo  je priredila Zveza za okolje. 
Računajo, daje na manifesta
ciji bilo 100 tisoč ljudi.

Za zadnjo katastrofo na 
jugu države je gotovo odgo
vorno dolgoletno brezobzir
no izkoriščanje zemlje v zazi
dalne namene. Divji posegi v 
naravo se prej ali slej mašču
jejo. Rušijo se naravna ravno

vesja, čemur je treba dodati 
še zanemarjanje oz. opušča
nje tistih del, ki so jih nekoč 
opravljali kmetje na neobde
lanih površinah, pa naj je šlo 
za gozdove ali za pašnike.

Zdaj se oglašajo mnogi, ki 
opozarjajo na pomanjkljivo in 
zastarelo ter neustrezno zako
nodajo. Urbanistične načrte v 
Italiji praviloma oblikujejo ar
hitekti in inženirji, povsem od
sotni pa so geologi, čeprav bi 
bilo njihovo sodelovanje pri 
tako pomembnem delu nuj
no. Predsednik zbornice geo
logov De Paola je te dni izja
vil, da ima zbornica 12 tisoč 
članov, od katerih je polno za
poslena le ena četrtina. Ena 
temeljnih nalog Državne geo
loške službe je izdelava vse
državne kartografije v merilu 
1 :50.000, kar je nujno za po

znavanje teritorija in njegove
ga pravilnega koriščenja. V 10 
letih je bilo izdelanih le nekaj 
desetin tabel, predvidenih pa 
jih  je skupno 650. Dela za
stajajo zaradi pomanjkanja 
sredstev. To pomeni, da ni za
nimanja.

Do trenutka, ko naš čas
nik gre v stroj, so na od veli
ke nesreče prizadetem ob
močju dežele Kampanije 
našteli 142 smrtnih žrtev, 
natančno število pogreša
nih pa ni znano. V nedeljo, 
10. t.m., so v mestu Sarno 
pokopali 95 trupel. Pogre
ba sta se udeležila tudi pred
sednik republike Scalfaro in 
predsednik vlade Prodi.

Bo zadnja katastrofa zdra
mila odgovorne?

OB KRVAVEM D O G O D KU  ZA VATIKANSKIMI Z ID O V I

" N I C  M U  N i  P R I H R A N J E N O "

Vse kaže, da v Vatikanu še 
niso popolnoma pojasnili pote
ka krvavega dogodka, ko so v 
mlaki krvi obležali poveljnik švi
carske garde Alois Estermann, 
njegova žena in 24-letni dese
tar Cedric Tornay. Pred dnevi 
so našli tudi zadnjo od petih 
krogel, kolikor naj bi jih sprožil 
desetar iz svojega samokresa. 
S štirimi streli je baje ubil svo
jega poveljnika in njegovo že
no, zadnjo kroglo pa je name
nil sebi. Fant očitno ni bil pri
seben. Sprijazniti pa se zlasti ni 
mogel z dejstvom, da je za vr
hovnega poveljnika švicarske 
garde bil imenovan častnik, ki 
ga je baje stalno šikaniral, to je 
namerno povzročal neprijet
nosti. Zato je moral umreti prav 
na dan svojega imenovanja za 
vrhovnega poveljnika.

"Ubogi papež: nič mu ni 
prihranjeno," je dan po trojnem 
umoru napisal znani časnikar 
in pisatelj Enzo Biagi. "Na njega 
strelja Turek Ali Agča in se med 
seboj pobijajo švicarske straže, 
ki bi ga morale varovati." "Z 
besedami iz evangelija se je sv. 
oče spopadel z marksizmom, 
ki je zato zapadel v krizo. Po
toval je po najrevnejših deže
lah, poljubljal zemljo in govoril 
množicam; njegov pontifikat 
pomeni tudi konec hladne voj
ne. Obiskal je rimsko sinago
go, kamor ni dotlej vstopil no
ben papež. Obnovil je diplo
matske stike z Izraelom in se 
srečal s predstavniki vseh Cer
kva. Sprejel je Gorbačova in s 
Kohlom šel skozi brandenbur- 
ška vrata. Bil je v mestih obu
pa, v Sarajevu in Bejrutu, na Ku

bi pa je stopil na oder in imel 
ob sebi Fidel Castra; je med pro
tagonisti poraza komunizma." 
Biagi pravilno poudarja, kako 
prva knjiga Janeza Pavla II. ima 
naslov Pravica do dela, kar po
meni, da je socialna pravičnost 
njegova značajska stalnica in 
hkrati eden temeljev njegove
ga poslanstva.

Vatikanski glasnik je izjavil, 
da je novica o krvavem dogod
ku sv. očeta "hudo prizadela in 
užalostila, da se je takoj zbral v 
molitvi za svojega zvestega slu
žabnika in njegovo ženo ter za 
tistega ubogega fanta".

Alois Estermann je ob zna
nem atentatu prvi priskočil na 
pomoč sv. očetu in ga dejan
sko držal v naročju, dokler av
tomobil ni privozil do bolnišni
ce. O švicarski gardi pa je gla
snik dejal, da dogodek "ni pri
zadel njene časti in zaupanja".

P O V E j M O  N A G L A S
J A N E Z  P O V S E

NOVA EVROPA UTEGNE 
POSTAVITI TU D I MANJŠINE 
PRED VELIKE PREIZKUŠNJE

Nemara smo se kot manjšina malokrat 
vprašali, kaj nam prinaša nastajanje nove Evro
pe. Seveda ne gre za dvom  v vzpostavljanje ev
ropske povezanosti, ki je  vsaj tako prelomen 
dogodek kot padec berlinskega zidu. Gre za 
premislek, kakšno bo naše povsem dobesed
no, življenjsko mesto v tej novi Evropi. In ob 
tej točki se zdi, da utegnemo na svoji poti srečati 
cel kup nelahkih preizkušenj.

Do sedaj smo b ili vpeti m ed večinski in ma
tični narod, znotraj tovrstnega trikotnika se je  
odvijala tako rekoč vsa naša usoda. Pojavil se 
je  nov naslovnik, Evropa, kar seveda korenito 
spreminja naše stanje. Kakšno vlogo bosta ime
la za manjšino večinski in matični narod, in si
cer v perspektivi vse močnejše Evrope? Bo 
manjšinska vprašanja še naprej v bistvu določal 
in reševal večinski narod ali bo to počela Evro
pa? Kakšna bo vloga matične države v trenu
tku, ko bodo odpravljenje meje? Bo imela za
radi tega matična država na svojo manjšino 
večji vpliv, kot ga ima sedaj, ali bo ta vpliv držav
ljansko in pravno pripadal državi večinskega 
naroda? Bodo na manjšine Evropa, država 
večinskega in državnega matičnega naroda vpli
vale enakomerno ali ne? Ob teh vprašanjih po
staja jasno, da bo nastajanje Evrope vneslo v 
manjšinske prostore, torej tudi v naš prostor, 
zelo veliko razgibanosti, znotraj katere se bodo 
križali, dopolnjevali ali izključevali evropski, 
večinski in matični tokovi. V naj lepši izvedbi

takšne razgibanosti b i utegnilo p riti do visoke
ga ovrednotenja manjšin, kar b i pom enilo za 
milijone evropskih manjšincev boljše življenjske 
pogoje, kot so jih  imeli kdaj koli doslej. Lahko 
pa bo nastajanje Evrope v pretirani skrbi za do
seganje ekonomskih ciljev, da ne rečemo dobi- 

I čka, manjšine preprosto ukinilo, p ri čemer bi 
seveda nastali prav na območju manjšin iz
praznjeni prostori, ki bi se kasneje sporazum
no napolnili z vplivom sedanjih držav oziroma 
večinskih narodov.

Nastajanje nove Evrope bo torej v vsakem 
primeru, bodisi da bo prijazno ali neprijazno, 
zahtevalo jasne pojme in stališča tudi od manj
šinskih prostorov. Kaj bo počel manjšinski člo
vek v novi Evropi in kam se bo obrnil? Se bo 
obrn il vase, se bo obrn il v večinski narod, v 
matični narod ali kar v Evropo ? Se bo razdrob
ljen obrn il na vse omenjene naslove hkrati? S 
kakšnimi posledicami? Kakšno identiteto, ne 
toliko narodno kot predvsem človeško, bom o  
imeli, če se bom o priključevali različnim na
slovom in vplivom? Je možna čvrsta človeška 
identiteta ob morebitnem izginotju sedanje 
manjšinske skupnosti?

Vprašanja so torej tehtna in nanje bo treba 
slej ko prej odgovoriti: v imenu soustvarjanja 
nove evropske prihodnosti, to liko bolj seve
da v našem lastnem imenu, v imenu vsako
gar izmed nas.
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AKTUALNO

IN T E R V J U  /  E M ID IJ  S U S IČ

SOŽITJE MED KULTURAMI 
IN LASTNA IDENTITETA

IVAN ŽERJAL

Prof. Emidij Susič je docent sociologije medetničnih od
nosov na fakulteti za politične vede tržaške univerze. Že nekaj 
let je ravnatelj Slovenskega raziskovalnega inštituta (SLORI- 
ja), katerega sodelavec je postal kmalu po ustanovitvi leta 
1974. Skupaj z dr. Danilom Sedmakom je napisal knjigo Tiha 
asimilacija, v kateri avtorja analizirata procese in situacije, 
ki privedejo člana manjšinske skupnosti, da se asimilira večini. 
Prof. Susič se strokovno posveča raziskovanju na družboslov
nem področju s posebnim ozirom na manjšinsko situacijo. O  
vprašanjih, ki so vezana na to temo, smo ga zaprosili za pogo
vor, na katerega je rad pristal.

N a jp re j b i Vas p ro s il', 
če bi se p re d s tav ili 

našim bralcem...
Rodil sem se v Gorici, kjer sem 

obiskoval slovenske šole do klasi
čne mature. Po maturi sem šel v M i
lan. Tam sem študiral na Katoliški 
univerzi Srcajezusovega, in sicer na 
ekonomski fakulteti in hkrati tudi 
delal kot vzgojitelj v zavodu za glu
honeme. Predno sem končal uni
verzo, sem se vrnil v Gorico, kjer 
sem bil nekaj časa tudi prefekt v A- 
'ojzijevišču. Takrat sem bil tudi deja- 
Ven pri naših društvih, nekaj časa 
sem bil npr. predsednik SKAD-a, Slo
venskega katoliškega akademskega 
društva v Gorici. Skoraj dve leti sem 

zaposlen kot občinski tajnik v 
Steverjanu, potem sem se zaposlil 
na Inštitutu za mednarodno socio- 
log'-jo (ISIG), ki ga je v Gorici usta- 
n°vil prof. Demarchi. Zatem sem 
dobil štipendijo na tržaški univerzi. 
Tako negotovo stanje štipendista je 
trajalo približno sedem let, potem 
se mi je ponudila ena od zadnjih mo
žnosti, da dobim mesto asistenta. 
Zmagal sem natečaj in bil potem ne
kaj let asistent. Po opravljenem no
tranjem natečaju pa sem postal do
cent. Na fakulteti za politične vede 
tržaške univerze poučujem sociolo-

20 LET PO SMRTI 
ALDA M ORA

ŠE V E D N O  
V E LIK A  
S K R I V N O S T

V poslanski zbornici je bila spo
minska seja ob 20-letnici nasilne 
smrti Alda Mora in celotne njegove 
osebne straže (skupno pet ljudi). 
Spregovoril je tudi predsednik repu
blike Scalfaro. Njegova izvajanja so 
se vedno predmet živahnih razprav. 
Dejal je namreč, da so izvršilci zloči
na sicer znani, a da javnost še ne 
Pozna tistih, ki so ta veliki politični 
zločin načrtovali in tudi izbrali tre
nutek njegove izvršitve. To pomeni, 
da so bili rdeči brigadisti orožje v 
rokah nekoga. Predsednik Scalfaro 
j f  sicer odobril stališče takratne vla
de, ki je zavrnila možnost pogajanj 
z ugrabitelji, a se je hkrati vprašal, 
zakaj se je odklonil kakršenkoli dia- 
°g z njimi, četudi je takšna zahteva 
. "a jasno razvidna iz pisem, ki jih 
Je iz ječe ugrabljeni Moro pošiljal ta- 
, °  vrhovom svoje stranke kot dr
žavnim institucijam oziroma njiho- 
V|m predstavnikom.

Ugrabitev Alda Mora ostaja kljub 
s evilnim kazenskim obravnavam in 
Parlamentarnim preiskavam še ved- 
no skrivnost.

gijo medetničnih odnosov in sem 
tudi suplent za metodologijo in teh
niko (družboslovnega) raziskovanja. 

K ako  je  p riš lo  do 
Vašega zbliževanja  

s sociologijo?
Po opravljenem univerzitetnem 

študiju sem iskal zaposlitev. Prepri
čan sem bil, da se bom zaposlil pri 
kaki banki. Pomladi leta 1968 pa je 
prišel k meni duhovnik g. Marijan 
Komjanc in mi povedal, da se je bil 
udeležil nekega predavanja prof. 
Demarchija, s katerim se je bil po
tem zaklepetal. Demarchi mu je ta- 
krat povedal, da ustanavlja v Gorici 
socio loški in š titu t (že om enjeni 
ISIG) in da potrebuje slovenskega 
sodelavca. Hotel je nekoga, ki poz
na stvarnost slovenske manjšine in 
ima tudi odnose s Slovenijo. G. Ko
mjanc mi je svetoval, naj grem na 
razgovor k prof. Demarchiju. Ta je 
bil po srečanju z menoj zadovoljen 
in tako sem čisto slučajno prešel na 
področje sociologije, s katero sem 
se začel počasi seznanjati in jo po
glabljati. Od takrat sem skoraj poza
bil na ekonomske vede, tako da se 
moram danes precej potruditi, da 
razumem procese, ki se odvijajo na 
svetovnem gospodarskem podro
čju. Manjkal mi je sicer univerzitet
ni študij sociologije, vendar sem ga 
s časom nadoknadil.

K atera  p o d ro č ja  p a  
ta  veda p okriva?

Sociologija je zelo odprta veda. 
V bistvu se lahko ukvarja z vsem, 
seveda vedno z vidika družbe in od
nosa človeka do nje. Tako se spušča 
na področja politike (politična so
ciologija), gospodarstva (ekonom
ska sociologija), kulture (sociologija 
kulture), komunikacije (sociologija 
komunikacije) itd. Gre za preučeva
nje družbenih procesov, torej dru
žbe v razvoju, za študij tega, kako 
se družba razvija. Politična, gospo
darska, kulturna in druga dogajanja 
(naj navedem kot primer samo kri
zo leta 1956 in današnjo globaliza
cijo) imajo nedvomno svoj vpliv na 
razvoj družbe in so torej neizogib
no teme sociološkega proučevanja.

K d a j ste zače li
sodelovati s Slovenskim  

ra z isk o va ln im  inštitutom ?
S SLORI-jem sem začel sodelo

vati kmalu po ustanovitvi leta 1974 
po mednarodni konferenci o manj
šinah v Trstu. Bil sem že na univer
zi, vendar sem še vedno sodeloval 
s sociološkim inštitutom v Gorici. 
Dr. Karel Šiškovič je takrat stopil v 
stik s takratnim ravnateljem inštituta 
prof. Raimondom Strassoldom in ga 
vprašal, če bi jaz lahko postal član 
znanstvenega sveta SLORI-ja. Začel 
sem takrat. Spomnim se, da je bil 
takrat sedež inštituta v ul. Geppa v 
Trstu. Spominjam se tudi prve ali ene 
od prvih sej znanstvenega sveta, 
kjer se je rodila ideja o raziskovanju

FO TO  HUMRACA

pojava asimilacije, iz katere je po
tem nastala knjiga Tiha asimilacija, 
ki sva jo  napisala skupaj z dr. Dani
lom Sedmakom. Moje sodelovanje 
se je nadaljevalo v še večji meri po 
Šiškovičevi smrti, ko je postal rav
natelj inštituta prof. Darko Bratina. 
On me je zelo pritegnil, predvsem 
ker je nekoliko spremenil koncept 
SLORI-ja v tem, da je v večji meri o- 
vrednotil sociološko področje. Nje
gove ideje so mi bile zelo sorodne. 
Tako sodelovanje je šlo naprej več 
let. Profesorja Bratino pa je potem 
bolj pritegnila politična aktivnost in, 
ko je on postal senator, sem sprejel 
funkcijo ravnatelja. V tistem času, 
ko sem sprejel ravnateljevanje, je 
prišlo do padca Berlinskega zidu in 
do velikih sprememb tako v Evropi 
kot pri nas. Te stvari so znane, dej
stvo pa je, da je bilo to prehodno 
obdobje, tudi za inštitut, v znamenju 
sanacije. Zaradi tega se je tud i 
zmanjšalo število osebja, vendar je 
bilo to neizbežno. Sedaj je sanacija 
opravljena in je treba z novim ela
nom naprej.

K ot ravn a te lj Slovenskega 
ra z isko va ln eg a  in š titu ta  
ste zelo  dobro seznanjeni 
tu d i z  d inam ikam i, k i so 

priso tne  v slovenski 
d m ž b i v zamejstvu: 

kakšna je  ta družba?
Naša družba ni po mojem mne

nju nič kaj posebnega v primerjavi 
z drugimi manjšinskimi družbami. 
Kar se tiče npr. spreminjanja priim 
kov ali pa brisanja imen na grobo
vih, kar se je v naših krajih dogajalo 
v času fašizma, to ni naša poseb
nost, saj seje podobno dogajalo tudi 
drugod. Take ali podobne negativ
ne dinamike med manjšinsko in ve
činsko skupnostjo se pojavljajo sko
raj povsod. Zato smo v nekem smi
slu čisto normalna manjšinska dru
žba, s problemi in dinamikami, ki

jih ima vsaka manjšinska skupnost 
tako znotraj same sebe kot v odno
su do večine, seveda pa s svojimi 
posebnostmi. To lahko potrdim še 
z nekim primerom. Pred leti sem bil 
v Opatiji na nekem simpoziju socio
logov. Tamkajšnja italijanska skup
nost nam je pripravila sprejem in 
manjšo predstavo. Mladi so seveda 
na odru govorili v italijanščini, na 
hodniku pa so se med sabo pogo
varjali po hrvaško. Ne spominjam 
se, če pred ali po tem dogodku, pa 
sem bral v Primorskem dnevniku, 
kako se je neki profesor na naših 
šolah zgražal, da se dijaki sloven
skih višjih šol v Trstu v avtobusu po
govarjajo v italijanščini. Določeni 
procesi so si torej podobni. Rekel bi 
tudi, da je naša družba enaka kot 
večinska družba v malem, da ima 
torej iste potrebe na raznih področ
jih, seveda v manjši meri, saj smo 
številčno tisto, kar smo. Tako na pri
mer potrebujemo šolo, nismo pa v 
stanju, ne finančno ne številčno, da 
bi si lahko privoščili univerzo. 

P r ih a ja  še vedno do 
t.i. "tihe asim ilacije"?  

Prepričan sem, da do asimilacije 
še vedno prihaja. Kjer živi neka 
manjšinska skupnost, tam je priso
ten tudi pojav asimilacije. Sedaj je 
tik  pred izidom ponatis knjige Tiha 

j asimilacija v italijanščini, kjer ne bo 
nič novega, razen razgovora z dr. 
Sedmakom o identiteti. V spremni 
besedi izražava mnenje, da kljub 
evoluciji in spremembam, do kate
rih je prišlo v teh zadnjih letih tako 
v širšem svetu kot pri nas, asimila
cija ni proces, ki bi danes izginjal, 
ampak je še vedno živ.

S ko ra j neizbežno je, 
da se p r i  obravnavanju te 
prob lem atike  dotaknemo  

t.i. večkulturnosti a li  
m ultikulturnosti. O tem 

se danes v zam ejstvu veliko  
-  p o  mnenju nekaterih  tud i 

preveč  in p o  nepotrebnem - 
g o vo ri in debatira .

K ako  gledate Vi na to?
O m ultikulturnosti je že veliko 

napisanega, in to ne v časopisih, 
ampak v strokovni literaturi na dru
žbenem, filozofskem in drugih pod
ročjih. Vendar je na tem področju 
še veliko nejasnega. Upam si trditi, 
da je več ali manj tako, kot je bilo 
nekoč, ali je še zmeraj, s pojmom 
demokracije. Demokratičen je lah
ko vsakdo in nihče. Katera je prava 
definicija demokracije? Zato bi rad, 
da bi se, ko se govori in piše o m ul
tikulturnosti, razčistilo, kaj se poj
muje pod tem terminom. Nekdo bi 
moral reči: jaz pojmujem kot m ul
tikulturnost to in to. Od tu naprej se 
da debatirati. Tudi v družbenih ve
dah so pojmi, kjer se znanstveniki 
ne strinjajo popolnoma z neko de
finicijo. Jaz se nočem spuščati v po
lemiko o multikulturnosti, ki poteka 
trenutno znotraj naše skupnosti. Zdi 
se mi, da je uporaba tega pojma za
enkrat bolj politične narave. Taka 
debata pa me zanima le do neke 
mere. Zanimivo pa se mi zdi nasled
nje: vsi se strinjajo z nekimi zelo 
splošnimi izhodišči o tem, kaj je 
multikulturalizem, in sicer s tem, da 
je to sožitje med kulturami. Mnenja 
se začnejo ločevati pri vprašanju, 
kako to sožitje izvajati. Primer: več
krat debatiram z italijanskimi kole
gi na univerzi. Skoraj vsi se strinjajo, 
da je  prav, da obstajajo različne kul
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ture, da se ohranjajo itd. Potem pa 
jih vprašam: kako? Takrat se stvari 
začnejo zapletati. Navedel bi še drug 
primer: marsikdo pravi, da je važno, 
da ima človek, ko stopi v stik z dru
gimi, močno identiteto. Vpra-šanje, 
ki ga jaz postavljam, je nasled-nje: 
kako si človek ustvari močno in 
solidno identiteto? Potem čakam na 
odgovor. Prepričan sem, daje močna 
identiteta stvar socializacije, do nje 
prihaja znotraj socializacij-skega 
procesa. To pomeni, da mu kulturo 
in identiteto posredujejo socializa
c ijsk i de javn ik i: šola, p rija te lji, 
društva, družina itd. In tukaj se lahko 
začenjajo različna gledanja. Meni se 
zdi zanimivo razmišljanje pokojne
ga sociologa prof. Klinarja z ljubljan
ske univerze. O multikulturnosti pra
vi, da je v bistvu njena osnova v neki h 
določenih odnosih med narodnimi 
skupnostmi. Če sta skupnosti na is
tem nivoju, če imata enak status, se 
lahko razvije multikulturnost. Tudi j  
ne drži popolnoma, kot nekateri mi- . . .  
slijo ali upajo, da z razvojem m uiti- č e t r t e k  

kulturnosti izginejo konflikti. Se ved
no prihaja do razlikovanja med kul
turami in torej do možnih konflik
tov, samo da ti konflikti ne eksplo
dirajo v naj višji meri. Vendar je to e- 
na izmed definicij multikulturnosti, 
saj jih je še ogromno. Že sama defi
nicija kulture je zelo težka. Proble
matiko večkulturnosti bi povezal tu
di z vprašanjem odprtosti oz. zapr
tosti in z vprašanjem etnocentriz- 
ma. Tudi te pojme bi morali defini
rati konkretneje. M islim , da mora 
katerakoli manjšina dobiti primer
no sorazmerje med odprtostjo in 
zaprtostjo: ne sme biti preveč zapr
ta, ker bi to privedlo do samozadu- 
šitve, pa niti preveč odprta, saj bi to 
vodilo v asimilacijo. Prav se mi zdi, 
da v manjšini obstajajo silnice za od
prtost in za zaprtost, ki pa morajo 
biti uravnovešene, nobena ne sme 
prevladati nad drugo. Prepričan 
sem, da to obstaja in da to ni nega
tivno. Glede etnocentrizma menim, 
da je v nekem smislu ukoreninjen v 
samo bistvo neke kulturne skupno
sti. Tu ne mislim na nekaj negativ
nega, ampak na neki pozitiven etno- 
centrizem, na pozitivno stališče do 
lastne skupnosti. Če člani neke 
skupnosti nimajo takih stališč (lju
bezni, skrbi, ponosa) do te skupno
sti, potem je skupnost obsojena na 
to, da v krajšem času izgine.

Z  velikim i k o ra k i se b li
žam o tretjem u tisočletju.
Izh a ja jo č  iz  svojih izk u 

šenj, b i si u p a li o ris a ti sliko  
naše družbe, k i se bo 

oblikovala p o  letu 2000?
K atere  vrednote bodo 
prevladovale  v njej?

Zelo težko je predvideti, kaj bo.
Navezal bi se na misel, ki jo je izrekel 
beneški župan Massimo Cacciari na 
tržaški univerzi pred nedavnim na 
posvetu o globalizaciji. Cacciari je 
rekel, da bodočnosti ne vidi rožnato, 
če se v okviru globalizacije ne upo
števata dva stebra, ki jim a trenutno 
nihče ne daje zadostne važnosti; to 
sta etnos in etos, to  se pravi narod
nost, etničnost in etika, morala. Ta 
dva stebra nam omogočata zaupa
nje v bodočnost, ki nam prinaša sve
tovno globalizacijo in standardiza
cijo, ob njiju bomo lahko ohranjali 
in razvijali tudi lastno človečnost.
Važno je torej, da vedno bolj upošte
vamo etnos, ki pomeni srečanje člo
veka z drugimi, s katerimi deli neko 
kulturo, pa tudi etiko, moralo v od
nosu z drugimi. Mislim, da sta to res 
dva močna stebra, na katera se mo
ramo opreti. Drugače bo prevladal 
po eni strani še trši individualizem, 
kot je sedaj, na drugi strani pa teh- 
nokratizem.



KARD. A M B R O ŽIČ  PO VRNITVI V K ANA DO ZA ŠKOFIJSKO GI MN AZ IJ O V VIPAVI
BIBLIČNA RAZMIŠLJANJA
OB NEDELJSKEM EVANGELIJU

I IZLU ŠČ I JEDRO!

Z V O N E  ŠTRUBELJ I 6. VELIKONOČNA
NEDELJA

Jezus je odgovoril in  m u rekel: "Če me kdo ljub i, se 
bo držal moje besede in  m oj Oče ga bo lju b il. Prišla 
bova k njemu in prebivala p ri njem. Kdor me ne ljubi, se 
ne drž i m o jih  besed; in beseda, k i jo  slišite, n i moja, 
ampak od Očeta, k i me je poslal. To sem vam povedal 
med tem, ko še ostajam p ri vas. Tolažnik pa, Sveti Duh, 
ki ga bo Oče poslal v mojem imenu, on vas bo učil vsega 
in spom nil vsega, kar sem vam povedal. M ir  vam  
zapuščam, svoj m ir vam dajem. Ne dajem vam ga, kakor 
ga daje svet. Vaše srce naj se ne vznem irja in ne plaši. 
Slišali ste, da sem vam rekel: Odhajam in pridem k vam. 
Če b i me ljub ili, bi se razveselili, da grem k Očetu, saj je 
Oče večji od mene. In zdaj sem vam povedal, preden se 
zgodi, da boste verovali, ko se zgodi."

A VAŠE SRCE NAJ SE NE V Z N E M IR J A .
“  T O L A Ž N IK  JE Z V A M I!

č e t r t e k  Vaše srce naj se ne vznem irja in  ne plaši! Te Jezusove
14'^ 9 9 8  besede, namenjene učencem, veljajo tud i nam kris tja 

nom. Človeško srce je, ko t vsi vemo, nem irno in zbega
no, dokler se ne spočije v 
Njem , k i je dokončna um i
ritev in  zadnji cilj človeške 
romarske poti. Tako je za
pisal nem irn i sv. Avguštin, 
ko je osebno srečal Njega, 
k i je zanj postal dokončna 
pot, popolna resnica in pra
vo življenje. N i naključno, 
da Jezus v tem kontekstu 
govori o m iru , k i ga svet 
ne more dati: "M ir  vam za
puščam, svoj m ir vam da
jem !" Za tem i besedami 
zaslutimo človekovo duho
vno dom ovino , občestvo 
Svete Tro jice. M ir ,  k i ga 
svet ne more dati, potešitev 
nemirnega človeškega srca 
sta mogoča le v Bogu, ki 
obdarja človeka s harm o
nijo večnega občestva. Oče,
Sin in  Sveti Duh so eno v 
raz ličnos ti, tr ije  k o ti b i
vanjskega tr ik o tn ik a , t r i 
note enega akorda, trije  odtenki luči, k i sveti v človekovi 
notran josti; luč, k i se vsak dan rojeva z zoro in zatone z 
zarjo, tista luč, ki prežarja vesolje, rojeva zvezde in soncu 
daje neizčrpno moč svetlobe. Gre za tisto  luč, k i se p o i
grava z nočjo, luč, ki sije iz človekovih oči, luč, ki ne 
ugasne, n iti ko človek dokončno zapre oči. K dor je živel 
s to  lučjo, ga le-ta obsije tud i v trenutku sm rti in njegov 
obraz z že zaprtim i očmi postane zemeljski predokus ne
bes, pričevanje o veselem odhodu k izv iru  vsake luči, k 
Bogu Življenja.

V  odlom ku evangelija, ki ga beremo na 6. velikonočno 
nedeljo, je med vrsticam i zapisano vse to. Še več. Na 
človeškem romarskem potovanju je tud i Vodnik, Sveti 
Duh, ki ga Jezus imenuje Tolažnik. "Tolažnik pa, Sveti 
Duh, ki ga bo Oče poslal v mojem imenu, on vas bo učil 
vsega in  spomnil vsega, kar sem vam povedal." Jezusove 
besede in njegov nauk so tako nekaj živega in učinkovitega 
v vsakem obdobju zgodovine. Tudi kadar so uradni razla
galci Jezusove besede u tru jen i, m orda nemočni, preveč 
abstraktni in neživljenjski, je tu Sveti Duh, ki p ripravlja  
nova pota do Jezusovega božjega kraljestva. Cerkev ima 
po Jezusovi obljub i to  močno garancijo Svetega Duha. 
Leto, k i ga ž iv im o v znamenju in stalnem priporočanju 
Svetemu Duhu, je izredno važno za vse nas. Ko je papež 
Janez Pavel II. načrtoval tr ile tn o  p ripravo  na jub ile jno 
leto 2000 in leto 1998 razglasil za leto Svetega Duha, je 
sprožil plaz g lobokih  dogajanj v Cerkvi. Težko je videti 
in predvideti razsežnosti tega globokega duhovnega do
gajanja v Cerkvi. Eno pa je gotovo: Tolažnik, Sveti Duh, 
bo na pragu tretjega tisočletja kristjane in celotno Cer
kev ter z n jo  vse človeštvo vodil k tistemu m iru , ki ga 
svet ne more dati. Napoveduje se novo obdobje vere v 
Boga, obdobje nostalgije in iskanja duhovnega združevanja 
v občestvu Troedinega ali, kakor je napovedal Kristus: 
"Če me kdo ljub i, se bo držal moje besede in moj Oče ga 
bo ljub il. Prišla bova k njemu in prebivala pri njem."

SLOVESNOSTI  
V T O R O N T U

Po vrnitvi s konzistorija v 
Rimu je novi kardinal in to
rontski nadškof dr. A lo jz ij 
Ambrožič imel v svoji nadško
fiji velik sprejem s slovesno 
mašo v tamkajšnji stolnici sv. 
Mihaela (na sliki angleški pro
gram s kardinalovim grbom, 
v katerem je tudi simbol voj
vodine Kranjske). Na sveča
nosti so spregovorili predstav
niki tamkajšnje duhovščine in 
škofije, posebej še apostolski 
nuncij v Kanadi msgr. Carlo 
Curis. Nato je svoj pozdrav 
prinesel starejši pom ožn i 
škof Johan Stephen Knight. 
Sledil je kardinalov nagovor z 
zahvalo.

Celotno evharistično dari
tev so spremljale pevske in 
glasbene točke. Med temi naj 
beležimo Kyrie iz Palestrino- 
ve maše Lauda Sion, nato ne
kaj nalašč za to slovesnost na
pisanih skladb in pesmi. Ce
lotno svečanost pa je zaključi
la skladba Ecce Sacerdos ma- 
gnus msgr. J. Ronana.

Časopis Slovenska država, 
ki izhaja prav v Torontu, je v 
svoji velikonočni številki po
ročal o tej slovesnosti. V član
ku pod naslovom Habemus 
Cardinalem! (Imamo kardi
nala) je zapisal tudi naslednje: 
"Po ganljivi svečanosti »usto
ličenja« novih 20 kardinalov 
na Trgu sv. Petra dne 21. fe
bruarja, ob prisostvovanju
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j 15.000 vernikov, med njimi 
mnogo Slovencev iz Kanade, 
ZDA, Slovenije in drugih kra
jev sveta, ki so se prišli poklo
nit kardinalu-Slovencu - to 
rontskemu nadškofu dr. A. 
Ambrožiču, je po povratku v 
Toronto, v navzočnosti naj
višjih cerkvenih in civilnih do
stojanstvenikov, novi kardinal 
daroval slovesno sv. mašo v 
nabito polni cerkvi povablje
nih gostov. Tej slovesni »rdeči« 
maši v St. Michael katedrali so 
sledile podobne maše še v več 
cerkvah kardinalove nadško
fije, ki je največja angleško go- 

j  voreča škofija v Kanadi. Prvo 
svečano mašo je kardinal da
roval v župniji sv. Issac Jo- 
gues v Pickeringu, prvi novi 
cerkvi, ki jo  je kot škof pred 

; leti blagoslovil."

SV. OCE GA BO PROGLASIL ZA BLAŽENEGA

KAKO JE NA DŠKOF ALOJZIJ 
STEPINAC SPREJEL SLOVENSKE  

I Z G N A N E  D U H O V N I K E

Ko je H itler zasedel Štajer
sko, jeGaulaiterju naložil na
logo: "Napravite mi to deželo 
znova nemško." Ta ukaz so SS 
vzeli zares in izgnali najprej 
duhovnike in izobražence. 
Duhovnike so izgnali na H r
vaško, v zagrebško nadškofi
jo. Prva skupina je prišla juni
ja 1941. Nadškof Stepinac je 
takoj napisal pismo na teda
nje oblastnike NDH (Nezavis- 
ne države H rva tske), naj 
sprejmejo novodošle sveče
nike. Tudi na vse župnike svo
je nadškofije je naslovil pismo 
s prošnjo, naj izgnane duho
vnike lepo sprejmejo.

V septembru je prišla nova 
skupina, tako da je bilo vseh 
duhovnikov in redovnikov, iz
gnanih iz mariborske škofije, 
blizu 300. Večina se je usta
vila v zagrebški nadškofiji, 
drugi so odšli v Slavonijo ali 
kako drugo hrvaško škofijo. 
Pomagali so jim  tudi z denar
no pomočjo. Tako je škofov
ska konferenca v novembru 
1941 odobrila 10.000 kun za 
izgnane duhovnike. Nadško
fijski ordinariat pa je vsem be
gunskim duhovnikom naro
čil, naj skrbijo za duhovno do
bro vernikov, naj se ne odda
ljijo iz župnije brez dovolje
nja, naj se vzdržijo katerekoli 
politične izjave. Začele so na
mreč prihajati obtožbe, da se 
nekateri duhovniki vtikajo v 
politiko, češ da tedanji režim

SREČANJE M L A D IN S K IH  
PEVSKIH ZBOROV  

NA MIRENSKEM GRADU

tako in tako ne bo trajal dol
go. Politična oblast je nadško
fa na to opozorila, saj Paveli
čev režim ni bil boljši od H it
lerjevega. Nadškof je notra
njemu ministru na to obto
žbo odgovoril, češ da je vsem 
begunskim duhovnikom na
ročil, naj ne dajejo nobenih 
političnih izjav. Če se je pa 
kdo v resnici spozabil, naj ga 
izženejo prek meje.

Aprila 1942 je res prišla 
obtožba proti Francu Riharju, 
češ da je sabotiral proslavo 
ustanovitve NDH dne 10. ap
rila. Zahtevali so, naj nadškof 
tega duhovn ika  prem esti. 
Nadškof je poklical vernike iz 
Gornje Stubice, kjer je ome
njeni bil za župnega upravi
telja. Verniki so soglasno za
nikali, da bi bil g. Rihar karko
li govoril ali naredil proti Ne- 
zavisni državi Hrvatski. Kljub 
temu so ga aretirali in odved
li v taborišče Jasenovac. Na 
pritožbo nadškofa Stepinaca 
je notranje ministrstvo odgo
vorilo, da je omenjeni duhov
nik v taborišču Jasenovac ob
sojen na tri leta prisilnega dela.

Opom ba: prihodnji me
sec bo sv. oče obiskal Zagreb 
in proglasil za blaženega A- 
lojzija Stepinaca. Obiskal bo 
božjo pot Marija Bistrica in od 
tam bo šel v Dalm acijo, v 
Split, ki bo obhajal visok jubi
lej škofijskega sedeža. 
------------------  K H  /  DALJE

Mladina iz sosednjih žup
nij Miren in Bilje je na Miren
skem Gradu v soboto, 9. t.m., 
priredila koncert mladinskih 
pevskih zborov z Goriškega 
in Vipavskega. Nastopilo je 
osem pevskih zborov, v glav
nem takih, ki redno ali vsaj 
občasno sodelujejo pri bogo
služju v krajih, od koder pri
hajajo. Osnovna namena pri
reditve pa sta bila dva: na 
enem mestu soočiti dosežke 
m lad insk ih  sestavov in s 
spremljajočo denarno nabir
ko podpreti skorajšnji zače
tek gradnje novega poslopja 
škofijske gimnazije v Vipavi.

Prireditev se je pričela s 
sveto mašo, ki jo  je daroval 
ravnatelj vipavske škofijske 
g im naz ije  V inko  Lapajne. 
Med pridigo je kratko sprego
voril predvsem o vzgojnem in 
formativnem pomenu te us
tanove za Primorsko. Prisot
na mladina je bogoslužje obo
gatila s skupnim petjem tra
dicionalnih ljudskih pa tudi 
modernejših cerkvenih pes
mi. Nekatere stalne mašne 
dele je odpel moški pevski 
zbor škofijske gimnazije iz 
Vipave. Sledil je nastop posa
mičnih pevskih zborov po na
slednjem vrstnem redu: me
šani mladinski zbor Ozeljan, 
mladinski mešani zbor Kri
stus Odrešenik Nova Gorica, 
dekliški zbor Miren, mešani 
m lad insk i zbo r Č rn i V rh, 
mešani zbor škofijske gimna
zije Vipava, moški zbor dija
kov iste gimnazije, mladinski 
mešani zbor Čepovan in me
šani zbor Vrtojba. Priča smo

bili pestremu repertoarju Ma
rijinih pesmi v različnih slo
gih, tako klasičnih kot tudi 
modernejših, pri čemer so vsi 
nastopajoči dokazali dostoj
no izvajalsko raven. Koncert 
se je slovesno zaključil s sku
pnim petjem dveh ljudskih 
pesmi. Tolikšno število mladih 
pevcev je zagotovilo, da bo
gato pevsko izročilo na Pri
morskem ne bo zamrlo, še 
posebej ne v cerkvah, kjer si 
bogoslužja ne moremo pred
stavljati brez petja. Sobotne
mu koncertu na Mirenskem 
Gradu je sledilo družabno 
srečanje na bližnjem priredit
venem prostoru tik  pod vr
hom griča.

Ob koncu tega poročila še 
nekaj predlogov oz. pripomb: 
želeti je, da bi ta prireditev 
postala tradicionalna, po mo
žnosti tudi v bodoče v maju, 
ko poleg Marijinih lahko litur
gično-primerno še vedno iz
vajamo tudi velikonočne pes
mi. M lad im  d irigentom  in 
pevcem pa bi priporočil tudi 
naslednje: več segati po kla
sičnih avtorjih mladinske cer
kvene glasbe, kot so npr. p. 
France Ačko, M atija Tomc, 
Lojze Mav, Breda Šček, Lojze 
Bratuž, Vinko Vodopivec idr. 
Po naših korih ležijo morda 
pozabljene številne kvalitetne 
skladbe teh avtorjev. Kot ce
lota pa je pomenila prireditev 
na Mirenskem Gradu izred
no pozitivno pobudo, ki bo 
odmevno vplivala na nadalj
nji razvoj mladinskega cer
kvenega petja na Primorskem. 
 —  MV

UMRL JE KAPUCIN  
P. D A M A Z  RIJAVEC

Dne 6. maja so pokopali 
kapucina p. Damaza. Pokoj
ni se je rodil na Trnovem pri 
G orici leta 1913 v številni 
družini, krstili so ga z imenom 
Jožef. Kot deček si je želel k 
salezijancem, toda zvedel je, 
da imajo v Vipavskem Križu 
pripravljalno šolo za gimna
zijo; zato je 1.1927 odšel tja, 
kjer je spoznal kapucine in se 
odločil, da stopi v njihov red. 
Poletu pripravnice je šel v Ve
rono, kjer je opravil nižjo gi
mnazijo. Nato je kot kapu
cin opravil noviciat v kraju 
Bassano del Grappa, višjo gi
mnazijo in teologijo pa v Be
netkah.

Leta 1939 je bil posvečen 
za mašnika in je novo mašo 
pel doma na Trnovem. Pred
stojniki so ga nato poslali v 
Rim, kjer je naGregoriani štu
diral svetopisemske vede in 
opravil disertacijo Psihologija 
svetopisemskih prilik. Vrnil se 
je v Padovo in predaval o Sv. 
pismu ter bil tudi spovednik. 
Nekaj let je bil tudi v Vidmu, 
nato se je vrnil v Benetke in 
tam ostal do I. 1984; vestno 
je uredil samostansko knji
žnico. Nato je šel v Padovo 
in po smrti p. Leopolda Man
diča sedel v njegovo spoved
nico. S p. Leopoldom nista 
imela kakih posebnih stikov.

Bil je spovednik, dokler mu je 
zdravje to dopuščalo. Nazad
nje se je umaknil v samostan 
v Bassano del Grappa, kjer ga 
je Gospod poklical k sebi; 
spet sta se srečala s p. Leo
poldom, prijatelja in sobrata, 
Slovenec in Hrvat, ki sta opra
vljala svoje poslanstvo v Be
netkah in Padovi.

Čeprav je živel daleč od 
domačih krajev, na dom ovi
no ni nikdar pozabil in se je 
rad vračal domov, čeprav po 
vojni dolgo ni smel, ker ni 
imel potnega lista.

Naj mu bo lahka tuja zem
lja, duša pa naj uživa v Bogu 
zasluženo večno plačilo. 
--------------KH
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VIN KO  PO TO Č NIK  
NA OPČINAH

M L A D I  
LETU 2000  
NAPROTI

V torek, 5. maja, je bilo 
v prostorih Finžgarjevega 
doma na Opčinah zanimi
vo srečanje s sociologom 
dr. Vinkom Potočnikom, ki 
je govoril o mladih in dru
žbi proti letu 2000.

Na pragu tretjega tisoč
letja zapuščamo staro sto
letje z bogatim izkustvom 
modernih dosežkov, ki pa 
nam obenem odpirajo nova 
vprašanja. V vrtinec mor
da najbolj razburljivega sto
letja človeškega rodu je sto
pila tudi družba, se v njem 
spreminjala in oblikovala 
v strukturo nenehnih spre
memb, ki jim danes iščemo 
razlage. Na začetku stole
tja je bilo težišče življenja 
na odraslih, ko je bila mla
dost le priprava na odras
lost. Danes pa je radikal
no drugače, saj se mladi 
počutijo različni od odra
slih in v tej različnosti že
lijo tudi ostati, živeti v sa
mostojnem svetu sistemov 
vrednot in kultur.

v. Ja mikavni svet pa se je 
S|ril tudi na druge genera
cije in tako povlekel mla
de v ocean izgubljenosti 
skupnega življenja. Danes 
govorimo tako le o mladin
ski sceni ali, bolje rečeno,
0 mladinskih scenah in ne 
vec o specifični kulturi mla
dih. Novonastale m ladin
ske scene pa so tako zaple
ten pojav, da bi težko na
nizali kaj enotnega za vse. 
Vrednote povojnih genera- 
C|j so bile gmotne narave, 
danes pa preko teh (ne za
vračajo jih kot v šestdese
tih ali sedemdesetih letih) 
'^oblikujejo nove potrebe 
Po smislu pripadnosti, sa
mozavesti, doživljanju sa
mega sebe v bolečini in ve
selju. Anketa v Sloveniji je 
Pokazala, da so za mladi
no devetdesetih let na pr
vih treh mestih resnično 
Prijateljstvo, mir v svetu in 
družina.

Zanimivo pa je, da po
stavljajo v ospredje vred
note, ki težijo k privatni in 
mtimni sferi osebe; tudi ta
ke, ki nedosledno bivajo  
skupaj, so pa nujne, ko mla
di spremenijo program. Od
sotne so univerzalne vred- 
n°te, nadomešča jih kratko- 
ročnost z jazom v ospre
dju, ki postane merilo in 
kriterij vsega.

. Družbo "odraslih" ureju- 
•e nihanje dela (zaposleno
sti, dolžnosti, delavniki...) 
'n ne-dela (razvedrila, ne- 
f . i e ,  prazniki...), ki pre- 

ajata eden iz drugega in 
eden v drugega, da lahko 
^stopamo v vsakega druga
čni zaradi izkušenj, nabra- 
nih v prejšnjem. Mladinske 
Scene pogosto iščejo le sfe- 
r°  ne-dela in bi tam rade 
ostale čimdlje, tudi z iska

le '" ,nadomestkov. Če ni 
ania, pa ostajajo mladi

s epi ulici, na razpolago 
nevarni apatiji.

■ MATJAŽ RUSTJA

P O D  G E S L O M  IZ B E R I Ž IV L JE N JE "

V TAJNIŠTVU SLOVENSKE  
S IN O D E  T U D I  ZAMEJCI?
IVAN ŽERJAL

Kaže, da bo v tajništvu, ki 
pripravlja sinodalno zborova
nje vseh treh škofij v Slove
niji (ljubljanske, mariborske 
in koprske), tud i predstav
nik iz zamejstva. Tako vsaj 
izhaja iz srečanja, ki je bilo v 
ponedeljek, 11. t.m ., v Pe
terlinovi dvorani v Trstu, ko 
je bil gost tradicionalnega ve
čera Društva slovenskih izo
bražencev ta jn ik slovenske 
sinode dr. Ivan Štuhec. Na 
večeru DSI je  namreč padel 
predlog, naj se v ta organ 
im enuje mladi Tržačan Ivo 
Kerže. Gre seveda za pred
log, ki gaje treba še proučiti, 
vendar, po besedah dr. Stu- 
heca, stvar ne bi smela pred
stavljati posebnega proble
ma. Problem se postavlja 
drugje, in sicer pri koord i
niranju slovenskih vernikov 
v Italiji, Avstriji in na M ad
žarskem.

To je glavna novost pone
deljkovega srečanja v DSI o 
pripravah na slovensko sino
do. O le-tej je, kot že rečeno, 
spregovoril ta jn ik  dr. Ivan 
Štuhec, medtem ko je večer 
vodil dr. Zvone Štrubelj, ude
ležil pa se ga je tudi škofov 
vikar msgr. Franc Vončina. 
Dr. Štuhec je orisal potek pri
prav na sinodalno zborova
nje, ki bo vzelo v pretres vsa 
vprašanja, vezana na Cerkev 
v Sloveniji in na njeno vlogo.

] Ta vprašanja, okoli katerih se 
mora razviti široka razprava, 
so nakazana v dokumentu z 

j naslovom Izberi življenje, ki 
je tudi geslo sinode. Zaobjeta 
so v tri velike sklope, in si
cer Nova evangelizacija, Člo
vekova odprtost za skrivno- 

1 stno in sveto ter Življenje iz 
vere - služenje in poslanstvo. 

j Ti sklopi imajo tudi tri pod
točke: Življenje in odnosi v 
cerkvi, Cerkev v družbi in kul- 
turi ter Cerkev na Slovenskem 
in slovenska država.

Če se povrnemo k vpraša
nju zamejstva, je treba pove
dati, da zamejski slovenski 
kristjani vsekakor sodelujejo 
na sinodi kot gostje. Dr. Štu
hec je pri tem dejal, da mora
jo zamejci ugotoviti, katera 

i vprašanja se jim  zdijo najpo

membnejša, in jih predstavi
ti. Msgr. Vončina je pri tem 
doda l, da se m ora jo  ista 
vprašanja posredovati tudi 
škofijam v zamejstvu. Glede 
tega je Ivo Kerže v imenu 
mladih nakazal nekatere vidi- 

1 ke, ki bi jih  bilo po njegovem 
mnenju potrebno poglobiti: 
gre za večjo pozornost za
mejstvu in zdomstvu, pro
blemu soobstajanja več na
rodnih skupnosti v isti krajev
ni Cerkvi, problemu poveza
ve vseh treh Slovenij na cer- 
kveni ravni, potrebi po fo r
macij laikov ter potrebi po 
problematiziranju vprašanja 
verouka v šoli. O  vsem tem 
se je med prisotnim i razvila 
tudi razprava, a o tem kdaj 
drugič.

LIPA /  PAVEL IZ TARZA, JEZUSOV EVANGELIJ

SV. PAVEL, ŽIVEČ  
EVANGELIJ

Ni zloma med staro in no
vo zavezo, med Izraelovo ve
ro in Jezusovim evangelijem; 
gre za kontinuiteto, ki je do
živela nekako spremenjenje. 
To se je na jasen način zgodi
lo tudi v življenju svetega Pa
vla, t.i. trinajstega apostola, 
gorečega Kristusovega prega
njalca in kasneje vzornega u- 
čenca, ki Jezusa v zem elj
skem življenju sploh ni spoz
nal. Liku te ključne osebnosti 
v zgodovini Čerkve, sklepne
mu kamnu med staro in novo 
zavezo, je posvečena izčrpna 
knjižica, ki jo je založba Lipa 
iz Rima izdala meseca febru
arja letos v zbirki kratkih du
hovnih esejev Betel.

Avtor dela je p. Francesco 
Rossi de Gasperis, biblist in 
teolog, ki je bil najprej več let 
misijonar najaponskem, nato 
je skoraj trideset let poučeval 
na Gregorijanski univerzi v 
Rimu, več kot dvajset let pa 
je član Papeževega biblične
ga inštituta v Jeruzalemu, kjer 
preučuje judovske korenine 
krščanstva. Z očmi človeka 
vere in hkrati s strokovnostjo 
zgodovinarja je analiziral Sav
la, kasneje Pavla, enega glav
nih "junakov" v Apostolskih 
delih, moža, ki je igral izjem
no vlogo nekaj let po tistih 
burnim dogodkih križanja in

i vstajenja tam v Jeruzalemu 
pred skoraj dva tisoč leti. O 
njem vemo to, kar pripove
duje Luka v Apostolskih delih 

j in kar je sam Pavel zapisal v 
svojih pismih. Rodil seje vTar- 
zu kot sin farizejev, vzgojo je 

| prejel v šoli slavnega Gama- 
lielavjeruzalemu; kot vpliven 
mladenič v zboru velikih du- 

| hovnikov je odobraval uboj 
prvega mučenca Štefana (leta 
33). Zatiral je kristjane, besnel 

, je in jim  grozil s smrtjo, dok
ler ni videl Tistega, ki ga je on 

i preganjal, ko ga je na poti v 
Damask obsijala luč, svetlejša 
od sončne svetlobe, in je pa
del s konja (1.34-35). In začela 
so se številna popotovanja

velikega misijonarja in evan- 
gelizatorja. S svojo gorečno
stjo je spodbujal prve krščan- 

| ske skupnosti po deželah Ma
le Azije, pa tudi v Grčiji, Rimu 
in Španiji. Umrl naj bi v letih 
64-67. Temeljnega pomena v 
njegovem življenju je bila brez 

i dvoma pot v Damask; če so 
prvi učenci postali Kristusovi 
privrženci, ker so verovali pri- 

' povedi apostolov, se je Pavel 
spreobrnil, ko se je znašel 
pred obličjem razodetega Kri- 

! stusa. Farizej Savel je dobro 
vedel, kaj pomeni vstajenje 
mrtvih; prav zaradi tega je ra- 

i zumel dosti bolje kot prvi u- 
čenci in celo bolje kot sami 

' apostoli ves smisel tega, kar 
se je zgodilo na tisto Veliko 
noč. Široko farizejsko znanje 
mu je razkrilo najgloblje po
mene Kristusovega vstajenja. 
In vendar ni zanikal svojega 
farizejstva in Postave; v luči 
Vstalega je slednja zadobila 

1 nov smisel. Tudi analiza Pav
lovih odnosov do Judov prek 
njegovih pisem kaže nato, da 

■ je Pavel vedno ostal zvest Juc 
j in farizej, in vendar živa priča 
Vstalega Kristusa.

Krščanstvo je v vseh časih 
! "osvajalo" ljudi ne z abstrakt 
| nimi idejami, ampak s kon
kretnimi življenji. Zato, kot pi 
še p. Rossi de Gasperis v knji
gi, ki jo  je izdala založba Lipa, 
se Pavlov evangelij ne dodaja 

1 ostalim štirim  spisom nove 
zaveze. Ne. Pavlov evangelij 
in ikona-podoba Boga je nje
govo življenje.
--------------DD
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SILVESTER CUK I  JANEZ I., PAPEŽ

Od 260 papežev, ki so vodili Kristusovo Cerkev v njeni 
skoraj dvatisočletni zgodovini, je bilo kar 23 z imenom 
Janez. Zgodovinarji ugotavljajo, da so skoraj vsi papeži 
Janezi imeli v rokah krm ilo Cerkve v zelo težkih časih.
0rvi papež z imenom Janez je breme papeške službe nosil 
manj kot tr i leta (523-526), k i pa so bila zelo težka. 
Največ težav mu je povzročal vzhodnogotski kra lj Teo- 
dorik, k i se je z vsem svojim ljudstvom oklepal arijanske 
krive vere (u ta jili so Kristusovo božanstvo). Od papeža 
je zahteval, naj gre na dvor vzhodnorimskega cesarja v 
Carigrad in ga prepriča, da Gotom na ozemlju svoje 
države pusti m irno živeti v arijanski veri. Papež je sicer 
šel v Carigrad, vendar Teodorikove zahteve cesarju n i 
posredoval. Ko se je vrnil, ga je razjarjeni kra lj vrgel v 
ječo.

Med papeži z imenom Janez je edino Janez I. prištet 
med svetnike. Pot do oltarja se odpira tud i doslej zad
njemu papežu tega imena - Janezu XXIII. a li Dobremu, 
k i je tega svojega prednika zelo častil. Tudi leta Janeza 
XXIII. niso bila lahka: to so bila za Cerkev leta drugega 
vatikanskega koncila, s katerim je stopila na pot poso
dabljanja.

Janez I. je sedel na Petrovem sedežu od avgusta 523 
do 18. maja 526. O njegovem rodu vemo samo to, da je 
b il sin nekega Konstantina, da je od m ladih nog živel v 
Rimu in da je b il zelo izobražen. B il je prija te lj slavnega 
filozofa Boetija, k i ga je gotski kralj Teodorik dal vreči v 
ječo. Teodorik si je zam islil vladanje kot m irno sožitje 
med vojaško oblastjo Vzhodnih Gotov in c iv iln im i pre
bivalci R im ljani. Dasi je b il kra lj arijanec, je spoštoval 
katoliško Cerkev in papeža.

V času papeža Janeza I. se je sožitje med R im ljani in 
gotskim i gospodarji začelo krhati. Teodorik je sumil, da 
si R im ljani žele nazaj staro rimsko oblast, k i jo  predsta
vlja cesar vzhodne rimske države. Ta njegova sumničavost 
je postala že bolestna in papež je moral uporabiti vso 
svojo modrost, da kralj n i odtegnil zaupanja tudi njemu.

Leta 525 je Teodorik poklical papeža Janeza 1. k sebi 
v Ravenno in mu, kot da je njegov podložnik, ukazal, 
naj gre v Carigrad ter prepriča cesarja Justina, naj Go
tov, k i živijo v njegovi državi, ne spreobračajo iz arijan- 
stva v katoliško vero. Papež je vedel, kako huda zmota je 
arijanstvo, in je to skušal kralju dopovedati ter mu po
kazati, da on kot prvi pastir katoličanov tega ne more 
odobravati. Dobro pa je vedel: če se kralju upre, ga čaka 
ječa. Zato je neljubo poslanstvo sprejel. Pred odhodom 
je svoje življenje izročil v božje roke.

V  Carigradu je b il sprejet z najvišjim i častmi. Na 
različne načine so mu pokazali, da ga tud i na Vzhodu 
priznavajo za vrhovnega pastirja Kristusove črede. Ob 
tej priložnosti je papež znova kronal cesarja Justina. N i 
znano, kaj sta se papež in cesar dogovorila glede arijan- 
cev. Za kralja Teodorika je papež dosegel premdlo, zato 
ga je, ko se je v rn il k njemu v Ravenno, vrgel v ječo. 
Papež je b il že prej bolan in je v ječi um rl 18. maja 526. 
Kristus je sprejel žrtev njegovega življenja, kakor se mu 
je papež izročil pred odhodom v Carigrad. Papeževa smrt 
je bila usodna za Teodorika in njegove Gote: kmalu za
tem jih  je porazila vojska, katero je poslal v Ita lijo  cari
grajski cesar. Papeža so čez štiri leta slovesno pokopali v 
Rimu. Na njegov grob so vklesali napis: "Gospodov škof 
je padel kot žrtev za Kristusa."

PRIJAVE ZA O GLED  
SV. S IN D O N A
Tiskovni urad iz Turina, ki skr
bi za izpostavljenje sv. Sindo- 
na, sporoča, da so možne 
prijave za ogled sv. relikvije 
na zeleno številko št. 167- 
329329. V sobotah in nede
ljah so mesta razpoložljiva le 
v  jutranjih urah, razen v nede
ljo, 24. maja, ko so vsi obiski 
prekinjeni zaradi obiska sv. 
očeta. V ostalih dneh, od po
nedeljka do petka, je na voljo 
še veliko prostih mest. Zain
teresirani se lahko prijavijo tu
di preko interneta: sindo- 
ne.regione.piemonte.it - z od
govorom, vedno preko inter
neta, v teku 2-3 dni. Prijava je 
možna tudi v kioskih na Trgu
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Castello v Torinu, kjer lahko 
vsi tisti, ki niso še prejeli na 
dom vstopnice, dvignejo na
domestno vstopnico, za kar 
je po trebno , da navedejo 
svojo prijavno številko.

■ Popotni
ška oddaja 
Naš mali svet 
o Slovencih v 
Egiptu: 21. 
t.m. ob 17.15 
pogovor z 

Marto Mladovan, lastnico ho
tela v Kairu, ki se je v Egipt 
preselila pred petnajstimi leti.

Radio Ognjišče lahko poslu- 
; šate na Ukv frekvencah 107,5 - 
Sveta gora (Goriška in Furla
nija) in 91,2 - Tinjan (Trst).
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KULTURA

50 LET IZRAELSKE DRŽAVE
ALOJZ TUL

Izraelska a li judovska država praznuje letos 50. obletnico ustanovitve  
(1948-1998). Po judovskem luninem  koledarju se je to zgodilo 30. aprila , 

po našem gregorijanskem koledarju pa 14. maja 1948).

JEZIKOVNI KOTIČEK
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Zgodovina judovskega ljudstva 
sega v tisočletja pred Kristusom in jo 
poznamo iz zgodb Sv. pisma stare 
zaveze. V stalnih bojih s sosedi so si 
priborili dovolj ozemlja, da so si na 
njem ustanovili lastno državo. Šlo je 
za t.i. obljubljeno deželo Palestino, ki 
so jo zasedli po vrnitvi iz egiptovske 
sužnosti. V 6. stoletju pr. Kr. so bili po
novno izgnani v suženjstvo v Mezo
potamijo, kamor jih je kot premagan
ce odpeljal asirski kralj Nebukadne- 
zar. Ko so se leta 538 pr. Kr. vrnili v Pa
lestino, so tam obnovili Salomonov 
tempelj v Jeruzalemu. V letih 70-135 
po Kr. so Rimljani drugič razrušili tem
pelj in dokončno strli židovsko samo
stojnost v Palestini. Tako so se Židje ali 
Judje razkropili po vsem svetu, ven
dar so povsod znali ohraniti svoje ver
sko in narodno izročilo. Iz roda v rod 
so sanjali o Palestini in Jeruzalemu, 
vendar predvsem kot o duhovnem 
pribežališču. Upali so in čakali, da jim 
bo Bog, Jahve, izpolnil to  duhovno 
pričakovanje, a pri tem niso mislili na 
konkretno ustanovitev židovske dr
žave. Šlo je torej za "duhovni sioni
zem", t.j. za duhovno povezovanje.

Proti koncu prejšnjega stoletja pa 
je v srednji in vzhodni Evropi pognalo 
korenine politično gibanje za konkret
no uresničitev židovskega središča v 
Palestini. Njegov utemeljitelj je dunaj
ski novinarTheodorHerzI, ki jel. 1896 
objavil knjigo o židovski državi. Po 
sim bolnem  jeruzalemskem griču 
Sion je dobilo ime "sionizem". L. 1897 
se v Baslu v Švici sestane prvi kongres 
sionistične organizacije, ki je zahte
val “javno priznano in zakonsko zava
rovano židovsko ognjišče v Palestini."

Palestina je bila skupno z ostalim 
področjem Srednjega vzhoda dolga 
stoletja pod oblastjo turških carjev. Ko 
je to cesarstvo začelo razpadati, sta si 
Francija in Velika Britanija zagotovili 
nadzorstvo nad današnjim Libano
nom, Sirijo, Transjordanijo in Palesti
no. Društvo narodov je nato pordilo 
Britaniji mandat nad Palestino in Jor
danijo. Novembra 1917 seje britan
ska vlada s tako imenovano Balfour- 
jevo izjavo uradno zavezala, da bo 
podprla sionistične težnje po ustano
vitvi narodnostnega ognjišča v Pale
stini.

Še danes ni povsem razčiščeno, kaj 
je odločilno vplivalo na britansko vla
do, da seje zavezala pomagati Židom 
pri ustanovitvi njihove države v Pale
stini. Z omenjeno izjavo naj bi hotela 
prepričati vplivne židovske kroge v 
Avstriji in Nemčiji, da se sicer splača 
delati za zmago antantnih sil v prvi 
svetovni vojni. Res so se sionistični

krogi med pogajanji obvezali, da bo
do podpirali ustanovitev britanskega 
protektorata v Palestini, kije bila izre
dno pomemben člen v verigi britan- 

; skih kolonialnih ozemelj. V arabskem 
prebujajočem se svetu je novica o 
Balfourjevi izjavi vzbudila preseneče
nje in val protestov, ki pomenijo zače
tek odpora vračanju Židov v prvotno 
domovino in vir nadaljnjih zapletov 
in krvavih obračunavanj. V obdobju 
med prvo in drugo svetovno vojno se 
je v Palestino priselilo kakih 400.000 
Zidov.

PO DRUGI SVETOVNI 
VOJNI

Zaradi ostrih bojev med Židi in A- 
rabci in terorističnih atentatov na bri
tanske oblasti (22. julija 1946 so člani 
Irguna podtaknili bombo v velikem 
hotelu Kralja Davida vJeruzalemu, kjer 
so stanovali britanski funkcionarji z 
družinami, pri čemer je izgubilo življe
nje okoli sto vladnih uslužbencev), so 
Britanci leta 1947 sklenili, da se bodo 
umaknili iz Palestine in vprašanje o 
njeni nadaljnji usodi prepustili OŽN.

Ustanovljen je bil poseben odbor 
OZN za Palestino, v katerega je bilo 
vključenih vseh "pet velikih" članov 

j Varnostnega sveta. Izdelal je več pre
dlogov, med temi predlog o razdelit
vi Palestine na židovsko in arabsko 
državo. Glavna skupščina je 29. no
vembra 1947 s 33 glasovi za, 13 proti 

I in 10 vzdržanih potrdila predlog o raz
delitvi. S tem je bila postavljena prav
na in politična podlaga za ustanovi
tev židovske države.

14. maja 1948 so se Britanci do
končno umaknili iz Palestine. Istega 
dne so predstavniki židovske skupno
sti in sionističnega gibanja razglasili 
ustanovitev izraelske države pod za
časnim predsedstvom Ben Guriona.

| Nova država je ob ustanovitvi štela
650.000 židovskih prebivalcev in
740.000 Arabcev. Po prvi vojni, ki je 
izbruhnila že 15. maja 1948, ko je pet 
arabskih držav napadlo komaj usta
novljeno državo, je v Izraelu ostalo le
160.000 Arabcev, 580.000 jih je zbe
žalo. Danes je teh beguncev poldrugi

| milijon in predstavljajo še vedno klju- 
! čno vprašanje arabsko-izraelskega 
spora.

Danes ima Izrael 4,7 milijona pre
bivalcev židovskega porekla, kar pre- 

; dstavlja približno eno tretjino vseh Ži
dov na svetu, katerih naj bi bilo okrog 
13 milijonov. Največja židovska skup
nost živi v ZDA, ki šteje 6 milijonov, 
sledi Evropa z dvema milijonoma Ju
dov.

V izraelski državi živi danes 1 mi
lijon Arabcev, ki se bodo dogodkov

pred 50 leti ločeno spomnili priho
dnjega 14. maja kot dneva "katastro
fe", medtem ko so Judje slovesno pro
slavljali ustanovitev lastne države 30. 
aprila.

Kar nekako se ne morem prema
gati, da ne bi prešla k problemu, ki 
ne bi smel priti še na vrsto, a se mi 
zdi silno prav, da nanj opozorim.

V svoji knjigi govorim o pasivnih 
oblikah glagolov (str. 168), ki so žive 
v slovenščini. Pasiv pa dostikrat obli
kujemo z besedico se in aktivno 
obliko glagola, ki se veže s sub
jektom . Napačna raba je vedno 
bolj vsiljiva in se mi zdi, da si utira 
pot v knjižno normo. Prebrala sem:

Otroci nam dokazujejo, kako se 
gradi novo Evropo. Če bi povedali 
stavek v aktivni obliki, bi se glasil: 
Otroci nam dokazujejo, kako mora
mo graditi novo Evropo (kako naj 
gradimo novo Evropo). V aktivnem 
stavku je samostalnik Evropa v 4. 
sklonu. V pasivnem stavku postane 
direktni objekt subjekt, če ne, je sta
vek skrpucalo, vsaj za tistega, ki zna 
še kaj slovnice. Rekli bomo torej: O- 
troci nam dokazujejo, kako se gra
di nova Evropa.

V preteklosti so na to pravilo opo
zarjali z navedbo imena in priimka 
v 1. skl.: Urša Plut. S tem so hoteli o- 
pozoriti, da mora ostati samostalnik 
v 1. sklonu.

Kako bi bilo lepo, če bi povedali, 
daje bil na občnem zboru izvoljen 
širši odbor, iz vrst izvoljenih bosta 
izbrana na prvi seji predsednik in 
ožji odbor. Če hočemo pasiv izra
ziti s členkom se, bomo rekli: Na ob
čnem zboru se je izvolil širši od

bor, na prvi seji se bosta izbrala pre
dsednik in ožji odbor. Ko se
hočemo izražati v pasivu, imamo na 
voljo dve obliki. Izberimo si tisto, ki 
nam je bližja, in ne delajmo nepo
trebnih napak.

Komaj izšlo knjigo vsi zelo radi 
berejo. Vsi so pohvalili novi film  in 
igralce, ki igrajo v njem. Novi film 
in igralci, ki igrajo v njem, so bili 
zelo pohvaljeni. Za pasiv bi bila 
nemogoča oblika s se. V obliki s se 
je glagol najpogosteje v nedovršni 
obliki, v pasivu s pomožnikom pa 
je zaželena dovršna oblika.

Na zborovanju smo slišali mar
sikatero spodbudno misel. Na zbo
rovanju je bila slišana (izrečena) 
marsikatera spodbudna misel. Na 
zborovanju se je slišala marsika
tera spodbudna misel

Kdor nastopa v javnosti, bi se 
moral ravnati po teh pravilih! Tudi 
v italijanščini veljajo kaka toga pra
vila, pomislimo samo na rabo ko- 
njunktiva in kondicionala, pa se pri 
Striscia la notizia neusmiljeno po- 
norčujejo iz tistega, ki ju je napačno 
uporabil. Zapomnimo si: Pri rabi pa
siva delamo pogosto napake. Pri ra
bi pasiva so narejene pogosto na
pake. Pri rabi pasiva se delajo po
gosto napake.

Napačna pasivna oblika s se si 
utira pot v knjižni jezik. Ne zdi pa se 
mi prav, da bi sedaj slovnično pravil
no obliko kar vrgli iz rabe.

Primerjava med eksodusom  
iz Istre in tistim iz Sudetov 
po drugi svetovni vojni (10)

PETER MERKU

Kako so se obnašali predstavniki 
organizacij, ki zastopajo begunce? 
Kako so se po vojni obnašali vladni 
po litik i obeh držav osi Rim-Berlin, 
politično in vojaško povezani v "jek
leni" pogodbi in soodgovorni za 
smrt desetin m ilijonov ljudi, ki so jo 
zakrivili s svojo napadalno vojno!

Zaustavil se bom le pri nekaterih 
primerih, ki se mi zdijo najbolj po
membni. Že leta 1963 je dr. Hans- 
Christoph Seebohm v javnem go
voru med drugim rekel: "....kot zako
niti predstavnik sudetskih Nemcev 
zunaj lastnih rodnih krajev želim, kot 
Nemec in kot sudetski Nemec, v kr
ščanskem duhu, prositi češki narod 
odpuščanja za krivico, ki mu je bila 
storjena, zato da bi obojestransko 
odpuščanje nudilo osnovo za spra
vo med narodi."

Nemška stran brezpogojno priz
nava lastno krivdo. O tem najdemo 
jasno izjavo v odgovoru glasnika 
nemške protestantske Cerkve na pi
smo češke protestantske Cerkve.

Podobno stališče je zavzel tud i 
predsednik nemškega dela mešane 
komisije zgodovinarjev, prof. dr. R. 
Vierhaus, ko je 1995. leta, ob sreča
nju predsednikov dveh držav v 
Dresdnu izjavil: "Vse, kar se je zgo
dilo  na Češkoslovaškem od 1938. 
do 1948. leta, je bila posledica nem
ške politike".

Primerjava z italijanskim obnaša
njem je nemogoča zaradi popol
nega pomanjkanja primerljivih izjav, 
če nočemo vzeti za vzorec izjav po
polnoma nasprotne vsebine.

8. maja 1985, ob "40-letnici kon
ca vojne in terorističnega nacistične
ga režima", seje nemški parlament

sestal na izredni seji pod istim urad
nim naslovom. Predsednik Federa
tivne republike Nemčije je v svojem 
govoru med drugim rekel: "....Ne mo
remo obeležiti osmega maja, ne da 
bi se zavedali, koliko truda nas je 
stala pripravljenost na spravo. Smo 
se res zmožni vživeti v položaj dru
žinskih članov, žrtev varšavskega ge
ta ali pokola v Lidicah?... Mi sami 
smo prav od izgnancev zahtevali 
največ: Še dolgo po 8. maju so mo
rali prestajati trpke bolečine in hude 
krivice... Sprejetih je bilo nekaj m i
lijonov beguncev in izgnancev. Na 
posnemanja vreden način so se iz
gnanci kar h itro  odpovedali sili. To 
niso bile izjave, izrečene v tre n u t
nem stanju onemoglosti, temveč v 
duhu, ki velja še vedno... ki obvezuje 
tud i spet močno Nemčijo... to  po
meni, da imperativ sprave presega 
zahteve po pravu. V tem  obstaja 
človeški doprinos k evropskemu m i
rovnemu ustroju, ki ga mi lahko re
aliziramo. Nihče ne bo mogel poza
biti velikega trpljenja, ki seje 8. maja 
šele začelo in potem nadaljevalo. Ne 
smemo pa videti vzroka za beg ali 
izgon v koncu vojne, saj tič i v za
četku vojne in v početku te ro ris ti
čnega režima, ki je do vojne prive
del."

ŠTIRINAJSTA RAZLIKA:  Na 
nemški strani popolno priznanje 
njenih najvišjih predstavnikov, da 
je treba iskati vzrok za povračilo 
Nemcem v napadalni vojni. Temu 
stoji nasproti popolno po
manjkanje civilnega poguma s 
strani italijanske politike.

Tako je lahko prišlo do spravne 
izjave, ki sta jo  21. 1. 97 podpisali 
češka in nemška vlada. M ednarod
ni tisk je z dolgim i komentarji pod

črtal njeno pomembnost. Drugače 
v Ita liji. La Stampa iz Turina je npr. 
naslednjega dne ni niti om enila .// 
Corriere della Sera ji je posvetil član
čič, katerega resnost je razvidna že 
iz prvih besed, ki se v originalu gla
sijo: "Chi ha avuto ha avuto, chi ha 
dato ha dato, scurdammoce ‘o pas- 
safo."(Karjebilo, je bilo, kdorjedal, 
je dal, pozabimo, kar je prešlo.)

Zadrega, ki izvira iz pomanjkanja 
civilnega poguma na italijanski stra
ni, je v podobnih primerih jasno raz
vidna. Celo stopnjuje se, če pomisli
mo na dolgo blokado, ki jo  je Italija 
izvajala proti Sloveniji v pogajanjih 
za vstop v Evropsko unijo, blokado, 
ki jo  je umaknila šele, ko je Sloveni
ja sprejela španski kompromis, ki u- 
reja vprašanje imetja.

Dunajski dnevnik Der Standard 
komentira podpis nemško-češkega 
sporazuma takole: "Kako težko je do 
tega prišlo, je razvidno iz opisa iz
gona Nemcev iz Sudetov ob koncu 
vojne: v nemški verziji je govor o 
izgonu, v češki se uporablja po- 
manjševalna oblika. Drugače bi Pra
ga na to  ne pristala. Češka vlada 
zavrača vsakršno form ulacijo, ki bi 
lahko kakorkoli nudila podlago za 
zahtevo sudetskih Nemcev po od
škodnini."

Frankfurter Allgemeine Zeitung 
komentira zelo odkrito: "Ne bo prišlo 
do materialnih zahtev do Češke re
publike, ki bi zadevale deportacijo 
Nemcev", to  pomeni, da ne bo prišlo 
do "španskega kompromisa", ker se 
zdi, da ne bo prišlo do zahtev, vsaj 
ne takih, ki bi bile povezane z izsi
ljevanjem.

Naj navedem še komentar švicar
skega dnevnika Der Bund iz Berna: 
"Mea maxima culpa Nemcev ter mea 
etiam culpa Čehov, to  je vzajemno, 
pa čeprav diferencirano priznanje 
krivde, ni vzklilo z namenom, da bi 
pozabili na zgodovino, marveč da 
bi jo  obdržali v tra jnem  spominu, 
ne kot obtežilni kamen, temveč kot 
nauk za bodočnost."
-------------------------  K O N E C
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BREDA SUSIC

SLIKA ŠTEVILKA ENA
Skupina višješolcev.
Sošolci - obiskujejo slovenski 

znanstveni licej.
Živijo v raznih vaseh na Krasu.
Večina jih je aktivnih v slovenskih 

špo rtn ih  d ru š tv ih  a li v kakem 
vaškem kulturnem društvu.

Starši so večinoma Slovenci.
Preseneti me njihova izjava, da 

se ob sobotah zvečer najraje sre
čujejo kjerkoli na Krasu, v kakem 
pubu ali na "feštinu" pri kom do
ma, v mesto pa najraje ne hodijo; 
to pa zato, ker je Kras bolj domač, 
ker je slovenski, Trst pa je "uma
zan, italijanski, fašističen..." Ugi
bam, da to  ni mišljeno ravno do
besedno in da pride do takih izjav 
zaradi mladostniškega zanosa in 
ker so ti mladi slučajno vključeni 
v skupino, v kateri je  m oderno 
b iti zaveden Slovenec. M is lila  
sem, da takih skupin pri nas sploh 
ne moreš več srečati, pa sem ugo
tovila, da se motim . Sprašujem se, 
ce in kakšno narodnostno vzgojo 
so ti mladi dobili doma ter če je 
njihova zavednost prava vredno
ta ali rezultat čistega naključja.

Če jih vprašam, ali se počutijo 
Slovence ali Italijane, odgovorijo, 
c' a so, seveda, Slovenci. Vendar 
(Poudarjeno) italijanski državljani. 
Njihova domovina je Trst oz. za
mejstvo. S Slovenijo ne čutijo veli
ko skupnih točk.

SLIKA ŠTEVILKA DVA
Dva prijatelja.
Oba sta iz narodno mešane dru

žine.
V domačem okolju uporabljata 

°ba jezika, vendar rahlo, če že ne 
nočno, prevladuje italijanščina.

Oba stanujeta v mestu.
Oba obiskujeta slovenski klasični 

licej.
Oba sta aktivna v raznih sloven

skih kulturn ih društvih v mestu.
Preseneti me to, da se vedno 

Pogosteje med seboj pogovarja
ta v italijanščini, in to  ne le ko sta 
sarna, pač pa tud i ko sta v družbi 
2 drugim i Slovenci. Zdi se mi, da 
sta se včasih med seboj vedno - 
a[i skoraj - pogovarjala v slovenšči- 
ni- Zakaj je zdaj drugače, ne vem 
točno. Ugibam, da sta prešla na 
italijanščino iz komodnosti, ker j i 
ma je lažje se pogovarjati v ita li
janščini. Čeprav sta v grobih obri
sih go tovo občutljiva do narod
nostnega problema, si ne postav
ljata vprašanj, kam lahko pelje 
njuna izbira italijanščine za pogo
vorni jezik. Verjetno se niti ne za
vedata, da sta naredila kako izbi
ro- Ugotavljam , da je podobn ih  
Primerov med mladimi zelo veliko.

To so po mojem živi primeri asi
milacije, čeprav če onadva fanta 
vPrašam, ali se počutita  Sloven- 
ca ali Italijana, bosta po dolgem 
Pomisleku odgovorila, da se po
čutita Slovenca. Dodala pa bosta, 
da se po njunih žilah pretaka tudi 
'talijanska kri in da sta na to  po- 
n°sna. Njuna dom ovina je Trst, 
zavedata pa se, da je njuna ide- 
alna domovina tud i Slovenija, če
prav ne moreta reči, da se v Slo- 
Ver|iji počutita  doma.

SLIKA ŠTEVILKA TRI
Dve sestri.
Oče je Slovenec, mama pa Ha

vanka.
V družini prevladuje italijan

ščina.
Živita v vasi, na Krasu, v prete-

n°  slovenskem okolju.

Obiskujeta slovenski šoli - znan
stveni licej in nižjo srednjo šolo.

Aktivno sta vključeni v slovenske 
organizacije, tako v vasi kot v me
stu.

Preseneti me to, da pravita, da 
ni važno, katere na rodnos ti je 
človek, da je sploh neumno, da 
se o tem razpravlja. Pravita, da bi 
Slovenci radi dokazali, da so Itali
jani slabi, Slovenci pa dobri lju 
dje in da je biti Italijan slabo, biti 
Slovenec pa dobro. Enostavno se 
nočeta ukvarjati z narodnostnim  
vprašanjem . Pa ne zaradi kake 
brezbrižnosti. M islim, da ju zelo 
boli, da bi se morala odločati za 
eno ali za drugo narodnost. Zdi 
se mi, kot da bi bili alergični na 
vse, kar je v zvezi z narodnostnim 
vprašanjem. Ugibam, zakaj narod
nostno vprašanje obču tita  tako 
bolestno. M orda kdo v sloven
skem vaškem okolju ni hotel spre
jeti njune mame zaradi njene na
rodnosti in sta dekleti to  občutili 
ko t hudo krivico?

Zaradi njunega odnosa do te 
ga vprašanja ju raje ne vprašam, 
če se počutita Slovenki ali Italijan
ki. Mislim, da se hočeta počutiti 
Slovenki in Italijanki v enaki meri 
in da se bosta vedno upirali, da 
bi v njiju prevladala ena ali druga 
narodnost. Njuna dom ovina se
veda ni ne Slovenija, pa n iti ne 
Italija, čeprav bosta poudarili, da 
sta ita lijanski državljanki. Njuna 
domovina je edinole Trst.

SLIKA ŠTEVILKA ŠTIRI 
Študent.
Oba starša sta Slovenca.
Doma se pogovarjajo v sloven

ščini.
Živi v vasi blizu mesta.
Aktivno je vključen v slovenske 

kulturne organizacije, tako v vasi kot 
v mestu.

Ima več sorodnikov, ki so Italija
ni in s katerimi je družina poveza
na.

Ima dekle, ki je Italijanka, čeprav 
ima slovenske korenine in je do do
ločene mere občutljiva do proble
mov slovenske manjšine.

Preseneti me, da je prepričan, 
da je narodnostna identiteta stvar 
izključno osebne izbire vsakega 
posameznika in da okolje, v kate
rem živi, na njegovo dozorevanje 
in izbiro ne vpliva. Kljub visoki hu
m anistični izobrazbi ne razume, 
da je problem narodnostne iden
tite te  tu d i d ružbeno vprašanje, 
ne pa samo vprašanje intim ne psi
hološke izbire. V dveh besedah, 
pojma asim ilacije ne pozna, kaj 
šele, da bi jo  občutil ko t nevar
nost ali problem. To pa kljub temu 
da veliko bere in da je vključen v 
kroge, v katerih je narodnost zelo 
pogosto  na dnevnem  redu po 
g lob ljen ih  pogovorov.

Takih slik poznamo nič koliko. 
Nobena ni izmišljena. Te sem opi
sala, ker so se mi zdele nekoliko 
drugačne od tiste, ki jo  v majhnih 
niansah najpogosteje srečujemo. 
Na tej sliki so mladi, ki nimajo no
benega odnosa do narodnostne
ga vprašanja. Zato, ker so jih  starši 
tako vzgojili, zato ker niso nikjer, 
ne v družini ne v šoli ne med pri
jatelji začutili, da je narodnost tu 
di vrednota.

Ta prispevek ni in noče biti kaka 
poglobljena raziskava o tem, kak
šen odnos imamo mladi do narod- 

j  nostnega vprašanja. Podrobno in 
poglobljeno analizo teh slik rade 
volje prepustim  kakemu izkuše
nemu sociologu. Vsi štirje prime-

FO TO  BUM BACA

ri se mi zdijo zanim ivi in kažejo 
na zelo različne probleme, ki bi 
jih  b ilo  vredno obde la ti in se z 
njim i soočiti. Kažejo na to, da je 
zelo težko poenostaviti problem 
odnosa m ladih do manjšinskega 
in narodnostnega vprašanja.

Te slike iz našega vsakdanjega 
konkretnega življenja pa sem opi
sala zato, da jih  lahko vsakdo iz
med nas uporabi za kratko oseb
no razmišljanje.

Čeprav so si primeri med seboj 
tako različni, me silijo k eni sami 
ugo tov itv i - nihče naših m ladih 
več ne vzgaja k narodni zavesti. 
Če te vzgoje slučajno ne dob ijo  
doma, je nikjer več ne bodo dobi- 
i. V šolah, društvih, Cerkvi, v me
dijih, povsod so sami vzgojitelji v 
hudi zadregi, ker ne vedo, kako 
naj se te vzgoje lotijo. Tako nihče 
mladih ne ozavešča, nihče ne o- 
vrednoti njihove drugačnosti, nih
če jim  stvarno ne prikaže predno
sti odločitve za slovenstvo. Obču
tek imam, da se m arsikdo boji, 
da ga bodo obtožili, da je nacio
nalist (z negativnim  prizvokom), 
komaj se bo lotil tega ozavešča- 
nja. Vsi po vrsti bodo zatrjevali, 
da je problem zelo delikaten, da 
je treba paziti na otroke in na mla
de, ki p riha ja jo  iz narodnostno 
mešanih družin, da se ne sme ni
česar vsiljevati. In ker je to liko ne
varnosti in tveganja, se še tisti red
ki vzgojitelji, ki občutijo problem, 
raje odpovejo narodnostni vzgoji, 
da se izognejo m orebitn im  teža
vam in sitnostim.

In kljub tem u se da problem  
rešiti na enostaven način. Saj m la
di ne potrebujejo pridigarjev, pač 
pa živih pričevalcev. M ladim  se bo 
v očeh prižgala iskra, ko bodo vi
deli živega človeka, ki ga bodo 
cenili in občudovali in ki si bo upal 
povedati, da je postal (bogatejši, 
psihološko in m oralno močnejši) 
boljši človek, odkar je v sebi raz
čistil, da je vredno biti Slovenec, 
da ga ta zavest ni odrinila od te 
ga, da bi spoštoval vse druge na
rodnosti, pač pa da mu je, obrat
no, to  pom agalo, da je še bolj 
cenil specifičnost vsake druge kul
ture. M ladi se bodo vzgajali ob 
zgledu starejših, ki jim  ne bodo

zamegljevali pojmov s pretiranim 
p o u d a rja n je m  v re d n o t, ko t je  
m ultikulturnost, ki je sicer odlična 
vrednota, vendar osebi, ki še nima 
izdelane lastne identite te, lahko 
vsili lažen občutek, češ da to, da 
je kdo zaveden Slovenec, izključu
je dejstvo, da je istočasno - v tem 
prostoru tud i avtomatično - m ul
tiku ltu re n .

Navedene slike me peljejo še 
do druge ugotovitve, ki me v tem 
razmišljanju vodi še korak naprej.
V našem zamejstvu nimamo izde
lane globalne vizije o tem, kaj ho
čemo početi s to  našo manjšino. 
Zdi se mi, da se zadovoljimo s tem, 
da živimo iz dneva v dan. Dogod
ki nas prehitevajo, komaj utegne
mo reševati sprotne probleme, is
kanju marsikatere rešitve se sploh 
že vnaprej odpovemo, ker vemo, 
da ne bomo kos vsemu... Če vča
sih slučajno kaj novega p ridob i
mo, te pridobitve ne znamo izko
ristiti... In tako izgubljam o ener
gijo, materialne pridobitve, ki jih 
manjšina že uživa, (pomislimo na 
nekatere šole, ki bi se jih  dalo z 
dobro koordinacijo ohraniti pred 
zaprtjem  ali združevanjem...) in, 
kar je najhuje, izgubljamo navdu
šenje in optim izem.

Posledica: mladi ču tijo  to  za- 
frustriranost v ozračju, čutijo po
manjkanje življenjske volje in to  
jih  odvrača. M ladi ne vid ijo per
spektive znotraj manjšine, ker se 
nihče sistem atično ne ukvarja z 
n jim i in z n jihovo prihodnostjo . 
Mladi pa so po svoji naravi v celo
ti obrn jen i ravno v prihodnost. 
Ko trd im , da se nihče ne ukvarja 
z m ladim i, ne mislim reči, da bi 
ne imeli dovolj športnih, vzgojnih 
in ku ltu rn ih  društev zase in vse 
pohvale vrednih prostovoljcev, ki 
jim  posvečajo svoj dragoceni prosti 
čas. Tu mislim predvsem na to, da 
teh prostovoljcev nihče ne koor
dinira, da ni izdelanega nekega 
g lobalnega načrta za mlade, ki 
bi radi ostali v tem  našem pro 
š to ru  in da li nekaj svojega za 
manjšino, za slovenskega človeka 
Tu ni nobenega načrta, kako v 
manjšini vzgojiti nove kadre, kako 
jim  om ogočiti, da bodo lahko os
tali v zamejstvu in da ne bo treba 
da iščejo dobrih priložnosti daleč 
proč. Ljudje, ki so danes odgovor
ni za prihodnost manjšine, se gle
de tega vprašanja preveč prepu
ščajo slučaju. Nihče moči in poten
cialov te  m ladine ne usmerja in 
izkorišča sistematično in smiselno.

Kot sem povedala, ne znam 
postreči z rešitvami za izhod iz te 
situacije. Tudi krivcev za to  stanje 
ne bi bilo "fair" iskati, ker bi po 
tem  celotno razmišljanje izpadlo 
ko t napad na kdove koga. Kar 
pa to  razmišljanje noče biti. Rado 
bi b ilo  samo spodbuda, da se 
kmalu začne s kakimi ukrepi, dru 
gače bo prepozno.

To, da se neki problem izposta 
vi, predstavlja po mojem že pol 
rešitve. Vsi namreč že slutimo, da 
je čas, da je  treba iskati rešitve 
tam, kjer jih  do sedaj še nismo is
kali. Treba je "samo" zbrati dovolj 
energije in časa, da se celotne za 
deve lo tim o  na popolnom a nov 
način. "Samo", seveda! Saj to  ni 
taka grozna stvar, lotiti se proble
ma znova, od njegovega konca 
ne pa, kot običajno, od začetka

P oskusim o o b rn it i  c e lo tn o  
stvar na glavo. In začnimo z opti 
m izmoml
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POMLADANSKO 
BRANJE O 
KULTURI IN 
DRUŽBOSLOVJU 

PRIMORSKE

Pomladna, aprilsko-majska števil
ka revije za družboslovje in kulturo 
Primorska srečanja, ki jo  izdaja Dru
štvo sociologov in politologov sever
noprimorskih občin, prinaša obilo in
formacij, prijetnega branja in povzet
kov zanimivih dogodkov, ki jih za 
bralce beležijo oblikovalci revije. Več 
kot trideset avtorjev v reviji objavlja 
prispevke, ki jih je uredništvo posta
vilo v stalne rubrike revije.

Vida Gorjup Posinkovič, glavna u- 
rednica, se v svojem uvodniku spra
šuje o pravilnosti zapisa^ imena ve
likega Goričana Lojzeta Špacapana, 
ki so ga postavljalci razstave v Can
karjevem domu podpisali z italijan
sko različico njegovega imena. Po- 
sinkovičeva je upravičeno zaskrblje
na, da se takšna odločitev postavljal- 
cev razstave v Ljubljani, ki so dela Loj
zeta Špacapana prevzeli od italijan
skih kolegov vključno s podatki, lah
ko spreobrne v dejstvo, da bomo slo
venstvo Špacapana zato, ker je iz Go
rice, prepustili sosedom za mejo.

Lucijan Vuga v rubriki Evropa in 
mi opozarja na probleme strateškega 
planiranja v luči pokrivanja prostora 
in v uvodu poda zgovoren podatek, 
da 25-kilometrski obmejni pas pred
stavlja polovico državnega sloven
skega ozemlja. Andrej Aplenc pa v 
isti rubriki predstavlja delovanje Ci
vilne iniciative za Slovenijo v letih 
1992-1996. Milica Kacin VVohinz je 
v svojem prispevku aktualna, dasirav- 
no govori o manjšinskem vprašanju 
med obema vojnama; aktualen pa 
je v svojem prispevku tudi Miro Ko
cjan, ki prav v dneh, posvečenih knji
gi, piše o premičnih knjigarnah-6an- 
carellah, ki jih je mogoče videti in obi
skati v Italiji, ki so "dragocena orga
nizirana kulturna pobuda". Viljanka 
Vesel in Bojan Butinar v rubriki Istra, 
moja vsakdanja, sta spregovorila o 
oljki in njenem izvoru.

Umetnostna zgodovinarka Pavla 
Jarc je zarisala zgodovinsko pot ba
zilike in samostana Sveta gora, Mir
jana Majer Babič pa povzela utrip 
parka Nade Žagar v Ilirski Bistrici. Fer
dinand Golob iz svoje popotne mal
he pred bralce postavlja Turčijo, Pa
tricija Rojc pa planinski razglednik 
Slavnik.

Darja Skrt zagovarja uporabnost 
in dragocenost filma in video projek
cij za boljše in nazornejše delovanje 
muzejskih stavb. Aleksandra Pavšič 
Milost pa pozornost v tokratni reviji 
Primorska srečanja namenja petde
setletnici Glasbene šole Vinka Vodo
pivca v Ajdovščini.

Petra Abrama, akademskega sli
karja, ki ustvarja v vasici Pedrovo pri 
Braniku, predstavlja Maruša Avgu
štin, z višjo bibliotekarko Vilmo Kra
pež pa v 204. številki kramlja Slavko 
Gaberc.

Rubrika leposlovja prinaša literar
na dela Ksenije Zmagaj, Ivana Dob
nika, Marine Bahovec, Jožeta Janeža, 
Ajde Baliž in Alenke Juvan.

Josip Osti v portretih slovenskih li
teratk predstavlja Tamaro Doneva, 
Zvona Ciglič pa skozi okno v svet po
gleda na producenta, skladatelja, 
glasbenika, pesnika in pisatelja 
Stuarta Diamonda.

V čitalnici Primorskih srečanj se o- 
glašajo Toni Gomišček, Zvonko Pe- 
rat, Miro Kocjan, Jožek Štucin, Zma
goslav Kokotar, Jurij Hudolin, Josip 
Osti in Milica Trebše Štolfa.

Tiste, ki so se tudi letos odzvali na 
natečaj ljubezenskega pisma iz pek
la ali iz raja, pa revija Primorska sre
čanja obvešča, da bodo rezultati na
tečaja objavljeni v prihodni številki.

MARJANA REMIAŠ
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Ž IV O  D O G A JA N JE  P O D  M A JE M

VE LIK  USPEH  
M A JEN C E V D O L I N I

O d 7. do 12. m aja je v D o lin i ob zelo  številnem  
obisku uspešno potekala tradicionalna M ajenca, 
veliki praznik pom ladi z globokim i koreninam i.

PO S V E Č E N  K M E Č K I LEKSIK I V S L O V E N S K IH  N AR E Č JIH

PRVI S L O V E N IS T IČ N I  
D A N  V TRSTU

V četrtek, 7. t.m ., je v veliki dvorani Visoke šole m odernih jezikov za  
prevajalce in tolm ače v prostorih bivšega Narodnega dom a v Trstu potekal 
prvi Slovenistični dan, ki ga je priredila  Visoka šola m odernih jezikov, ki 
deluje v sklopu tržaške univerze.

Kot je povedala predstav
nica prirediteljev, prof. M a
rija Pirjevec, je Slovenistični 
dan posvečen problematiki 
kmečke leksike v slovenskih 
narečjih pod zornim  kotom  
tradicije in inovacije.

V ju tranjem  delu so naj
prej predstavili tr i novejša 
dela, ki zadevajo probleme v 
zvezi s s lovenistiko: prof. 
Rada Košuta s tržaške uni
verze je spregovorila o knji

gi Roberta Dapita Aspetti di 
cultura resiana nei nom i di 
luogo (Aspekti rezijanske kul
ture v krajevnih imenih), Ma
rija Pirjevec o knjigi esejev 
M irana Košute Krpanova sol, 
prof. Franco Crevatin s trža
ške univerze pa o Narečnem  
slovarju Sv. Antona p ri Kopru 
Dušana Jakomina. Zatem so 
spregovorili Z inka Zorko  z 
univerze v M ariboru o kme
čki term ino log iji v  prekm ur
skem narečju, Ludvvig Karni

čar z univerze v Gradcu o 
kmečki term inologiji v  koro
ških s lovensk ih  nareč jih , 
Herta M aurer Lausegger z 
univerze v Celovcu pa o sta
rem in novem v kmečkem 
besednjaku slovenskega na
rečja iz Rožne doline na Ko
roškem.

V popoldanskem delu so 
spregovorili Goran Filipi z 
univerze na Reki, ki bo ob
ravnaval kmečki besednjak 
iz Dekanov pri Kopru, Lilia-

naSpinozzi z univerze v Vid
mu o integracijskih procesih 
romanskih izposojenk v slo
venskem narečju Nediških 
dolin, Vera Smole z univer
ze v Ljubljani o kmečki ter
m inologiji v  gradivu Sloven
skega jezi kovnega atlasa, Ra
da Košuta o vinogradniški 
terminologiji v slovenskih na
rečjih v Istri in na Krasu, Ro
berto Dapit s tržaške univer
ze o manifestaciji rezijanske
ga kulturnega sveta v Učji in 
Peter VVeiss s Slovenske aka
dem ije znanosti in umetno
sti iz Ljubljane o kmečkem 
besednjaku v narečnem slo
varju iz Žadrečke doline.

Prvi Slovenistični dan je 
sklenil poseg Franca Creva- 
tina s tržaške univerze, ki je 
podal zaključke.

P R IZ N A N JE  P E D A G O Š K E M U  D ELU

PRIZNANJE ŠOLI ALBERT SIRK IZ KRIŽA

V D olin i se vedno tem e
ljito  pripravlja jo na ta praz
nik, ki poleg tradicionalnega 
postavljanja maja in plesa 
parterjev in parterc vsebuje 
še v rs to  d rug ih  ku ltu rn ih  
točk. Tu je treba om eniti zla
sti vrsto kakovostn ih  raz
stav; v galeriji Torkla o zgo
dovin i Majence in o 120-let- 
nici društva Valentin Vodnik, 
v cerkvici sv. M artina pa so 
razstavljali domači umetniki 
in zamejski obrtn ik i.

Prireditve v okviru  le to 
šnje Majence so se pričele v 
četrtek, 7. t.m ., z ljudsko po
kušn jo  dom ačih  v in . E)an 
kasneje, v petek, 8. t.m ., so 
odprli razstave v galeriji Tor
kla in v cerkvici sv. Martina, 
v soboto, 9. t.m., pa so odpr

li že 42. občinsko razstavo 
vin s podelitvijo priznanj šest
najstim  vinogradnikom , ki 
de lu je jo  v do linski občin i. 
O dprli so tudi kioske, celo 
noč pa je potekalo postavlja
nje tradicionalnega maja. V 
nedeljo, 10. t.m., je bil popol
dne kulturn i spored z nasto
pom pihal nega orkestra Breg 
in fo lk lorne skupine Raša iz 
Labina, nato pa so na trg p ri
šli parterji in parterce, ki so 
odprli ples. V ponedeljek, 11. 
t.m ., pa so v okviru Majence 
predstavili novi roman M a
rija Cuka Pena majskega vala 
(o tem bom o še poročali).

V torek, 12. maja, seje le
tošn ja  M ajenca končala s 
podiranjem maja.

V Celju se je v soboto, 9. 
t.m ., končal sejem Vse za 
otroka, v okviru katerega so 
organizatorji letos namenili 
posebno pozornost šolskim 
glasilom in njihovi pedagoški 
ter informativno-vzgojni v lo
gi. Posebna kom isija je  tudi 
ocenila glasila, ki so jih  posa
mezne šole poslale na raz
stavo.

M ed 65 glasili osnovnih 
šol iz Slovenije in zamejstva 
je lepo priznanje šlo tudi li

stu Naš super časopis, ki ga 
pišejo in ob liku je jo  učenci 
osnovne šole A lbert Sirk iz 
Križa. O b kriški šoli sta svoji 
glasili poslali v Celje še os
novni šoli iz Trebč in Dober
doba.

Učenci kriške osnovne šo
le so izkoristili podelitev pri
znanja, ki je b ilo v petek, 8. 
maja, tudi za izlet v Celje. D i
plomo sta med posebno slo
vesnostjo na sejmu dvignila 
glavna urednika, učenca Ka
trin Sedmak in Gregor Košu

ta, posveta pa seje udeležila 
mentorica, prof. Olga Tavčar. 
Učenci in njihovi sprem lje
valci so si ogledali mesto in 
se im enitno zabavali v Her
manovem brlogu, to je edi
nem otroškem muzeju v Ev
ropi. Na celjskem pokopali
šču pa so se poklonili spom i
nu slikarja Alberta Sirka, po 
katerem nosi šola ime.

Uspeh na sejmu v Celju 
pomeni lepo priznanje za u- 
čence in učitelje kriške os
novne šole, ki se mora so

očati tudi s precejšnjimi logi
stičnimi težavami, saj pristoj
ne oblasti nameravajo v leto
šnjem šolskem letu obnavlja
ti šolsko poslopje.

Letošnje priznanje za ta 
časopis, kakor tudi nagrade, 
ki so jih prejeli učenci šole 
Sirk v lanskem in predlan
skem šolskem letu z raziska
vami za Kugyjevo nagrado, 
pa zgovorno kažejo, da pe- 
dagoško-didaktični uspehi ni
so odvisni od števila učencev 
ali učnih moči, ampak očitno 
od zavzetosti in dela vseh, ki 
so na šoli.

KULTURNI SPORED IN SPOM INSKA PLAKETA

50 LET S P O M E N IK A  
P A D L IM  N A  P A D R IČ A H

V soboto, 9. t.m ., so na 
Padričah z množično obiska
no in občuteno slovesnostjo 
proslavili 50-letnico postavi
tve plošče v spom in na do
mačine, ki so padli za svobo
do. Plošča se nahaja na pro
čelju domače cerkvice sv. Ci
rila in M etoda, proslavo pa 
sta prired ila  Kulturno d ru 
štvo Slovan in krajevna sek
cija Vsedržavnega združenja 
partizanov Italije.

Na slovesnosti so sodelo
vali recitator Danijel M ala
lan, domači zbor Slovan, go
dba na pihala V ik to r Parma 
iz Trebč in Tržaški partizan
ski pevski zbor Pinko Toma
žič. Delegacije so položile 
vence pred ploščo, zvrstili so

se posegi gostov, od dom a
čega partizana Josipa Grgiča 
in predstavnikov Zveze bor
cev iz Sežane in Kopra do 
p redstavn ika  VZPI A rtu ra  
Calabrie, podtajnika SSk Iva 
Jevnikarja in podpredsednika 
deželnega sveta F-Jk M iloša 
Budina. Na svečanosti, ki jo  

| je  povezovala Matejka Grgič, 
so tudi podelili spom insko 
plaketo najstarejšemu še ž i
večemu domačemu partiza
nu Romanu Grgiču.

O m eniti je še treba, da je  
bila pred proslavo v cerkvici 
sv. C irila in Metoda maša v 
spom in na padle domačine, 
daroval jo  je domači župnik 
Žarko Škerlj.

A N S A M B E L  KRAŠKI O V Č A R JI

N O V A  IZ K U Š N J A  IN  P R IZ N A N J E
ERIK DOLHAR

Zamejski ansambel Kraški ovčarji se je v sredo, 
6. t.m ., v občinskem gledališču mesta L'Aquila 

udeležil glasbenega natečaja združenja amaterskih 
glasbenih skupin Anagrumba (na sliki).

Šlo je za koncert z naslo
vom  N o playback, kar jasno 
priča o tem, da so bile pova
bljene samo skupine, ki igra
jo  "v živo". To je bil veliki f i
nale natečaja za avtorsko gla
sbo in besedila, ki ga je d ru 
žba konec marca letos naj
prej priredila v vseh italijan
skih deželah. Takrat so se 
Kraški ovčarji v tržaškem gle
dališču Miela uvrstili na prvo 
mesto z neko drugo tržaško 
skupino: pol ž irije  je  glaso
valo za naše fante, druga po
lovica pa za Tržačane. Zm a
govalca deželnega natečaja je 
nato izbrala državna komisija 
Arci-ja v Rimu, ki si je  ogle
dala video posnetek koncer
ta in izbrala Kraške ovčarje.

Kot smo že poročali, se
stavlja Kraške ovčarje skupi
na Kraševcev, doma iz Vižo- 
velj, Nabrežine, Križa, Rep
na in Proseka: Aljoša Saksi
da, Matej Gruden, M itja  Ko
šuta, Danilo Pahor in Iztok 
Cergol. V L'AquiIi je bila naj
boljša skupina iz Veneta; ve
liko  priznanje za amatersko

škimi in dvema slovenskima 
pesmima, organizatorji pa so 
od teh za CD izbrali dve hr
vaški z besedilom in glasbo 
Aljoše Saksida: Hdču, da se 
napijem  in Zvjezdice. Ti dve

smo imeli možnost igrati z 
izrednim i akustičnim i sred
stvi, pa tudi igra luči je  bila 
odlična: organizatorji z apa
raturami sploh niso štedili. 
Med nastopom nas je verjet 
no nekoliko izdala trema, saj 
smo igrali v družbi samih od
ličnih skupin. Vseeno pa smo 
zaigrali več kot v redu. Vzdu-

delo vseh glasbenih skupin, 
ki so se predstavile z izključ
no avtorskim i besedili in gla
sbo, pa predstavlja dejstvo, 
da bodo po dve pesmi vsake 

i skupine vk ljučili na CD plo- 
| ščo, ki jo  bo Anagrumba iz
dala čez kaka dva meseca. 
Kraški ovčarji so se v L'Aqui- 
li predstavili s trem i hrva-

sta, poleg zadnje pesmi Fra
s/ca rock, še najbolj navdušili 
številno publiko občinskega 
gledališča.

Prav Aljoša nam je na krat
ko opisal, kako so doživeli 
to  novo izkušnjo in s kak
šnimi občutki so se oboga
teni vrnili na Kras: 'Zelo smo 
zadovo ljn i, predvsem  ker

šje v nabito polni dvorani je 
b ilo  enkratno: ko smo števi
lno publiko vžgali z dvema 
hrvaškima pesmima, smo na 
koncu še sproščeno zaigrali 
naš komad Fraska rock, ki 
smo ga izvedli zelo dobro, ter 
tudi z našim razgrajanjem na 
odru navdušili publiko."
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TRŽAŠKA KRONIKA

PRED 3 6 . P R A Z N IK O M  ČEŠENJ V M A C K O L JA H

"KULTURA JE VSE TISTO,  
KAR KREPI IN POGLABLJA 
NAŠO N A R O D N O  ZAVEST"

IVAN ŽERJAL

Konec maja in na začetku junija bo potekal v Mačkoljah tradicionalni in 
priljubljeni Praznik češenj, ki bo letos doživel že 36. izvedbo. Praznik 

prireja krajevno Prosvetno društvo Mačkolje, ki skupaj z drugim vaškim 
društvom Primorsko predstavlja pomembno slovensko kulturno postojanko 

v Bregu. Z mladim predstavnikom PD Mačkolje Nikom  Tulom smo se pogo
vorili o zgodovini in delovanju društva ter o bližajočem se Prazniku češenj.

G la v n i  s teber d e lo van ja  PD M a č k o l je  je p rav  g o to v o  d ru š tv e n i  pevsk i  zbo r  
(posne tek  je z lanske p ros lave  3 5 - le tn ic e  P razn ika  češenj)

Čeprav je  PD  Mačkolje  
precej znano na 

Tržaškem, bi Te vseeno 
prosil, da posreduješ  
za naše bralce nekaj 
podatkov o njegovi 

zgodovini...
Začetek društvenega delo

vanja se ujema s prihodom v 
Mačkolje mladega duhovnika 
Stanka Janežiča leta 1950. On 
je bil glavni pobudnik prvih 
Slovenskih večerov, priredi
tev s kulturno in domoljubno 
vsebino. Po dveh uspešnih se
zonah Slovenskih večerov je 
prišlo tudi do formalne usta
novitve kulturnega društva. 
Na us tanovnem  občnem  
zboru leta 1952 so mu dali 
ime Slovenska katoliška pro
sveta Mačkolje. Na občnem 
zboru leta 1976 se je društvo 
preimenovalo v Prosvetno 
društvo Mačkolje in sprejelo 
nov pravilnik. Delovanje dru
štva je že od vsega začetka 
potekalo na različnih podro
čjih. Od teh je najpomem

bnejše prav gotovo pevsko. 
Mešani pevski zbor ostaja 
namreč še danes osrednji de
javnik kulturnega življenja, v 
najboljši tradiciji naših vaških 
društev. Zbor, ki je nastal leta 
1949 ko t cerkveni pevski 
zbor, se je že v svoji "mlado
sti", vzporedno s poživitvijo 
vaškega kulturnega utripa, 
posvečal tudi posvetni pesmi 
in s tem prevzel tisto dvojno 
poslanstvo, ki ga opravlja še 
danes. Društvo pa ni le zbor. 
Ob različnih priložnostih je v 
društvenem okviru zaživel 
dramski odsek, člani pa so 
dejavni tudi na etnografskem 
področju z zbiranjem narod
nega blaga in prirejanjem raz
stav. Naj povem, da smo mla
di aktivno soudeleženi v dru
štvenem odboru. Tako je bilo 
na začetku in tako je še danes.

Kako je  potekala  
letošnja sezona?

V sezoni, ki se izteka, je 
društvo p rip rav ilo  različne 
prireditve, gostovanja in dru

ge pobude. Naj navedem sa
mo pomembnejše. Decem
bra je bila že četrta izvedba 
predbožične glasbene prire
ditve V pričakovanju. Ob dru
štvenem zboru je na njej na
stopila še trob ilna skupina 
proseške godbe na pihala. Fe
bruarja smo praznovali Dan 
slovenske kulture s priredit
vijo, ki smo jo izoblikovali v 
sodelovanju z drugim vaškim 
d ruštvom , KD Prim orsko. 
Aprila so v Mačkoljah gosto
vali prijatelji dramskega odse
ka PD Standrež z Molierovo 
veseloigro Skopuh. Ob do
mačih prireditvah pa so bila 
še številna gostovanja druš
tvenega pevskega zbora. M la
de pevke in pevci tega zbora 
smo nekajkrat nastopali tudi 
v samostojni zasedbi z ime
nom Vox, med drugim na re
v iji m la d in sk ih  skup in  v 
Šmarjah pri Kopru in na revi
ji Primorska poje v Kobaridu. 
Poleg tega smo v iztekajoči 
sezoni pripravili tri predava
nja, ki smo jih posvetili pol-

T IS O Č  LJU D I N A  P O H O D U  PRIJATELJSTVA

5. P O H O D  MAVHINJE-GORJANSKO

V nedeljo, 10. t.m ., je pri 
Mavhinjah potekal že tradi
cionalni 5. pohod prija te lj
stva Gorjansko-Mavhinje, ki 
sta ga priredila Športno-kul- 
turno društvo Cerovlje-Mav- 
hinje in Vaška skupnost Gor
jansko. Krasno vreme je pris
pevalo k temu, da seje poho
da udeležilo okoli tisoč ljudi, 
ki so na koncu prisostvovali 
kulturnem u sporedu; tega 
so oblikovali zbor Fantje iz
pod Grmade,, otroška balet
na skupina ŠD M lad ina iz 
Križa, gledališka skupina in 
ansambel Kraški kvintet. Ve
liko je bilo tudi uglednih go
stov. Poleg županov iz Devi- 
na-Nabrežine Marina Vocci- 
ia in Komna Jožeta Adamiča 
ter županov vseh obmejnih

t

občin s Tržaškega je treba 
zabeležiti prisotnost pred
stavnikov slovenske vlade in 
konzulata (podsekretarke Voj
ke Ravbar in konzula Zorka 
Pelikana), senatorja Fulvia Ca- 
merinija, poslanca v sloven-

; skem parlamentu Aurelia Ju
rija, tržaškega prefekta M i- 
cheleja De Feisa, podpred- 

: sednika deželnega sveta M i
loša Budina in tržaškega žu
pana Riccarda lllyja.

preteklim zgodovinskim do
godkom. Profesor Jože Pir
jevec nam je oktobra pred
stavil pomen Pariške mirov
ne konference leta 1947 in 
dogajanja v letih po drugi sve
tovni vojni. Februarja sta bila 
naša gosta M ira  Cenčič in 
Karlo Kocijančič na večeru o 
TIGR-u. V marcu pa nam je 
Milan Gregorič spregovoril o 
dogajanju v Istri v obdobju 
slovenskega osamosvajanja. 
Prirejanje predavanj je bilo za 
nas pravi majhen izziv. Že v 
prejšnji sezoni smo namreč 
predstavili srečanje z zgodo
vinarjem. Glede na zelo spod
buden odziv občinstva smo 
se odločili, da tudi v letošnji 
sezoni nadaljujemo to pobu
do. Zanimanje zate večere je 
bilo res veliko, zato mislim, da 
bomo tudi v bodoče nadalje
vali na tej poti. Kultura niso 
le petje, književnost in umet
nost, kultura je tudi zgodovi
na in sploh vse tisto, kar kre
pi in poglablja našo narodno 
zavest.

Kmalu boste zopet 
p rire d ili tradicionalni 
P razn ik  češenj. K d aj in 

kako bo potekal? Katere  
točke bo vseboval? 
Praznik češenj stopa letos 

v svoje 36. leto. Po lanski "ju
bilejni" 35. izvedbi se vrača
mo na tradicionalne tirnice. 
Praznik bo zaživel na priredit
venem prostoru "na Metežici" 
v dneh od 29. maja do 1. jun i
ja. Po številu obiskovalcev, ki 
je iz leta v leto večje, a pred
vsem po njihovem navduše
nju sodeč, lahko brez dvoma 
trdim , da spada Praznik če
šenj med najbolj priljubljene 
vaške praznike in šagre na Tr
žaškem. M islim , da k temu 
pripomorejo lep in urejen pri
reditveni prostor, ponujene 
dobrote, glasbeni in kulturni 
program, predvsem pa prija
znost in zavzetost vseh so
delavcev, ki znajo ustvariti pra
vo "praznično" vzdušje. Pri 
društvu se trudimo, da bi znali 
kljub številnim spremembam 
ohran iti p rvotno sporočilo  
Praznika češenj, ki so si ga ta 
kratni prireditelji, veliko iz
med njih še vedno sodeluje, 
zamislili kot kulturno-druža 
bno prireditev na prostem. 
Zato bomo tudi letos ob priz 
nanih ansamblih, ki bodo za
bavali obiskovalce na večer 
nih plesih, poskrbeli za bogat 
kulturni program, ki bo pote
kal v nedeljo, 31. maja, popol
dne.

Podroben program in ime' 
na nastopajočih skupin bo
mo predstavili v naslednjih 
dneh v časopisih in na radiu, 
dostopen pa bo tudi na sve 
tovnem  spletu na naslovu 
h ttp :/ /m a c k o lje .h o m e .m l. 
org.

K a j p a  načrtujete za  
prihodnost?

Zamisli in načrtov je veli
ko, v tem trenutku pa so vse 
naše moči uperjene v letošnjo 
izvedbo Praznika češenj, kro
no društvene sezone. Po Pra
zniku bo čas sprostitve, obra
čunov in načrtov za prihod 
njo sezono, za katero upam 
da bo prav tako uspešna kot 
letošnja.

OBVESTILA

SPORED ROMANA kipafatim- 
ske Matere Božje po sloven
skih župnijah. Petek, 15. ma
ja: Kolonkovec: zasebna mo
litev; slovo ob 15.30. Salezi
janci: sprejem ob 16. uri; ma
ša; slovo ob 17.30. "Ognjišče" 
v ul. Revoltella: sprejem ob 
18. uri. Sobota, 16. maja: "Og
njišče": slovo ob 14.45. Sv. Ja- 
<ob: sprejem ob 15. uri; zase
bna molitev: ob 17. uri maša; 
od 18. ure do 19.30 pobož
nost za ital. vernike; od 19.30 
do 20.30 molitvena ura; slo
vo. Novi sv. Anton: sprejem 
ob 21. uri; bdenje do 24. ure; 
dp ostane v cerkvi. Nedelja,
17. maja: Novi sv. Anton: slo
vo ob 11 .15. "Ognjišče": spre
jem ob 12. uri. Ponedeljek,
18. maja: "Ognjišče": slovo ob 
8. uri. Rojan: sprejem ob 8.45; 
zasebna molitev; popoldne 
molitvena ura; šmarnice; kip 
ostane v cerkvi. Sreda, 20. 
maja: Rojan: zasebna m oli
tev; slovo ob 15.45. Sv. Ivan: 
sprejem ob 16.30; ob 18. uri 
maša in šmarnice; kip odide 
nato k šolskim sestram. Četr
tek, 21. t.m .: Šolske sestre: 
slovo ob 14.15. Barkovlje: 
sprejem ob 15. uri; maša; 
odhod ob 18. uri. Marijani- 
šče: sprejem ob 19. uri.

SLOVENSKA GLASBENA šola- 
Koncertna pobuda Rojan v 
sodelovanju z Mednarodno 
akademijo Musiči artis in Ljub
ljanskim festivalom  vabi na 
koncert Pihalnega kvinteta 
Korffej Akademije za glasbo v 
Ljubljani, ki bo v nedeljo, 17. 
maja, ob 20.30 v dvorani Ma
rijinega doma v Rojanu. M la
di slovenski glasbeniki bodo 
izvajali dela Paula Hindemi- 
tha, Primoža Ramovša in Jea
na Francaixa. Vstop prost.

SEJA ŠIRŠEGA odbora SSk za 
Devin-Nabrežino bo v sredo, 
20. t.m., z začetkom ob 20.30 
v prostorih devinskih zborov 
v Devinu; dnevni red: 1. ana
liza šestmesečnega delovanja 
občinske uprave; 2. regula
cijski načrt; 3. odlagališče az
besta; 4. predstavitev kandi
data za deželne volitve in vo
lilna kampanja; 5. razno.

KLUB PRIJATELJSTVA vabi na 
srečanje 21. maja ob 16.30 v 
ul. Donizetti 3. Prof. Sonja 
Gregori bo predvajala diapo
zitive o Tibetu, deželi na strehi 
sveta.

GLASBENA MATICA Trst - Kon
certna sezona 97/98. Kultur
ni dom v Trstu - V petek, 22. 
maja, ob 20.30: M assim o 
Gon - klavirski recital (Debus- 
sy, Ravel, Musorgski). Prodaja 
vstopnic eno uro pred kon
certom pri blagajni KD.

SOŽALJE

Uredništvo in uprava No
vega glasa izrekata sodelavcu 
in prijatelju dr. Janku Ježu 
iskreno sožalje ob izgubi dra
ge sestre.

DAROVI

ZA POTRESENCE v Posočju: 
Slovenska Vincencijeva kon
ferenca 1.000.000; Marcel 
Petkovšek 50 .000 ; M .B. 
100.000; N.N. 100.000.

ZA KARITAS v Ajdovšči ni: V.F.
50.000.

V SPOMIN na Matejo Fachin 
d a ru je  G rac ije la  G lav ina
30.000 za Marijin dom pri Sv. 
Ivanu in 20.000 za Novi glas.

ZA. MARIJIN dom pri Sv. Iva
nu: Aleksander Rustja v spo
min na teto g. Milana 50.000. 
Namesto cvetja na grob pok. 
Irme Bizjak N.N. 50.000.

C E R K V E N A  S K U P N O S T  PRI  D O M J U

v a b i  na

P R A Z N O V A N J E  SV. B O G D A N A  
L E O P O L D A  M A N D IČ A  P R I D O M J U

Nedelja, 17. maja, ob 9.30: redna nedeljska sv. maša; 
ob 16. uri: slovesno somaševanje v kapeli (sodeluje 
CPZod Banov); ob 17. uri: kulturni spored na dvorišču 
za kapelo.

S L O V E N S K O  P A S T O R A L N O  SR E DI SCE  V  T R S T U

v a b i  v o k v i r u  p r i p r a v  na  ju b i l e jn o  le to  2 0 0 0  
na p re d a va n je  z nas lovom

MARIJA NAS VZGAJA 
V POSLUŠNOSTI SVETEMU DUHU

Predaval bog. Simon Fortuna, župnik pri Svetem Duhu 
pri Škofji Loki. Predavanje bo v dvorani Marijinega doma v 
ul. Risorta 3, v petek, 22. maja 1998, ob 20.30.

P R A Z N IK  D R U Ž IN E  
N A  O P Č IN A H  
V nedeljo, 10. t.m., je bil na 
Opčinah lep Praznik druži
ne, ki ga je priredilo pevsko 
društvo Vesela pomlad.

V dvorani Finžgarjevega 
doma se je zbralo lepo šte
vilo otrok, staršev in sorod
nikov, ki so se hoteli udele
žiti prijaznega srečanja. Bo
gat spored je vseboval na
stop otroškega in deškega 
zbora Vesela pomlad ter no
voustanovljenega zbora 
staršev. Prisotne pa je še do-

ČETRTEK  
1 4. M A JA  
199 8

datno razveselil nastop ča
rodejev Vikja in Tanje.

Priložnostna govornica 
Maja Lapornik je podčrtala 
pomembnost družine, ki je 
po njenem mnenju model, 
ki ne bo nikoli zašel v kri
zo, saj je temelj vsake civi
lizacije. Vsekakor se družin
skega življenja učimo vsak 
dan in nanj nismo nikoli do
volj pripravljeni. Poudarila 
je še, da si dandanes druži
na želi predvsem intimne
ga veselja in zadoščenosti 
ter več časa zase.
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KRONIKA

KANIDATI SSk ZA 
OBČINSKE VOLITVE

O B  P R E M IE R I D R A M S K E  D R U Ž IN E  S K P D  SEDEJ

M IŠO LO VK A  - ALI - NE ZAUPAJTE V ID E ZU !
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Na upravnih volitvah za 
obnovo goriške občinske up
rave, ki bodo 14. junija, se bo 
Slovenska skupnost predsta
vila na skupni listi Oljke. V 
prejšnjih dneh so določili kan
didate zanjo. Kandidati za 
občinski svet so aktivni gori- 
ški prosvetni delavci Erika 
Jazbar (na levi sliki), naša so
delavka, univerzitetna štu
dentka klasične filologije na 
tržaški univerzi, član dežel
nega tajništva SSk in upravne
ga sveta Narodne i n študijske 
knjižnice, in Božo Tabaj (na sli
ki desno), predsednik rajon
skega sveta v Štandrežu in 
"zgodovinski" igralec štandre-

ške dramske skupine, ter uni
verzitetni študentagronomije 
v Vidmu in odbornik pri zbo
ru Lojze Bratuž Miloš Cotar. 
Imena kandidatov za rajon
ske svete bodo določili v pri
hodnjih dneh. Županski kan
didat koalicije Oljke bo dose
danji predsednik APT-ja Ario 
Rupeni.

Podpise zbirajo na občin
skem volilnem uradu do 16. 
maja dopoldne. Obenem SSk 
obvešča, da bodo podpise 
zbirali tudi v petek, 15. maja, 
od 20. do 21.30 v kavarni 
Kulturnega centra Lojze Bra
tuž v Gorici.

20. SREČANJE PREŽIHOVIH SOL V DOBERDOBU

V M A V R I Č N I H  
Z V O K I H  DOMIŠLJIJE

To je  geslo le to 
šnjega jubilejnega, že 
dvajsetletnega zapo
rednega srečanja Pre
žihovih šol, ki bo po
tekalo 15. in 16. maja, 
tokrat v Doberdobu.

Ustaljena navada je, da na 
teh srečanjih sodelujejo vse 
šole v širšem slovenskem pro
storu, ki so poimenovane po 
slovenskem pisatelju Preži
hovem Vorancu, in sicer šole 
z Jesenic, iz Maribora, Srednje 
Bistrice pri Lendavi, Ljubljane, 
Raven na Koroškem, Doline 
pri Trstu in Doberdoba. Vo- 
rančevo štafetno palico so 
Doberdobcem  lani predali 
Dolinčani v prepričanju, da 
bodo zamejci še enkrat znali 
biti kos izzivu.

Zamisel, da bi se med Pre- 
ž ihovci vzpostav ili p ris tn i 
medčloveški odnosi, seje po
rodila prav v Doberdobu, ko 
so I. 1977 poimenovali kra
jevno šolo po Prežihovem Vo
rancu. Ravne so takrat nav-

Š T E V E R J A N C I P R A 
Z N O V A L I  Z A V E T N IK A
V nedeljo, 10. t.m., smo v Šte- 
verjanu praznovali farnega 
zavetnika sv. Florijana. Praz
nik se je začel ob 10. uri s slo
vesno mašo, ki jo je daroval 
g. Jožko Kragelj. Po bogoslu
žju smo se vsi farani zbrali 
Med borovci; tam je bil tradi
cionalni piknik, ki ga organi
zira društvo Sedej za vse, ki 
delujejo v okviru društva in 
cerkvenega občestva. O b do
bri pojedini, zabavi in petju se 
je prijetni praznik končal poz
no popoldne.

dušeno sprejele organizacijo 
prvega tovrstnega srečanja, 
ki je bilo jeseni istega leta v 
Prežihovi rojstni vasi. Takrat 
so se dogovorili tudi, kdo bo 
naslednjič gostil Prežihovce. 
Tako od srečanja do srečanja.

P rired ite lji smo si letos 
Prežihovo srečanje zamislili 
nekoliko drugače. Želeli smo 
namreč, da bi bil naš praznik 
č im bolj sproščen in nefor
malen. Zato bo osrednji kul
turni spored, V mavričnih zvo
kih dom išljije, potekal pod 
šotorom, kjer bo veliko pri
ložnosti za spletanje medse
bojnih prijateljskih odnosov, 
tudi ob zvokih naše himne 
Pridi, podaj roko. Da bi se pri
jateljstvo še bolj poglobilo, 
bomo organizatorji priredili v 
soboto, 16. maja, izlet na Vrh 
sv. Mihaela, kjer si bomo o- 
gledali Kraljico Krasa. Na tra
vniku ob jamarski koči pa bo
do potekale družabne igre, ki 
bodo izzvenele v obvezo, da 
bo prihodnje srečanje ravno 
tako lepo in razigrano, kot smo 
prepričani, da bo letošnje.

jubilejno srečanje Prežiho
vih šol bo torej v petek, 15. 
t.m., v Doberdobu. Spored: 
ob 18. uri uradna otvoritev in 
pozdravi, nato kulturni pro
gram in družabnost. Na o- 
gled bo zanimiva razstava o t
roških risb.

IVA KORSIC

Pred dvema letoma se je 
po daljšem molku povsem 
prenovljena Dramska druži
na SKPD F. B. Sedej iz Štever- 
jana ponovno poklonila žlah
tni modrici Taliji. Takrat je šte- 
verjanskim igralcem prvič nu
dil odrsko pomoč režiser Emil 
Aberšek. Mladi igralci so se 
spoprijeli s kriminalko, ki ni 
ravno pogostna dram ska 
zvrst na zamejskih odrih, in 
z njo doživeli zavidljiv uspeh. 
Le-ta jim  je bil v spodbudo, da 
so se v soboto, 9. maja, pred
stavili domači publiki spet s 
kriminalko, in sicerMišolovko 
Agathe Christie, v prevodu 
Brede Pugljeve. Premiero je 
sprem ljal izv irno prikupen 
gledališki list.

Svetovno znana pisateljica 
je s svojimi deli očarala ne
šteto bralcev. Tudi v Mišolov- 
ki se zrcalijo njena nadarje
nost za psihološko izrisava- 
nje različnih značajev pa tudi 
kritično poznavanje družbe
nih plasti in ne nazadnje njen 
dar za presenetljivo zapleta
nje in razpletanje dogodkov. 
Briški igralci so se potrudili 
prikazati te bleščeče lastno
sti njenega pripovedovanja. V 
glavnem jim  je to uspelo tudi 
zaradi veščega režijskega vo
dstva. D o lgo le tno  zavzeto 
delovanje na amaterskih od
rih je Aberšku zapustilo dra
gocene izkušnje, ki nedvom
no bogatijo njegovo umetni
ško ustvarjanje.

V napeti igri so bili dovr
šeno dograjeni ženski liki: Sa
ra Miklus-prizadevna Mollie 
in Annamaria Škorjanc-kriti- 
čno nergaška gospa Boyle sta 
s temperamentno igro doka
zali, da znata obvladati dode
ljeni vlogi. Tudi LilianaTerpin,

ki je prvič preizkusila napor
no, a čarobno omamo odr
skih desk, nas je z dobrim  ig
ranjem večkrat zavedla, da 
s mo že bili prepričani v svojo 
detektivsko zmožnost. Toda 
presneto smo se zmotili. Prav 
tako nas je skozi celotno do
gajanje pošteno "vlekel za 
nos" Simon Komjanc kot na
rednik Trotter. Tudi Branko 
Terčič, Martin Komjanc, Jelko 
Komjanc in Edi Lutman so se 
potrudili, da bi prepričljivo u- 
podobili svoje junake. Sicer bi 
lahko še nekoliko krepkeje 
poudarili kako njihovo sme
šno lastnost ali komični izrez. 
Kljub nekaterim  nedodela
nim trenutkom , negotovo
stim v replikah, mestoma pre
počasnemu ritmu je kriminal
ka dosegla svoj cilj: ustvariti 
skrivnostno ozračje, obdržati 
gledalce v napetem pričako
vanju in jih voditi v ugibanje 
krivde tega ali onega. Uprizo
ritev je s svojo privlačnostjo 
zadovoljila gledalce - med te

mi je bil tudi Boleslav Simo
niti, predstavnik ZKO Nova 
Gorica, ki pozorno spremlja 
gledališko dejavnost v zamej
stvu -, ki so popolnoma zase
dli Sedejev dom in s hvalež
nim ploskanjem nagradili do
mače izvajalce.

D a je  uprizoritev lepo us
pela, je za kulisami poskrbel 
marsikdo. Vsakemu se mora
mo zahvaliti, ker je požrtvo
valno daroval svoj prosti čas 
in pokazal navdušeno zagna
nost za skupno stvar. Najprej 
moramo omeniti Anko Čer
nič, ki je kot vodja predstave 
pomagala režiserju . Jelko 
Komjanc je iznajdljivi izdelo
valec razkošnega scenskega 
prizorišča. Pravilno je znal 
prisluhniti režiserjevi zamisli 
in jo uresničiti z lastnimi iz
delki (z mizico, s policami, z 
žametnim blagom, obloženi
mi stoli, z železno ograjo, s 
svetlečim se lestencem, s pla
polajočim  ognjem v kam i

nu...). Pri namestitvi podrob
nosti in rekvizitov mu je bila 
dragocena svetovalka Sneži
ča Černič, ki je tudi tokrat iz
redno vestno in s pikolovsko 
natančnostjo poskrbela za 
kostume. Pobrskala je v gar
derobi PDG Nova Gorica in 
v marsikateri trgovini, dokler 
ni našla zaželenega blaga. Lu
či je upravljal Marko Lutman; 
Saša Hlede je pazil, da ne bi 
pri glasbeni podlagi kaj za
škripalo; za pričeske je poskr
bela Liliana Terpin. Ža zasto
rom je igro spremljala šepe- 
talka Anica Graunar.

Kdor si predstave ni ogle
dal, bo moral verjetno nanjo 
počakati do jeseni, kajti gle
dališka sezona se naglo bliža 
koncu. Toda obetavni števe- 
rjanski amaterji se bodo po
vrn ili na odrske deske in s 
svojim "črnim humorjem" pri
jetno vznemirili še marsika
tero dvorano.

K N J IG O  JE IZ D A LA  Z A L O Z B A  D R U Ž IN A

POP HAJDUŠKI ZAŽIVEL  
T U D I  V G O R IC I

DANIJEL DEVETAK

Vsi poznamo Družino kot 
dragocen slovenski verski te
dnik. Manj pa nam je bila do
slej znana Družina kot plod
na založba, ki izdaja osem ra
zličnih občasnikov in vsako 
leto lepo število knjig. Cilj za
ložbe je širiti slovensko ver
sko in duhovno ku lturo  za 
rast Slovencev, utrjevati kr
ščansko izročilo in našo na
rodno in versko istovetnost. 
To je goriškemu občinstvu, 
zbranemu v Katoliški knjigar
ni v petek, 8. t.m., povedal u- 
gledni gost dr. Janez Gril, ure
dnik Družine, na predstavitvi 
knjige Cvetka Svetlika Velikan 
je  pop hajduški.

Knjiga, ki jo  je z idrijsko-is- 
trskim pridihom smiselno o- 
premil akademski slikar Luci
jan Bratuš, želi iztrgati iz kri
vične zgodovinske pozabe lik 
primorskega rojak Josipa Ve- 
likanjeta (1843-1921), velike
ga krščanskega in socialnega 
delavca, ki je predvsem v Istri 
pustil za sabo neizbrisno sled. 
Spomin na tega narodnega 
buditelja, iznajdljivega in pod-

Z  leve: Cvetko Svetlik, Janez Gri l , Lucijan Bratuš (Foto Bumbaca)

jetnega vzornika, ki nam sveti 
tudi danes, skoraj 80 let po 
njegovi smrti, je ostal močno 
živ v ljudski zavesti. Življenje 
in delo g. Velikanjeta je na go- 
riški predstavitvi orisal sam 
avtor knjige Cvetko Svetlik, 
sorojak izjemnega duhovni
ka. Ža župnika, "ki je živel 
med razbojniki", je zvedel že 
kot otrok od stare matere. Po
časi je v  zrelih letih začel zbi
rati gradivo o njem na podla
gi kronik, drugih virov in pri

čevanj, dokler ni lani izšla 
knjiga.

Josip Velikanje se je rodil 
na mali kmetiji blizu Spodnje 
Idrije, nato je po študiju celih 
51 let bival v istrskih vaseh, v 
domači kraj pa se je vrnil le 
malo pred smrtjo. Po gimna
ziji v Gorici in dveh letnikih 
liceja v hrvaškem Primorju je 
opravil oficirsko šolo v Beo
gradu in se celo udeležil pro- 
titurške ustaje. V Gorici je 
končal bogoslovje in pel novo

mašo v Spodnji Id riji leta 
1871. Glavno delo je opravil 
vJuršičih v Istri, znani vasi po 
razbojnikih in hudodelcih. S 
svo jim  krepk im  tem pera 
mentom se je ljudem počasi 
prikupil, da so ga vzeli za svo
jega. Ljudje še pripovedujejo, 
kako je krožil z revolverjem 
za pasom. Če so mu nagajali, 
je "spustil dva ognja v zrak in 
so se razbežali". Dobro je go
spodaril, gojil drevesnico, uk
varjal se je tudi s po litiko , 
zgradil je šolo in župnišče, na 
domu je učil brati in pisati, us
tanovil je celo vinarsko za
drugo in hranilnico, tako da 
še danes živi med Istrani kot 
legenda. Pred prvo svetovno 
vojno ga je Franc Jožef zaradi 
velikih zaslug odlikoval z re
dom Zlat križ s krono, dve leti 
kasneje pa še z Zlatim zna
menjem Franca Jožefa.

Na predstavitvi je sprego
voril tudi akad. slikar Lucijan 
Bratuš, ki je poudaril, kako se 
knjiga lepo bere v enem za
mahu. Na začetku in med po
segi gostov je poslušalce res 
prijetno presenetil mlad idrij
ski glasbenik; na orglice je "za
pel" več istrskih in drugih mo
tivov, ki so na barvit način pri
kazali vzdušje in ritme na istr
skem podeželju.
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S K A V T S K E  O BLJU BE V S O V O D N J A H

PRIŠEL JE SVETI JURIJ
Prišel je sv. Jurij 

in z njim  skavtske 
obljube. Kot vedno 

smo imeli goriški skavti 
svojo slovesnost prvega 
maja, pred tem  pa smo 
se udeležili še obljub  
tržaških in novogori

ških skavtov.

Z razliko od ostalih smo 
mi imeli precej neugodno vre
me, saj je do zadnjega trenu
tka deževalo, tako da smo se 
odločili, da ne bo tradicional
nega skavtskega kosila, pa tu
di raznih iger in tabornega 
ognja.

Vsi skupaj smo se zbrali 
nekaj pred deseto uro v žup
nijski cerkvi v Sovodnjah, veji 
izvidnikov/vodnic in roverjev/ 
popotnic sta začeli s progra
mom že dan prej na Peči, kjer 
naj bi bile obljube, če ne bi 
vreme ponagajalo. Na Peči so 
izvidniki prenočili, roverji pa 
so se odpravili v sovodenjsko 
župnišče in tam prespali. Na
slednji dan je bil dan obljub, 
'zvidnikom in roverjem so se

i

pridružili še volčiči in volkulji- 
ce ter starejši skavti in starši. 
Uvod v mašo je podal naš na
čelnik Julijan Čavdek, ki je v 
svojem kratkem govoru pou
daril pomen časti, s katero iz
rekamo našo obljubo. Pouda
ril pa je tudi pomem bnost 
spominov, ki si jih človek na
bere v svojem življenju. Eden 
od teh spominov je tudi ska
vtska obljuba. Ta je vodilo za 
nas mlade, kaže nam pot, na 
kateri se učimo postajati bolj

ši ljudje in kristjani, odgovor
ni za svoja dejanja. V pridigi 
je sovodenjski župnik Marjan 
Markežič postavil pod vpra
šaj skavtsko obljubo. Seje res 
držimo? Tisto, kar obljubimo, 
niso prazne besede, niso sa
mo formula, pač pa so smer
nice, zakoni, ki se jih  mora
mo držati, čeprav je večkrat 
težko, predvsem ko sami pla
vamo proti toku. Mlad člo
vek, ki izreče obljubo in v nje
ni luči raste, mora postati

| zgled za ostale, sol zemlje, kot 
pravi evangelij. V svojih mis- 

! lih je g. Marjan poudaril zgled 
kot način vzgoje, vendar ga 
ni postavil samo v skavtsko 
okolje, ampak tudi v vsakda
nje življenje, na primer v dru
žino, kjer starši s svojim rav
nanjem lahko pozitivno vpli
vajo na otroka.

Po pridigi je nastopil slo
vesen trenutek obljub. Vsa 
pozornost je bila usmerjena 
na nove člane, vsakega smo 
bili veseli, z vsakim smo v 
svojih srcih ponavljali oblju
bo. Tako je letos v naši družini 
obljubilo dvanajst volčičev in 
volkuljic ter štirinajst izvidni
kov in vodnic. Tega števila 
smo bili veseli, saj že nekaj let 
ni bilo toliko novincev pred
vsem v veji IV. Mašo in oblju
be smo sklenili s Skavtsko pe
smijo, nakar smo se vsi zbra
li pred cerkvijo, saj je takrat 

I močno sijalo sonce, ki je pro
drlo skozi temačne oblake. Iz
vidniki so se zaustavili še ne
kaj trenutkov v cerkvi, da so 
slovesno in uradno sprejeli v 
svoje vode nove skavte, ostali 
pa smo se zunaj veselili nad 
lepo uspelimi obljubami. Se
daj pa se s polno paro priprav
ljamo na višek skavtskega le
ta, t.j. na poletne tabore. 

--------------- PM

SREČNO, MALI  KOLESARJI!

Na goriškem trgu 
Cesare Battisti je bilo 
v ponedeljek,11. maja, 
Prav slovesno vzdušje.

Ob prisotnosti predstavni
kov goriške občine in pokraji
ne, mestnih redarjev, gasilcev, 
gozdnih čuvajev in kanonika 
dr. Kazimira Humarja, ki je 
blagoslovil kolesa in pouda
ril, da se moramo na cesti 
medsebojno spoštovati, je 
potekalo nagrajevanje osnov
nošolcev, ki so se izkazali na 
vsakoletnem tečaju cestne 
vzgoje.

Tečaja so se udeležili četr
to- in petošolci 27 razredov 
(431 učencev) iz goriške obči

ne. Cestna vzgoja je vključe
na v šolski učni program, za
to so se je z vso resnostjo lo
tili tudi slovenski šolarji. Uči
teljice so jih temeljito pripra
vile za pisni izpit. Enkrat jih je 
obiskal tudi mestni redar, jim  
še kaj pojasnil in jih spraše
val. Vsi naši učenci so pravil
no izpolnili vprašalnik in bili 
pripuščeni k praktičnemu de
lu tečaja, ki je bil na prostor
nem parkirišču v Stražicah, 
kjer so mestni policaji name
stili progo s cestnimi znaki in 
semaforom. V tej preizkušnji 
sta si četrtošolca Marta Lom
bardi (osnovna šola O ton Žu
pančič iz Gorice) in Matej Ru
tar (osnovna šola Fran Erja
vec iz Štandreža) nabrala naj-

J L

več točk in si pridobila prvo 
oz. drugo nagrado. Poleg ko
lesa je Marta prejela še pokal 
(na sliki), Matej pa plaketo z 
mestnim grbom. S pridnostjo 
sta svojima učiteljicama M ir
ki Bric in Zdenki Kovic pribo
rila zlato oz. srebrno odličje. 
O tem priznanju je poročal 
tudi slovenski program tretje 
državne televizijske mreže.

V ponedeljek so podelili 
15 koles, od teh jih je kar o- 
sem prešlo v roke slovenskih 
otrok. Preostala so prejeli o t
roci italijanskih šol Nostra Si- 
gnora in Rismondo iz Gorice 
ter Serra iz Ločni ka.

Prizadevnim učencem in 
učiteljicam čestitamo za ta 
prav lepi uspeh; šolarjem pa 
želimo srečno in varno kole
sarjenje.

IK

K V I N T E T  H A R M O N I K  
Z A I G R A L  V Š T M A V R U

SREČANJE Z  D U H O V N O  G LA S B O

O  D U H O V N I  
U M E T N O S T I  GLASBIL

KD Sabotin je v soboto, 9. 
JJiaja, priredilo pomladanski 
koncert, ki ga je v celoti izve
del harm onikarski kv in te t 

rosek-Kontovel Glasbene 
ta t ic e  iz Trsta. Izredno talen
tirani izvajalci Igor Cante, A- 
l sander Ipavec, Dario Fur
an, Dean Rebecchi in Dario 
avron so se predstavili s kla

sičnim repertoarjem, ki jedo- 
jno izzvenel pod cerkve

nim obokom domače cerkvi
ce. Skupina deluje že vrsto let 
pod neutrudljivim vodstvom 
prof. Loredane Coceani in ža
nje odlične uspehe tudi na 
mednarodni ravni. O d ličn i 
sobotni koncert je res navdu
šil prisotno publiko, saj so 
morali izvajalci, po želji le-te, 
k programu dodati kar nekaj 
skladb.
  NK

V soboto, 9. t.m., je b ilo  v 
cerkvi sv. Ignacija na Travniku 
drugo srečanje z duhovno 
glasbo. Igral je ansambel Ter- 
geste Trumpet Consort. Na 
sporedu so bile zlasti sklad
be francoskih skladateljev, 
kot so Dubois, Alain idr. Izbi
ro je seveda pogojevala struk
tura orgel v travniški cerkvi. 
Ansambel Tergeste Trumpet 
Consort je tudi prvič zaigral 
skladbo Sonata a tre goriške- 
ga skladatelja Stanka Jericija. 
Zdi se, da je prisotno občin
stvo novo skladbo lepo spre
jelo. V resnici precej široko

Zaradi preobilice gradiva 
bomo nekatere prispevke 
objavili prihodnjič. Sodelav
cem in bralcem se opraviču
jemo. / URED.

zasnovano delo je pristen do
kaz prizadevanj v iskanju no
vih poti v naši glasbeni umet
nosti, obenem pa je to tudi 

1 solidno zasidrano v dosežkih 
S tradicionalne glasbe. Tudi tro 
bila, čeprav niso izrazito cer
kveni instrumenti, utegnejo 
nekaj izraziti, posebno če se 
opirajo na bogato orgelsko 
zvočnost. Vsi izvajalci so bili 
na prav dobri ravni, zlasti o r
ganist L. Peressin, ki je dovr
šeno izvedel zahtevno sklad
bo Toccata, Fugue et Hymne 

i sur Ave maris stella.

Že vabimo na tretje in zad
nje srečanje z duhovno glas
bo v cerkvi sv. Ignacija na Tra- 

i vniku, ki bo prihodnjo sobo
to. Nastopili bodo pevski zbo
ri, med njimi tudi otroški zbor 
iz Gorice. Vsi ljub ite lji lepe 
glasbe toplo vabljeni!

D A R O V I

ŽUPNIJE RUPA-Peč/Gabrje- 
Vrh za potresence: Povodnik 
Tomšič Metoda 50.000; Ani
ca Ferlat 3 0 .0 0 0 , N .N .
210.000 N.N. 200.000; Loj
zka Pipan Boških 50.000; Pa
vel Pavletič 60.000; N .N . 
100.000; N.N. 50.000; Bo
gdan Rutar 100.000; N .N . 
100.000; N.N. 50.000; N.N.
50.000 lir.

ZA CERKEV v Gabrjah: Loj
zka Pipan Boškin 50.000; na
mesto cvetja na grob Roma- 
nota Devetaka družina Lav
renčič 50.000, družina Carli
50.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: Nada in 
Vitko v spomin na strica Jo- 
žkota 100.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: Ani na
mesto cvetja na grob Jožeta 
Č otarja  50 .000; Nevenka 
Cotar v spomin na očeta Jo- 
žkota 100.000; Virginia Jur
man Tomasig 100.000 lir.

O B VESTILA

V ZAVODU sv. Družine bo v 
nedeljo, 1 7. maja, ob 20. uri 
zanimivo predavanje Druži
na - šola ljubezni. Predavatelj 
bo v naših krajih dobro poz
nani pater Markelj. Vabljeni 
vsi (starejši in mlajši).

PD ŠTANDREŽ prireja v okvi
ru vaškega praznovanja v 
sodelovanju z župnijo sv. An
dreja Šesto srečanje v pritrko- 
vanju, ki bo v Štandrežu v ne
deljo, 7. junija 1998. Začetek 
ob 17. uri. Skupine, ki jih se
stavljajo po možnosti tri ose
be, bodo izvajale 10 m inut
ni program. Nastopajoči naj 
se javijo v dvorani pri cerkvi 
vsaj pol ure pred začetkom. 
Predhodne prijave spreje
majo Danilo Paulin, ul. Trivi- 
giano 5, in štandreški župnik, 
trg sv. Andreja 1, tel. 21849.

FOTOGRAFSKI NATEČAJ v 
Štandrežu. V okviru Praznika 
špargljev bo v Štandrežu fo
tografski natečaj na tem o 
Štandreški sprehodi. Udele
ženci naj prispevke, črnobe- 
le in barvne, oddajo na pri
reditvenem  prostoru  med
19. in 21. uro v soboto, 31. 
maja. Vsak udeleženec lahko 
prispeva tri fotografije. O d

govoren: D im itri Brajnik, tel. 
21090.

ŽUPNIJA SV. And reja aposto
la v Štandrežu vabi na popol
dansko romanje v Oglej na 
Binkošti, 31. maja letos. Ro
marji se bodo udeležili za
ključka II. goriške sinode v 
Poponovi baziliki in se med 
vrn itv ijo  domov ustavili na 
večerji. Cena za prevoz in ve
čerjo znaša 25.000 Lit. Če bo 
po vaseh veliko romarjev, bo 
avtobus ustavil tudi pri njih. 
Vpisovanje: župnijski urad, 
tel. 21849, med 8. in 10. uro; 
Ema Lupin, tel. 21361, ob uri 
kosila. Vpisovanje se zaključi
20. maja.

IZŠEL JE P A S T I RČ E K
ŠT. 9 - 1 0  Z A  M A J - JU NI J .
P A S T I R Č K O V  D A N  B O
6.  J U N I J A  V  G O R I C I ,  9.

J U N I J A  PA N A  O P Č I N A H

Srečnim staršem 
Danijeli in Ediju 

Pavletiču 
čestitata ob rojstvu

N IK O L A J A

cerkveni zbor in prosvet
no društvo Podgora.

K U L T U R N O  D R U Š T V O  S A B O T I N  V  S O D E L O V A N J U  Z 
R A J O N S K I M  S V E T O M  Z A  P E V M O - O S L A V J E - Š T M A V E R

o rg a n iz i ra  v soboto, 16. m a ja  1998

B A K L A D O

Izkupiček je namenjen potresencem iz Soške doline. 
Zbirališče in odhod pri osnovni šoli v Pevmi 20.30, 
pohod skozi vas Šmaver.

T O P L O  V A B L J E N I !

Z D R U Ž E N J E  C E R K V E N I H  P E V S K I H  Z B O R O V  - G O R I C A

KONCERT MARIJINIH PESMI
N astopa jo  z b o r i: Štandrež, M irko  Filej, 

M iren , Štm aver in  Rupa-Peč.

Župnijska cerkev v Štandrežu, nedelja, 17. maja 1998, ob 
17. uri.

G A L E R I J A  ARS - K A T O L I Š K A  K N J I G A R N A ,  G O R I C A

V l ju d n o  Vas vab im o  na p re d s ta v i te v  
nove zb irke  poez i j  

B orisa  Pangerca

ČRNO ZLATO
Zbirko bo predstavila prof. Nadja Marinčič. Prisotna 
bosta avtor in urednik založbe Danilo Japelj.

Petek, 22. maja 1998, ob 18. uri

11
ČETRTEK  
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O D E R  9 0  V N O T R A 
N J IH  G O R IC A H  IN  
C E R K N E M
Po že skoraj končani sezoni 
se društvo M irko Filej - Oder 
90 vneto pripravlja še na dve 
pomembni uprizoritvi kome
dije Dan oddiha. V soboto,
16., in nedeljo, 17. maja, bo 
Oder 90 gostoval v Notranjih 
Goricah pri Ljubljani, dan ka
sneje pa v Cerknem, kjer so 
obojestranski stiki že trajno 
sklenjeni. Ideja za tako gosto
vanje izhaja iz dejstva, da so 
kulturne izmenjave za gleda
liško skupino pomembne z 
vseh vidikov, saj se srečanja 
vedno spremenijo v trdna pri
jateljstva. Z vnemo društvo 
Filej poudarja, da bo celoten 
izkupiček dveh nastopov na
menjen potresencem v bov
ški in kobariški regiji.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA
R U B R I K E

K O R O Š K A

M A R I O  Q U A L I Z Z A  PRIHAJA  
V NADIŠKE D O L IN E

ERIKA JAZBAR

Kakor smo že večkrat poročali, je videmski 
nadškof določil, da bo špetrski župnik in dekan za 

Nadiške doline Dionisio Mateučič prevzel službo 
in vodil duhovno življenje v Kanalski dolini, in 

sicer v Žabnicah in na Sv. Višarjah.

Znano je namreč že bilo, 
da je  bil dosedanji žabniški 
župnik nameščen le začasno, 
kajti iskala se je primerna ose
ba, ki bi obvladala slovenski 
jezik in bi bila najbolj primer
na za svetišče na tromeji.

G. Mateučič (slika desno) 
je po novici o novem imeno
vanju povedal, da bo sprejel 
namestitev v Kanalski dolini, 
le če se bo za špetrsko župni
jo našel naslednik, ki bo do
mač duhovnik. Videmska nad
škofija je  ustregla njegovi že
lji, tako smo v teh tednih pri
čakovali le na datum odhoda 
in na poslovilno srečanje s 
špetrskim duhovnikom.

Dionisio Mateučič bo pre
vzel vodenje duhovnega živ
ljenja v Žabnicah v nedeljo, 
1 7. maja. Svojo zadnjo mašo 
je daroval v svoji dekaniji v 
nedeljo zvečer. Dogodek je bil 
posebno slovesen, saj so pri 
somaševanju sodelovali vsi 
beneški duhovniki in so zad
njo Mateučičevo daritev v Na- 
diških dolinah sooblikovali tu
di združeni pevski zbori Na- 
diških dolin, in sicer MePZ

Pod lipo, Matajur, Rečan ter 
skupina mlajših pevcev Bene
ške korenine.

V soboto zvečer pa sta Pla
ninska družina Benečije in 
Združenje Evgen Blankin pri
redila priljubljenemu odhaja
jočemu duhovniku poseben 
poslovilni večer. Po sv. maši, 
ki je bila darovana v sloven
ščini, je msgr. Mateučič po
vzel svoje izkušnje in spomi
ne osmih let, ki jih je preživel 
v Špetru, kamor je prišel leta 
1991. Splošna ocena "špetr- 
skega obdobja" ni bila poseb
no navdušujoča, saj je Mateu
čič z napovedjo, da prevze
ma vernike v Kanalski dolini, 
dal razumeti, da odhaja tudi 
zato, ker je v Špetru utrpel

posebno nasprotovanje neka
terih faranov, ki se niso m o
gli spoprijazniti z dejstvom, 
da odmevata v cerkvah Na- 

: diskih dolin slovenski jezik in 
slovenska pesem.

Svoje besede je povzel tudi 
i v farnem listu In cammino in- 
sieme - Hodim o usi kupe, ki 
je namenjen vsem faranom: 
"Vam, Beneški Slovenci, ki ste 
upali puno name, da se bo 
tudi vaš glas poslušu u naših 
cerkvah, želim, da Buog osve
tli tiste, ki na zastopejo, kako 
bogatijo imajo, in da ta luč, 
ki je pravična, bo svetila po 
usieh naših dolinah."

Znano je že dalj časa, kdo 
bo novi župnik v Špetru. V i
demski nadškof Battisti je v 
te slovenske kraje imenoval 
g. Maria Qualizzo (slika le
vo), ki je bil doslej župnik v 
Tablji. Star je 62 let in po ro
du Benečan, saj se je rodil v 
Kravarju v podutanski občini. 
V mašnika je bil posvečen leta

1962. Bil je najprej 40 dni 
župnik na Solbici v Reziji, nato 
kaplan v župniji sv. Kvirina v 
Vidmu; nadalje je prevzel za
htevno funkcijo asistenta ško
fijske Katoliške akcije in po
stal prorektor videmskega se
menišča. Leta 1974 je bil ime
novan za župnika v Naborjetu, 
kjer je ostal 12 let, nato je leta 
1986 postal župnik v Tablji in 
čez mesec dni se bo preselil 
v Špeter. Mario Qualizza je 
poznan tudi kot izreden alpi
nist, saj je osvojil nekatere vr
hove v Himalaji, v čilenskih 
Andih in na Aljaski. Kakšen 
pristop pa bo imel novi žup
nik do slovenskih vernikov v 
Nadiških dolinah? Pre Anto
ni Beline v zadnji številki fur
lanskega mesečnika Patrie dal 
Friul piše, da, kakorkoli se bo 
g. Qualizza obnašal, gotovo 
bo za del faranov deloval zgre
šeno; pred sabo ima namreč 
le dve poti, ki sta skoraj an- 
titetični: spoštovanje jezikov
ne in kulturne specifičnosti 
Nadiških dolin ali zatiskanje 
oči; tertium non datur.

Tako piše odgovorni ured
nik Marino Qualizza v uvod
niku petnajstdnevnika Dom z 
dne 15. marca o odhodu go
spoda Mateučiča: "On je bil 
an je zaries naš človek, ne sa- 
muo zak se je rodiu v Benečiji, 
ampak zak je zbral in je teu, 
de bo naš človek. Saj vemo, 
de nie zadost, da adan se je 
rodiu tle par nas, za de se po
kaže pravi sin naše dom ovi
ne; trieba je, da tudi zbere za 
se tolo domovino kot svojo."

EVROPA NARODOV
T

( 1 8 )

VIDA VALENČIČ

ALZACIJA - MED  
DVEM A PREREKAJO- 
Č IM A  SE SOSEDO M A

Pred leti sem po naključju 
spoznala posebneža. V čem 
je tičala njegova posebnost? 
Andreas, sicer francoski d r
žavljan, je hotel opravljati vo
jaščino v Nemčiji. Seveda je 
bilo vse to nepojmljivo in sploh 
si je nakopal vzdevek desni
čarskega skrajneža. Sicer je 
ta specifični primer pač svoj
stven, po svoje pa kaže na 
posebno situacijo, znotraj ka
tere je nastal. Andreas je A l
začan, p rip a d n ik  nemške 
manjšine v Franciji. Pravza
prav je v mnogočem popol
noma različen od svojih sona
rodnjakov, predvsem zaradi 
svoje močne navezanosti na 
Nemčijo.

Alzacija je poseben geo
grafski predel, ki je predstav
ljal v stoletjih kamen spotike 
med Francijo in Nemčijo. Kot 
za ostale francoske predele 
(npr. Bretanijo), je francoska 
revolucija tudi za Alzacijo po
menila popolno vključitev v 
francosko državo in dokon
čno odpravo avtonomije, ka
tere je bila do tedaj deležna. 
Naibolj tragično obdobje pa 
sta bila za Alzacijodruga sve
tovna voina ter povojni čas, 
ki ji je sledil. V Hitlerjevem času

je prišla najbolj do izraza tra
gika teh ljudi: Alzacija je po
stala del nemškega Reicha, kar 
je pomenilo tudi prepoved 
vsakršnega izražanja neke al
zaške identitete. Nemci so gle
dali nanje z opreznostjo zara
di njihovih vezi s Francijo, po 
vojni pa se je mučno obdobje 
za A lzacijo  še nadaljevalo. 
Prej Francozi za Nemce in po
tem Nemci za Francoze, kar 
je pomenilo preganjanje in o- 
čitke kolaboracionizma. Ta 
mali predel tako že stoletja 
brani svoj kulturni in geograf
ski prostor med dvema veno
mer prerekajočima se sosedo-;r pi
ma, kar seveda ni tako lahko.

Alzacija je v bistvu najmanj 
"francoska" pokrajina v Fran
ciji. Tukajšnja kultura je bližja 
germanski kot francoski zak
ladnici, posebnost pa pred
stavlja predvsem jezik, ki ga 
Alzačani govore: sami ga na- 
zivajo "Elsasserditsch" in je 
narečna oblika (podobna švi
carski nemščini) knjižnega 
nemškega jezika. Kljub vsem 
tem sorodnostim Alzačani ze
lo jasno poudarjajo, da niso 
Nemci in da to tudi ne žele 
biti. V vsakem oziru predstav
ljajo svojo specifičnost in razli
čnost oa Nemcev, čeprav je 
jezik, ki ga govore, v bistvu 
nemški dialekt. Razlog za po
udarjanje neke "umetne razli
čnosti" je predvsem strah A l

začanov, da bi jih enačili z 
Nemci. Travma druge svetov
ne vojne je še vedno občutena. 
Alzačani so torej kulturno sa
mostojni, ne ogrevajo se po
sebno ne za Francoze ne za 
Nemce. "Če smo primorani 
izb irati med francoskim ali 
nemškim narodom , potem 
smo Francozi, čutimo pa se 
prej Alzačane kot Francoze."

Bog denar je včasih tako 
močan, da lahko pripomore 
h koreniti spremembi situacije. 
V  Alzaciji je to zelo jasno. Kra
jevna in deželna uprava sta v 
zadnjih letih uvedli visoko me
ro dvojezičnosti, predvsem 
ker sta spoznali njeno eko
nomsko vrednost na evrop
skem tržišču. Na lestvici držav
nega dohodka na osebo je A l
zacija čisto na vrhu, celo pred 
Parizom. Obenem ima ta pre
del tudi najnižio stopnjo brez
poselnosti v celotni državi, ne
kako tako, kot je v Italiji na 
Južnotirolskem. Zanimivo je 
predvsem dejstvo, da je vse to 
blagostanje tudi sad obstoječe 
dvojezičnosti: firme rade inve
stirajo v Alzacijo, ker imajo 
tako zlahka dostop tako na 
francosko kot na nemško-go- 
voreče tržišče. Alzačani, prav 
zaradi svoje francosko-nem- 
ške dvojezičnosti, lahko raču
najo ne samo na svojo (sicer 
bogato) deželo, temveč tudi 
na nemški poslovni svet. Po 
statistikah naj bi do 50.000 
Alzačanov vsakodnevno pre
koračilo Ren in delalo v Nem

čiji. Prav ta dodatni faktor eko
nomskega bonusa predstavlja 
za prebivalce Alzacije vablji
vo spodbudo za gojenje dvo
jezičnosti.

Alzacija je glede dvojezi
čnosti bolje organizirana kot 
katerikoli francoski predel, na 
katerem je naseljena kaka et
nična manjšina. Pohvala gre

Eredvsem krajevnim upravam, 
i koordinirano in dosledno 

izvajajo politični pritisk na dr
žavo. Alzaška stvarnost je na 
splošno rožnata, v vsem tem 
optimizmu pa je zaslediti tem
no liso: relativno malo mladi
ne govori alzaško narečje. V 
Alzaciji naj bi ga govorilo ka
kih 1 .050.000 ljudi (okrog 
60% celotnega prebivalstva), 
od teh pa le 30% pod 25. le
tom. Verjetno je to le prehod
na faza in prav gotovo bo 
prav ključna geografska, eko
nomska in kulturna pozicija 
Alzacije naredila svoje.

Kako pa se Alzacija kreta 
na politični sceni? Zal je tu ob
zorje (dobesedno...) črno. Le 
Penov Front National žanje 
velik uspeh in to (razumljivo) 
predvsem v manjših zakotnih 
vasicah, kjer še danes ne vidiš 
kakega priseljenca. Nekateri 
označujejo to politično izbiro 
Alzačanov kot "kulturni" ali 
"identitetni" volilni glas; A lza
čani v tem kažejo veliko mero 
tipičnega "nemškega duha", 
ki je vezan predvsem na zago
tovitev "reda" (včasih žal z ne
popisnimi posledicami). Res ali 
pa ne, z vseevropskim prostim 
tržiščem se bo tudi Alzaci ja go
tovo spremenila.
  DALJE
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SLOVENSKA V L A D A  
PODPRLA K A N D I D A T U R O

Slovenska vlada je na svoji redni seji dne 
7. t.m . podprla sklep o sodelovanju pri skupni 

kandidaturi Avstrije, Ita lije  in Slovenije za 
zimske olim pijske igre (Z O I) leta 2006 .

Vlada je preučila tudi pro
gram dela in finančni načrt za 
izvedbo kandidature, kot ga 
je predložila Gorenjska inte
resna skupnost v višini 128 
m ilijonov tolarjev, soglašala 
pa je tudi s sestavo državnega 
organizacijskega odbora za 
pripravo skupne kandidature.

V Ljubljani so ugotovili, da 
predlog programa dela ter fi
nančnega načrta, ki ga ob u- 
stanovitvi skupnega podjetja 
Klagenfurt 2006 za izvedbo 
kandidacijskega postopka 
predvideva avstrijska Koroška 
v višini 48 mil. šilingov oz. 
640 mil. tolarjev, vsebuje vse 
stroške za promocijo in izved
bo kandidature v vseh treh dr
žavah. Vlada ocenjuje, da so 
v omenjenem znesku že zajeti 
vsi materialni stroški sodelo
vanja Slovenije pri kandidatu
ri do junija letos in zato meni, 
da 20-odstotni delež Sloveni
je pri skupnem kandidiranju 
znaša 128 mil. tolarjev in je 
pripravljena sodelovati s svoji
mi finančnimi sredstvi največ 
do 70 % predlaganega zne
ska, to je do 89,6 mil. tolarjev, 
preostali del pa bo zagotovila

t.i. Gorenjska interesna skup
nost iz prispevkov občin in 
sponzorjev.

Slovenska vlada se tudi 
strinja s predlogom sosveta 
Gorenjske interesne skupno
sti, da skupno izjavo o kandi
daturi in pismo o nameri, ki 
sta bili predhodno usklajeni 
med tremi sosednjimi partne
rji in ki sta ju 16. aprila letos 
že podpisali Furlanija-Julijska 
krajina in Koroška, podpiše 
v imenu Gorenjske interesne 
skupnosti Jože Kotnik, za
stopnik interesov sosveta žu
panov omenjene skupnosti.

V organizacijskem odboru 
slovenske vlade za pripravo 
skupne kandidature za ZOI 
2006 so: državni sekretar za 
turizem T. Zajc, S. Vilar, dr- 

I žavni sekretar na zunanjem 
ministrstvu E. Petrič, državni 
sekretar za šport J. Strel, zu
nanji strokovni sodelavec m i
nistrstva za šolstvo in šport 
B. Farčnik te r predstavniki 
m inistrstev za gospodarske 
dejavnosti, za ekonomske od
nose in razvoj, za promet in 
zveze, za okolje in prostor ter 
za kulturo.

■—  E D

O D M E V N A  KULTURNA  
D O G O D K A  V CELOVCU

POČASTITEV PESNICE 
LENČKE KUPPER

Zadnje nedeljsko popol
dne v aprilu so seštevilni Ko
rošci udeležili navdušujoče
ga koncerta v celovškem Do
mu glasbe, kjer so se otroški 
in mladinski pevski zbori iz 
Podjune in Roža na pobudo 
Krščanske ku ltu rne  zveze 
hvaležno poklonili koroški pe
snici Lučki Kupper ob njeni 
60-letnici.

Lenčko Kupper poznajo 
prav vsi na Koroškem: pes
nico, pevko zbora Gallus, že 
nekaj let tudi njegovo pred
sednico, obiskovalko priredi
tev in ženo zdaj že upokojene
ga profesorja na Slovenski gi
mnaziji v Celovcu. Rodila se 
je 4. aprila 1938 na Bistrici 
pri Pliberku. Izučila se je za 
šiviljo, kar pa ji ni bilo ovira, 
da ne bi za svoje tri sinove, 
ko ji je zmanjkalo pesmic, se
stavljala lastne kompozicije. 
Brez glasbene izobrazbe je šlo 
sicer z notami težje, zato ji je 
v začetku pomagal sin, zdaj 
pa sama piše besedilo in me
lodijo. Izšlo je že več njenih 
kaset in pesmaric, na nedeljski 
prireditvi pa so predstavili no
vo CD-ploščo, na kateri je 22 
pesmi bolj ritmičnega oz. po
pevkarskega značaja.

"VREDNOTENJE Ž IV 
LJENJSKIH PRIČEVANJ"

Krščanska kulturna zve
za je 4. maja v Slomškovem

domu skupaj s predstavniki 
Slovenskega narodopisnega 
inštituta Urban Jarnik pred
stavila zbornik Vrednotenje 
življenjskih pričevanj. Navzoči 
sta bili glavni gonilni sili, ured
nici dr. Marija Makarovič in 
mag. Mojca Ramšak, ki sta 
knjigo predstavili z določenim 
namenom: ovrednotiti na širši 
ravni razna življenjska pričeva
nja (npr. koroška Tako smo 
živeli, za katera je dr. Maka
rovič dobila idejo v Tinjah, kjer 
se na dopustniških dnevih vsa
ko leto zbirajo starejši ljudje).

Vabilu k sodelovanju so se 
odzvali slovenski, bolgarski in 
hrvaški avtorji. Razprave ob
ravnavajo različna poglavja, ta
ko npr. Metka Zobec govori 
o lektoriranju, Mojca Ramšek 
o razlogih za anonimnost v 
knjižnih zbirkah Tako smo ži
veli, Tone Pavček o etični in 
narodnostni vrednosti takih 
pričevanj, Stanibor Pettan o 
glasbi, politiki in vojni v razpa
dajoči Jugoslaviji itd.

Ker avtorici za svoje delo 
nista dobili podpore v Ljublja
ni, je finančno skrb prevzel 
Nikolai M ikhailov z univerze 
v Pisi (Studi Slavi). Sicer pa je 
zborn ik rezultat etnoloških 
simpozijev (13 razprav), ki so 
jih v Tinjah lansko leto poi
menovali Zablatnikov dan. 
Letos bo tako srečanje 24. in 
25. maja.

--------------RB
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S LO V E S N O S T I PRIPRAVLJAJO  V R IB N IC I IN  V N O V I G O R IC I

NATISNJENA VSA DELA 
P. STANISLAVA ŠKRABCA, 
NAJVEČJEGA SLOVENISTA  

PREJŠNJEGA STOLETJA

N O V O  V PDG

MARJAN DROBEŽ

Slovenski javnosti - torej 
tudi rojakom v Italiji, Avstriji, 
na Madžarskem in drugod v 
tujini - je z izidom Zbornika 
drugega simpozija o jeziko
slovcu Stanislavu Škrabcu, p. 
frančiškanu, ter četrte knjige 
njegovih spisov in drugih del 
zdaj na voljo vse, kar je  o na
šem jeziku in slovstvu napi
sal največji slovenist 19. sto
letja, kot ga je  imenoval aka
demik Jože Toporišič. Njego
vi spisi obsegajo kar okoli 
1.600 strani pisarniškega fo r
mata. Objavljati je začel leta 
1870, slovenskemu jeziku pa 
seje posvečal vse do smrti 6. 
oktobra leta 1918 v Ljubljani.

Največje pisal na platnicah 
verskega glasila Cvetje z ver- 
tov sv. Frančiška, ki je izhaja
lo vfrančiškanskem samosta
nu na Kostanjevici pri Novi 
Gorici. Tam je p. Stanislav 
Skrabec prebival in ustvarjal 
več kot 42 let. Iz tega obdobja 
je znamenita in še zmeraj zelo 
aktualna njegova misel, "da 
yse kar, sem pisal, sem pisal 
lz ljubezni do slovenščine in 
ljubezni do Slovencev".

Letos bo m inilo 80 let od 
njegove smrti in spomin na 
Jezikoslovca, znanstvenika in 
Patra frančiškana, bodo poča
stili na razne načine v Ribnici 
na Dolenjskem, v vasi H ro
vača pri tem naselju je  bil 
namreč rojen, ter v Novi Go
rici. Podrobnosti so predsta- 
yili na novinarski konferenci 
'n ob predstavitvi dveh novih 
knjig s ponatisom njegovih 
del oz. prispevkov o življenju 
Stanislava Skrabca v Novi Go
rici v četrtek, 7. maja. O  jezi
koslovcu in njegovem mestu 
v slovenski literarni in ku ltur
ni zgodovini je govoril ured

nik 
publi
kacij, ki jih
izdajajo o njem, akademik 
prof. dr. Jože Toporišič.

V Ribnici na Dolenjskem 
so to leto poimenovali kot 
Škrabčevo leto in spominu 
nanj bodo namenili skoraj vse 
kulturne in druge prireditve. 
Tamkajšnji delovni odbor vodi 
p. Niko Žvokelj, predstojnik 
frančiškanskega'samostana v 
Novi Štifti, ki je pred leti vodil 
tudi frančiškanski samostan 
na Kostanjevici. Po predsta
vitvi omenjenih dveh novih del 
s spisi jezikoslovca oz. gra
divom simpozijev bo v Novi 
Štifti 23. maja slavnostni kon
cert ob začetku Škrabčevega 
leta. Slavnostni govornik bo 
Jože Tanko, ribniški župan. 
Dne 13. junija bo v Novi Štif
ti koncert Slovenskega okte
ta, 29. avgusta pa bodo od
prli razstavi o razvoju sloven
skega knjižnega jezika od Tru
barja in Skrabca ter likovnih 
del slikarja in grafika Pavla 
Medveščka iz Solkana. Za 10. 
oktober pripravljajo koncert 
Orkestra Slovenske filharmo
nije in zbora Consortium mu- 
sicum s solisti vžupnijski cer
kvi sv. Štefana v Ribnici. Na
slednjega dne, 11. oktobra,

pa bo v  omenjeni župnijski 
cerkvi maša zaclušnicaob 80- 
letnici smrti p. Škrabca. Po 
obredu bo slavnostno odpr
tje rojstne hiše velikega jeziko
slovca v Hrovači pri Ribnici.

Osrednja prireditev v Novi 
Gorici pa bo dvodnevni, že 
tretji zapored, simpozij o delu 
p. Škrabca. Potekal bo v četr
tek in petek, 15. in 16. okto
bra 1998, pod strokovnim  
vodstvom akademika Jožeta 
Toporišiča. Tema simpozija 
bodo Škrabčeve presoje, po
lemike in portreti.

Župan M estne  o b č ine  
Nova Gorica Č rtom ir Špaca
pan je na srečanju s predstav
niki občine Ribnica, ki so se 
v četrtek, 7. maja, m udili na 
obisku, zagotovil, da bo obči
na letos odobrila precejšnja 
finančna sredstva za razna 
dela v zgradbah frančiškan
skega samostana in cerkve 
na Kostanjevici. V jubilejnem 
letu naj bi končali tudi obno
vo samostanske knjižnice, ki 
se im enu je  po Stanislavu 
Škrabcu.

Za letošnje slovesnosti so 
imenovali Častni odbor Škrab- 
čevih dnevov, ki ga bo vodil 
akademik Jože Toporišič, v 
njem pa so tudi druge ugled
ne osebnosti oz. predstav
niki javnega, kulturnega in 
verskega življenja. M ed nji
mi naj om enim o dr. Franca 
Rodeta, ljubljanskega nad
škofa, te r msgr. Metoda Pi
riha, koprskega škofa. O r
ganizacijski odbor letošnjih 
Skrabčevih dnevov pa vodi p. 
Matej Papež, gvardijan fran
čiškanskega samostana na 
Kostanjevici in župnik tam 
kajšnje župnije Gospodove
ga oznanjenja M ariji.

MUČEN POTEK 
PROCESA V 
NOVI GORICI

Pred okrožnim  sodiščem 
v Novi Gorici se je 5. maja 
začela obravnava proti 73-let- 
nemu Vinku Kosovelu iz Šem
petra pri Novi Gorici. O bto
žen je vojnega hudodelstva 
proti civilnemu prebivalstvu, 
ki tudi v Sloveniji po zakonu 
nikoli ne zastara. Kot koman
dir čete Vos (to je bila nekak
šna tajna policija in obvešče
valna služba) za območji Čr
nega Vrha nad Idrijo in Vojske
ga na Idrijskem naj bi med 
drugo svetovno vojno ukazal 
poboj treh civilistov brez ustre
zne sodbe in v nasprotju s 
pravili mednarodnega prava.

Obtoženi naj bi ukazal pri
jeti in usmrtiti Stanislava Ci
goja iz naselja Malovše na V i
pavskem, kar da se je  zgodi
lo 13. oz. 14. decembra 1943. 
Po njegovem ukazu naj bi vo- 
sovci v bližini Predmeje nad 
Ajdovščino 2. januarja 1944 
ustrelili Zofijo Petkovšek, dva 
dni kasneje pa še Ivana No
vaka na Mrzlem Vrhu nad Le
dinami. Vse tri naj bi med za
sliševanjem in pred usm rtit
vijo mučili.

Na sodni obravnavi je po
tekalo zasliševanje obtožene
ga in prib ližno dvajsetih prič. 
Med temi so bili nekdanji vo- 
sovci ali pa ljudje iz krajev, 
kjer naj bi se dogodili omenje
ni poboji. Njihove izpovedi so 
bile povečini nejasne, včasih 
pretresljive, drugič med se
boj izključujoče, v marsičem 
tud i pomanjkljive, kar je tudi 
razumljivo, saj je od dogod
kov m inilo že 56 oz. 55 let. 
Med izvajanjem dokazov so 
predstavili razne dokumente 
iz najrazličnejših vojaških, ci
vilnih in drugih arhivov v Slo
veniji. Dne 8. maja je bila ob
ravnava začasno prekinjena, 
a se bo nadaljevala v kratkem. 
------------- M.
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H U D E  RANE V G O SPO DARSTVU
MIRAN MIHELIČ

V posoških občinah je še 
naprej treslo in je zaradi neka
terih močnih sunkov med Ijud- 
111 ■ narasla tesnobnost, na 
zgradbah pa nastala dodatna 
skoda, ki jo morajo komisije 
za ocenitev škode vzeti v po
štev. Sicer podatki za ugotovi
tev skupne škode, ki jih  bodo 
Predložili za osnovna izhodi- 

za^ona 0 državnih ukre- 
P'n za odpravo posledic po
tresa v Posočju, bodo nepo
polni in neuporabni. Več po
datkov bo mogoče dobiti šele 
°koli 20. maja, ko bodo začele 
v Posočju delovati "tehnične 
Pisarne".

Na področju vseh treh po- 
s°ških občin je delovalo dvaj- 
Set komisij, ki so jih sestavljali 
*aPriseženi sodni cenilci in in- 
. en'.rii gradbeništva z vsaj pet
urnimi izkušnjami statika. Do- 
slel so komisije popisale 1.437

objektov. Na njih so evidenti
rale škodo v znesku 2.529.388 
tolarjev. Med temi objekti je 
959 stanovanjskih z 2352 sta
novalci, 61 poslovnih, 117 sta
novanjsko poslovnih z 266 
stanovalci, 13 javnih in 287 
drugih stavb. Komisije so jih 
razvrstile tudi po kategorijah 
oz. po stopnji poškodovano- 
sti. Tako je bilo v občini Bovec 
ugotovljenih 724, v občini Ko
barid 148, v občini Tolmin pa 
56 poškodovanih objektov.

V občini Tolmin so medtem 
prijavili še 550 poškodovanih 
objektov, ki pa nimajo večjih 
poškodb. Po tem je pričakova
ti, da bodo prijave prihajale 
tudi še iz drugih dveh občin.

KREDITNA NESPO
SOBNOST M N O G IH

Potres je močno prizadel 
bovško gospodarstvo. Škoda 
je v vseh občinskih naseljih. 
Posledice potresa, ki se še ni 
umiril, bremenijo zlasti poslo

vanje podjetij in samostojnih 
podjetnikov. V občini deluje 
57 podjetij in 148 samostoj
nih podjetnikov. Rezultati ne
davne ankete so pokazali, da 
je občutilo posledice potresa 
kar 88% podjetij in samostoj
nih podjetnikov.

Okrog 45% poslovnih lo
kalov imajo podjetja in samo
stojni podjetniki v najemu. Iz
med vseh poškodovanih po
slovnih objektov je kar polo
vica utrpela večje poškodbe in 
zato obstaja možnost, da bodo 
morali biti porušeni. Tri pod
jetja in devet samostojnih pod
jetnikov so morali povsem 
prenehati s svojo poslovno 
dejavnostjo. Trenutno je ogro
ženih preko 70 delovnih mest.

Ta problem se bo še zao
stroval, če se bo nadaljeval u- 
pad povpraševanja v turizmu 
in gostinstvu. Ljudje v demo
grafsko najbolj ogroženih kra
jih so namreč najeli turistična

posojila in popravili svoje hiše, 
da bi jih delno oddajali turi
stom. Sedaj jim je to uničil ali 
močno poškodoval potres. Za 
najem posojila niso več kre
ditno sposobni, niti nimajo 
sredstev oz. prihodkov, da bi 
banki odplačevali obroke že 
najetega posojila.

Še hujša kriza grozi pod
jetjem, če ne bodo imela čim
prejšnjih možnosti vsaj delno 
odpraviti posledice potresa in 
začeti s poslovanjem.

Gospodarstvu pa grozijo 
predvsem hudi razvojni pro
blemi, ki bi lahko privedli do 
hudega gospodarskega, so
cialnega in demografskega po
tresa. Lahko se mu prizadeti 
izognejo le z učinkovitim od
pravljanjem posledic potresa 
in pospeševanjem razvoja ob 
ustrezni pomoči krajevne 
skupnosti, državnih institucij 
in gospodarskih ustanov.

Ž IV A HN O S T GLEDALIŠČA 
. . .TU D I  NA PROSTEM

M A R J A N A  R E M I A Š

Dejavnost osrednje novo
goriške gledališke hiše, Pri
morskega dramskega gleda
lišča, že dolgo ni več suho
parna ponudba osnovnega 
gledališkega abonmaja, pač 
pa publiki prijazen, raznovr
sten in bogat kolaž meseč
nih dogodkov, ki pričajo o v i
hravem življenju stavbe, nje
nih prostorov in ljudi, ki jim  
dajejo dušo. Maj in jun ij, ki 
sta pred leti pomenila že de
janski zaključek sezone, sta 
letos zelo delovna. Pretekli 
četrtek si je  premierska pu
b lika  v rednem  abonm aj
skem p rogram u ogledala 
dram o Woyzeck avtorja Ge
orga Buchnerja v režiji doma
čina Tomija Janežiča.

Zaradi prezgodnje drama
tikove smrti je Woyzeckdelo 
v fragmentarno postavljenih 
slikah, ki na odru tvorijo celo
stno podobo dramske zgod
be moža, ki ga okoliščine pri
vedejo do edinega izhoda: 
zločina in smrti.

G lavno vlogo je odigral 
dramski igralec Boris Mihalj, 
poleg njega pa v gledaliških 
vlogah nastopa še velik del 
novogoriškega gledališkega 
ansambla: Barbara Babič, 
Bine Matoh, Radoš Bolčina, 
Rastko Krošl, Nataša Konc, 
Janez Starina, Nevenka Vran- 
čič, Ivo Barišič, Dragica Ko
kot, Branko Ličen, Tone Šolar 
in gostje: Primož Ekart, Se
bastjan Cavazza, Stane Le
ban, Darko Komac in mali 
ter mladi, a odlični gost Luka 
Rudan, ki je upodobil C hri
stiana, Woyzeckovega o tro 
ka. Predstavo, ki je predzad
nja v letošnji redni abonmajski 
sezoni, bodo gledališčniki u- 
prizarjali vse abonmajske dne
ve v mesecu maju.

Nocoj za veliki oder PDG 
prihaja premiera študentov 
4. letnika ljubljanske Akade
mije za gledališče, radio, film  
in televizijo. Njihova letošnja 
zaključna letna produkcija  
(premiera nocoj ob 20.30) je 
delo Gorana Stefanovskega 
Bakanalije. Ljubiteljem kome
dije bodo 19. in 20. maja v 
PDG ponovno ponudili upri
zoritev Afrika ali na svoji zem
lji Borisa Kobala, ki je bila lani 
na Dnevih komedije v Celju 
razglašena za žlahtno kome
d ijo  1997. leta.

Zadnje junijske dneve pa 
bodo gledališčniki v Šmart
nem v Brdih na prostem upri
zorili zadnjo letošnjo premie
ro Celestino v režiji Žvoneta 
Šedelbauerja. Ker se tudi kul
turne ustanove pridružujejo 
v skupni pomoči prizadetim 
v Posočju, ki jim  zadnji me
sec ne prizanašajo potresni 
sunki, seje Primorsko dram
sko gledališče odločilo, da iz- 
kupček ponovne uprizoritve 
predstave D isput (zadnja v 
lanski sezoni), ki je  v gledali
škem programu na sporedu 
v ponedeljek, 25. maja, v ce
loti nameni prizadetim  pre
bivalcem Posočja.

HITER RAZVOJ  
FAKULTETE 
ZA Z N A N O S T  
O  OKOLJU V 

N O V I  G O RI C I

V Novi Gorici že štiri leta 
deluje Fakulteta za znanost o 
okolju, ki je prva znanstveno
raziskovalna ustanova pri raz
vijanju tretje slovenske uni
verze s sred iščem  v Novi 
Gorici in Kopru. Fakulteta širi 
svoj program na tista podro
čja, ki jih v Sloveniji doslej niso 
proučevali na znanstveni in ra
ziskovalni ravni. Tako bodo v 
šolskem letu 1998/1999 za
čeli izvajati nov program z na
slovom Ekonomika in vodenje 
proizvodnih in tehnoloških si
stemov.

Z delovanjem fakultete so 
v Novi Gorici, kjer je občina 
njena soustanoviteljica in ji 
tudi zagotavlja precejšnja fi
nančna sredstva, zelo zado
voljni. V tekočem šolskem le
tu je na novogoriško fakulte
to vpisanih enajst novih štu
dentov iz vse Slovenije, veliko 
pa je obiskovalcev podiplom
skega študija. Pri tem sode
lujejo tudi mnogi strokovnjaki 
iz tujine, saj je novogoriška 
ustanova podpisala sporazum 
o sodelovanju z univerzo lo- 
wa, lovva City, v ZDA. Fakul
teta zaposluje štiri naj st sode
lavcev, med katerimi je deset 
doktorjev znanosti. Poleg tega 
sodeluje s fakulteto dvanajst 
pridruženih profesorjev iz ev
ropskih in ameriških univerz.

O bčina Nova Gorica bo 
poslanstvo fakultete za zna
nost o okolju podprla tudi s 
tem, da bo zanjo odkupila pro
store v nekdanji zgradbi pod
jetja Primex v Rožni dolini. 
------------ M.

N O V  R A Č U N A L N IŠ K I  
M O D E L  Z A  N A P O V E D  
V R E M E N A

Slovenski meteorologi, ki 
delujejo v H idrom eteorolo
škem zavodu pri ministrstvu 
za okolje in prostor, so sku
paj s francoskimi strokovnjaki 
razvili sodoben računalniški 
model - Aladin - za napoved 
vremena. Model je zaščiten po 
mednarodnih predpisih in je 
Slovenija njegova solastnica, 
s čim er seje pridružila malo
štev iln im  evropskim  drža
vam, ki stanje in gibanja ozra
čja nad svojim ozemljem izra
čunavajo z lastnim modelom, 
z zelo dobro prostorsko ločlji
vostjo; Aladin je  npr. sposo
ben zaznati burjo v Vipavski 
dolini in značilnemočnepada
vine v Savinjskih Alpah.

O B V ES TILO

HITOVE MUZE, sklepni kon
cert: v petek, 15. maja, ob 20. 
uri na gradu Dobrovo Slova
ški komorni orkester Bohdana 
Warchala iz Bratislave. Umet
niški vodja in prvi violinist; 
Bohdan VVarchal, solist: Du
šan Sodja, klarinet.
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SD G Z / SEJA N O VEG A O D B O R A  ZA 
M E D N A R O D N O  T R G O V IN O  IN  STORITVE

V OSPREDJU 
M E D N A R O D N O  
POVEZOVANJE

I T A L I J A N S K O  P R A V O

V PRIČAKOVANJU NA RAZPLET D O G O D K O V

KRIŠKI JUSARJI ZA 
SVOJE PRAVICE

RAZSODBA O  
OLAJŠAVAH ZA 

PRVO STANOVANJE

Novoizvoljeni odbor v o- 
kviru sekcije za mednarodno 
trgovino in storitve pri SDGZ 
- tako seje poimenovala sekci
ja zunanje trgovine na zad
njem občnem zboru - se je 
pred dnevi sestal v Trstu. Kot 
prvo sta bila izbrana nov taj
nik sekcije, David Slobec, in 
ožji odbor podjetnikov, ki bo
do tesno sodelovali z novim 
predsednikom Edijem Ferlu- 
go, lastnikom podjetjaTimex, 
pri opredelitvi in izpeljavi pro
grama sekcije. Zaradi zahtev
nosti trenutka, velike spreme
nljivosti trgov in geopolitične 
slike tradicionalnega delovne
ga območja zamejskih med
narodnih operaterjev so bili iz
brani v ta ožji sestav izkušeni 
podjetniki, a tudi novi obrazi: 
Aleksander Rustja za podjetje 
Friulexport, Vojko Kocman za 
Koimpex, D anilo Cunja za 
mednarodne prevoze Cunja in 
špediterski oddelek Eurocar- 
sped, ki deluje v okviru gru
pacije, Fabio Pahor za podjetje 
Ferrojulia, Vojko Peric za Tri- 
macin David Mikulus za pod
jetje Farco.

Z resorskimi pristojnostmi 
so bili zadolženi Robert Deve
tak od podjetja La Fornitrice 
(za stike s pristaniško stvar
nostjo), grosist pijač in vina 
M iro  Chert za stike z Eko
nomskim krožkom in za ev
ropske programe, David M i
kulus za problematiko vklju
čitve Slovenije v EU z ozirom 
na mednarodno trgovino.

Ostali člani odbora, ki je 
bil izvoljen na februarskem 
občnem zboru sekcije, so še: 
Adriano Močnik (Adriatrans), 
Barbara Lokar (Cogeco), Ro
bert Vidoni (Eurosava), Dario 
Štolfa (Nova Trade), Aleksan
der Coretti (Rešim), Aleks O- 
berdank (Sacat), Sonja Stavar 
(Typographic)t Boris Siega 
(Velox), Karlo Žerjal (Media- 
chem), Adriano Sosič (ZTT).

Predsednik Ferluga je po 
razdelitvi pristojnosti predla
gal nekaj konkretnih izhodišč

in pobud za delovanje sekcije. 
V razpravo je poseglo več ope
raterjev, ki so se dotaknili tako 
programa kot odprtih vpra
šanj na krajevni in medna
rodni ravni. Omenjen je bil 
problem sodelovanja z ban
kami. Finančni viri so za med
narodne operaterje bistvene
ga pomena in predstavljajo 
nezanemarljiv strošek v bilan
cah podjetij. Novembra lani 
je  Z d ružen je  podp isa lo  s 
Km ečko banko G orica  in 

! NTKB sporazum o sodelova
nju s posebnimi pogoji za čla
ne in uslužbence včlanjenih 
podjetij. Potrebno pa bi bilo 
zdiferencirati posebno ponu
dbo za mednarodni sektor, 
saj ta terja specifične finančno- 
bančne storitve. Novi odbor 
bo preveril to možnost.

Drugi ključni argument je 
bilo izobraževanje in kadro
vanje. To je ena od točk no
vih smernic za delovanje, ki 
sojih sprejeli na občnem zbo
ru. Združenje lahko vloži pro
šnjo, v imenu včlanjenih pod
jetij, za deželno financiranje 
iz skladov EU internih tečajev 
za izpopolnjevanje osebja.

Sprejeto je tudi bilo, da bo 
sekcija priredila vvork-shope 
z izkušenimi in uglednimi čla
ni, za ostale kolege, abiturien- 
te višjih šol in univerzitetnike, 
o aktualnih temah: npr. distri
bucija široke potrošnje v vz
hodni Evropi, komercialne iz
kušnje na raznih nacionalnih 
trgih Vzhoda itd.

Na koncu so še poudarili 
interes za navezavo stikov s 
tradicionalnimi trgi bivše Ju
goslavije: posamezni odbor
niki naj bi bili pobudniki tega 
zbliževanja in osvežitve odno
sov. Prav tako so med priori
tetami stiki na krajevni ravni, 
npr. s pristaniško stvarnostjo 
ali s sosednjimi primorskim i 
gospodarskimi ustanovami in 
operaterji. Nekatere od načr
tovanih akcij naj bi stekle še 
v tem mesecu.

Pred nekaj dnevi je prišlo do 
spora med jusarji iz Križa in 
zasebnim podjetjem, ki je na 
parceli št. 2012/2 na cesti pri 
Briščah začelo čistiti gozd, ker 
je dobilo v zakup to delo na o- 
snovi sklepa Kraške gorske 
skupnosti in na osnovi listine 
tržaške občinske uprave, ki tr
di, da v Križu ni jusarskega 
odbora.

Kriška srenja je prav nekaj 
dni prej sama začela čistiti bo
rov gozd na svoji parceli z do
voljenjem pristojnih deželnih 
uradov na osnovi evropskega 
pravilnika, ki urejuje čiščenje 
gozdnatih površin oz. druga 
dela v gozdovih. Ravnatelj 
kmetijskega nadzorništva v Tr
stu, dr. Deghenhart, je kriškim 
jusarjem potrdil upravičenost 
za delo v gozdu in srenja je tudi 
dobila potrebni register za re
dno beleženje opravljenega 
dela. Omenjena dela v gozdu 
so jusarji zaradi poslabšanja 
vremena za nekaj dni prekinili. 
Ko so se sredi minulega tedna 
sestali, da bi se dogovorili o de
lih, ki so jih nameravali opravi
ti, so ugotovili, da je na omenje
ni parceli nekdo že začel s seka
njem gozda. Naslednjega dne 
so se zato podali do srenjske- 
ga gozda in ugotovili, kaj se je

V IN S K A  CESTA PO  
V IP A V S K I D O L IN I
K prizadevanjem za razvoj 
slovenskega vinogradništva 
in vinarstva ter za povečanje 
prodaje vin spada tudi projekt 
o vinski cesti skozi Vipavsko 
dolino, od Podnanosa do me
je z Italijo v Novi Gorici, in 
tudi po vinorodnih krajih na 
Krasu. V insko cesto so že 
pred nekaj leti oblikovali v 
Goriških Brdih tudi po vzor
cu vinske ceste, ki poteka v 
italijanskem delu Brd.

Projekt vinske ceste po Vi
pavski dolini in spodnjem Kra
su so podprle občine Vipava, 
Ajdovščina in Nova Gorica. 
Uresničitevle-te naj bi prispe
vala k združevanju in sodelo
vanju vinogradnikov, pa tudi 
k razvoju turizma. / M.

zgodilo. Po daljši razpravi z od
govornim pri podjetju, ki je o- 
pravljalo delo, in ob prisotno
sti orožnikov se je zadeva za
enkrat končala tako, da je pod
jetje, ki je dobilo v zakup delo, 
napovedalo, da bo začasno 
prenehalo sekati ter da bo ju- 
sarje prijavilo sodišču.

Novica o tem dogodku je 
vsekakor vznemirila našo jav
nost, saj bi se razni jusarski od
bori lahko znašli v podobni si
tuaciji, da bi morali braniti pra
vico, da gospodarijo na svoji 
zemlji.

DAMJAN HLEDE

Davčne olajšave za nakup 
prvega stanovanja, ki jih je pr
vič uvedel zakon št. 168 z dne 
22. aprila 1982 z veljavnostjo 
za leto 1982, je potem italijan
ski zakonodajalec stalno ob
navljal, tako da so sčasoma 
zadobile obliko strukturalnih 
olajšav. V bistvu gre za kori
stenje znižanega registrskega 
davka (4%), katastrskega in 
hipotekarnega davka v fiksni 
meri (250.000 lir), polovične
ga davka Invim (ki je, seve
da, v breme prodajalcu), in

P O B U D E  G O R IŠ K IH  G O S P O D A R S T V E N IK O V

POGOJI ZA PLODNO  
SODELOVANJE

SREČANJE Z ZVEZO 
GORIŠKIH INDUSTRIJCEV

Slovensko gospodarsko 
združenje iz Gorice nam je 
poslalo tiskovno obvestilo o 
srečanju med Zvezo indu- 
strijcev goriške pokrajine in 
Združenjem. Srečanja so se 
udeležili predsednik goriških 
industrijcev Emilio Sgarlata in 
direktor istega združenja Fla- 
vio Flamio, SGZ pa so zasto
pali predsednik Vid Primožič, 
predsednik sekcije obrtnikov 
Karel Tomšič in direktor Zdru
ženja Igor Orel. Predstavnika 
goriških industrijcev sta slo
venskim gospodarstvenikom 
govorila predvsem o postop
nem spreminjanju goriškega 
gospodarstva v luči pristopa 
Slovenije v EZ, omenila pa sta 
tudi pomen t.i. petega kori
dorja Barcelona-Kiev, ki bo 
gotovo zanimal goriško po
krajino, saj bo Gorica njegov 
sestavni del. Seveda so na pri
jateljskem srečanju govorili 
tudi o vplivu, ki ga bo imel 
vstop Slovenije na goriško go
spodarstvo. Predsednik SGZ 
Prim ožič je  sogovornikom  
ponudil možnost sodelova
nja pri organizaciji posveta

medgoriškimi in novogoriški
mi predstavniki industrijcev. 
Predsednik industrijcev gori- 

j ške pokrajine je povabilo z ve
seljem sprejel.

DELEGACIJA F-JK BO 
POLETELA V ROM UNIJO

Konzorcij Aeroporto Friuli 
Venezia Ciulia, ki upravlja le
tališče v Ronkah, bo organi
ziral deželno delegacijo za o- 
bisk Romunije, in sicer mest 
Targu Mures in Craiove, od 
17. do 20. maja. S tem bodo 
vrnili obisk romunski delega
ciji iz imenovanih mest, ki je 
meseca marca obiskala našo 
deželo. Načrtujejo tudi odpr
tje direktne letalske povezave 
med letališčem in Romunijo 
in seveda morebitno sodelo
vanje na industrijskem, obrt
nem, trgovskem in tu ris ti- 

j čnem področju. Konzorcij je 
v delegacijo povabil tudi pred
stavnika Slovenskega gospo
darskega združenja. SGZ zato 
vabi predvsem člane zunanje 
trgovinske sekcije, ki želijo 
vzpostaviti poslovne stike z 
romunskimi podjetji, da seo- 
brnejo na Združenje v Gorici 
(tel. 537386).

znižanih alikvot davka Iva, ko 
je pogodba podvržena temu 
davku. Olajšave lahko kori
sti samo, kdor ni lastnik dru
gega stanovanja v isti občini 
ali pa na celem državnem o- 
zemlju stanovanja, za kate
rega je že koristil olajšave. 
Stanovanje ne sme spadati 
med luksuzne zgradbe, tako 
kot jih  opredeljuje odlok z 
dne 2. avgusta 1969.

Večkrat se je  pojavlja lo 
vprašanje, ali pristojajo ome
njene olajšave tudi v prime
ru, ko kdo želi hkrati kupiti 
dve stanovanji, ki sta zraven 
na istem nadstropju ali eno 
nad drugim v dveh različnih 
nadstropjih, če ju je seveda 
možno strukturno poenotiti. 
Finančno ministrstvo je doslej 
trd ilo, da je v tem primeru 
možno koristiti olajšave le za 
eno od dveh stanovanj (tako 
npr. ministrska odločba z dne 
27. novembra 1989). Pred 
kratkim je ta primer prišel tu
di na Kasacijsko sodišče, ki 
se je z razsodbo št. 563 z dne 
22. januarja 1998 izreklo za 
nasprotno načelo, torej za pri
stojnost olajšav za obe stano
vanji, ki jih kupec namerava 
združiti. Trditev kasacijskega 
sodišča se naslanja na smisel 
omenjenih olajšav, ki težijo po 
zadostitvi stanovanjskih po
treb kupca, ki so seveda lah
ko v posameznih sluča-jih 
različne. Izbran je bil torej 
vsebinski k rite rij na račun 
strogo formalnega. Čeprav je 
šlo v konkretnem primeru za 
koristenje olajšav, ki jih je pre
dvideval zakon št. 168/82, ni 
dvoma, da takšna rešitev lah
ko krije tudi sedaj veljavno za
konodajo na področju olajšav 
za prvo stanovanje, saj jo  nav
dihuje isti cilj zadostitve sta
novanjskih potreb posamez
nikov. Poleg tega pa lahko o- 
menjena razsodba predstavlja 
precedens, iz katerega se lah
ko izlušči splošno načelo, ki 
lahko velja kot kriterij za reši
tev tudi drugih podobnih pro
blematičnih primerov.

Letošnja razstava - zadnja v tem 
stoletju - bo potekala pod geslom 
'Oceani dediščina prihodnosti". Sve
tovna razstava, ki bo stota po vrsti, 
naj ne bi bila samo spektakel in paša 
za oči. Organizatorji želijo tudi razši
riti znanje ljudi, opozoriti na vire, ki 
jih  ponujajo oceani, in spodbuditi 
mednarodno skupnost, da bi pre
mislila o pomembnosti te dediščine, 
ter se zavedati naše odgovornosti 
pri njenem ohranjanju za prihodnje 
rodove. Dogodek, usmerjen v pri
hodnost, pa bo obenem tudi prilo
žnost za počastitev petstote oblet
nice, ko je Vasco da Gama odkril 
morsko pot v Indijo.

Naj poudarimo, da bo paviljon 
oceanov, ki bo samo eden od m no
gih razstavnih prostorov, ki jih p ri
pravlja organizator, t.j. Portugalska, 
predstavil vse oceane. Postal bo pre
bivališče več kot 15.200 primerkom 
različnih morskih živali in rastlin.

Slovenija je sklep o udeležbi na 
razstavi sprejela že lani, hkrati pa z

SLOVENIJA PRVIČ NA 
SVETOVNI RAZSTAVI

Na svetovni razstavi Expo 98, ki jo bodo 22. maja odprli 
v Lizboni in bo trajala do 30. septembra, bo s svojim 

nacionalnim programom prvič sodelovala tudi Slovenija.

odločitvijo, da se bo v prihodnje u- 
deleževala vseh svetovnih razstav 
Expo. Nastop slovenske države pri
pravljajo strokovnjaki ministrstev, 
raznih organizacij ter znanstvenih 
ustanov. Predsednica Nacionalnega 
sveta Expo je Marta Kos, vodja vlad
nega Urada za informiranje, pod
predsednik pa Peter Volasko z m i
nistrstva za znanost in tehnologijo.
Ustanovljeni so tudi razni operativ
ni organi, ki izvajajo oz. usmerjajo 
neposredne priprave za slovensko 
udeležbo na svetovni razstavi. Vla
da je za nastop Slovenije odobrila 
98 milijonov tolarjev. V Lizboni se 
bodo Slovenci predstavili kol mla
da srednjeevropska država, zanimi

Slovenija
B H 398

va za gospodarsko in turistično so
delovanje, ki namenja veliko pozor
nost tudi vprašanjem okolja. Slo
venski paviljon v velikosti 300 kva
dratnih metrov bo prikazal vodni 
krog, ki ponazarja naravni ciklus 
kroženja vode v naravi, tako da bo 
obiskovalce spravljal v nekakšno 
"kroženje" in s tem v gibanje, ki je 
značilno za enega osnovnih življenj
skih krogov - kroženje vode. Med 
tem "kroženjem" lahko vsak obisko
valec spozna in zazna naravne vire, 
zanimive zaradi svoje pestrosti in 
hkrati značilne za Slovenijo, zato tudi 
naslov naše predstavitve Slovenija - 
Terra Mystica. Obiskovalec predsta
vitvenega prostora Slovenije bo vsto
pil najprej v temen prostor - v pod
zemne jame - ki je izhodiščna točka. 
Tu se bo vključil v vodni krog, ki ga 
bo popeljal mimo na različne načine 
vpetih naravnih elementov in ga 
hkrati seznanil z informacijami o Slo
veniji. Nadaljnji ogled slovenskega 
paviljona se bo odvijal v svetlem 
krožnem jedru, v katerem bodo

prikazani vsi bistveni segmenti de
lovanja države: gospodarstvo, turi
zem, ekologija, znanost, kultura. In
formativno jedro pripravljajo razne 
državne ustanove, s sodelovanjem 
Pomorskega muzeja in Morske bio
loške postaje v Piranu in piranske
ga Zavoda za naravo in kulturno de
diščino.

Nacionalni dan Slovenije na sve
tovni razstavi v Lizboni bo 23. maja, 
dan po odprtju  te odmevne prire
ditve. Sprejeta sta že celostna gra
fična podoba in seveda predstavi
tveni znak Slovenije (na sliki). V i
zualni del podobe predstavlja kapljo 
vode, v kateri v idim o ribe; kaplja je 
v prepoznavni obliki očesa. Voda je 
pred-stavljena kot nosilka življenja 
na Zemlji in je hkrati tudi žarišče, iz 
katerega si razlagamo življenje na 
Zemlji in prepoznavamo njena bo
gastva. Zelena barva ozadja pa kaže 
na osrednjo temo - skrb za okolje 
- slovenske prisotnosti nastoti sve
tovni razstavi Expo 98. 
-------------------M.
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75 LET SD ZARJA / POGOVOR Z M . ŽAGARJEM

SLAVJE SE JE ZAČELO 
Z N O G O M E T N IM  

TURNIRJEM
ERIK DOLHAR

Poleti bosta še lokostrelski in balinarski turnir, 
jeseni pa naj bi na slavnostni proslavi predstavili 

knjigo o zgodovini društva.

krat imenovali hazena. Kot 
vsako slovensko društvo, je 
tudi Zarjo ukinil fašizem leta 
1927. Ta premor je trajal do 
osvoboditve I. 1945. Po tem 
letu so naši fantje ponovno 
začeli gojiti šport, predvsem 
nogomet in atletiko. Dejav
nost se je popolnoma obno
vila leta 1965, ko seje društvo 
vpisalo tudi v nogometno in 
odbojkarsko zvezo. Od tedaj 
smo gojili v glavnem nogo
met in prva leta nastopali tudi 
na starem boljunskem igri
šču. Leta 1970 pa smo si 
zgradili igrišče in ga tudi iste
ga leta odprli. Od takrat smo 
vedno igrali nogomet, s kate
rim se ukvarjamo še danes. 
Ravno letos poteka tudi 30 let, 
odkar smo se vpisali v italijan
sko federacijo. Z odbojkarsko 
ekipo smo nastopali tudi v B 
ligi. Kasneje smo spoznali, da 
je bilo bolj umestno združiti 
sile na odbojkarskem podro
čju: tako je nastala Sloga. 

Pomemben k o ra k  ste 
s to rili p re d  kratk im , 

ko ste z d ru ž il i  
nogometne m oči s 

p a d riš k o -g ro p a js k o  
Gajo. M a r  to pom eni, 
da je  konec medva- 
škega nogometnega  

kam p a n ilizm a ?
Med Zarjo in Gajo smo vz

postavili sodelovanje, ki je do 
danes obrodilo res dobre sa
dove: izredno dobro se razu
memo in sodelujemo, tako 
da tudi letos uspehi niso izo
stali. V promocijskem prven
stvu smo namreč zasedli naj
boljšo uvrstitev v našem no
gometu: 3. mesto. Na istem 
mestu so pristali tudi naši 
mladinci v svojem prvenstvu, 
kar res ni malo. Upamo, da 
bo to sodelovanje še naprej 
tako trdno. Glede drugih kra- 
ških vasi bi rekel, da je za se
daj prav tako, v smislu, da se 
ne smemo prenagliti v teh bi
stvenih odločitvah, od kate
rih je potem težko odstopati. 
Zato moramo izredno pazi
ti: ko nekaj novega ustvariš, 
mora to potem tudi trajati!

IZ ID I TURNIRJA:
San Luigi-VESNA 3-1,ZARJA' 

GAJA 97-PRIMORJE 2-0, Jadran 
Kozina-VESNA 0-2, ZARJA/ 
GAJA 97-Tabor 2-3, Tabor-PRI- 
MORJE 4-1. Polfinala: Tabor- 
Vesna in S. Luigi-Zarja/Gaja.

ŠPORT

V Bazovici je letos nadvse 
slovesno, saj domače šport
no društvo Zarja proslavlja kar 
75 let obstoja. Na njegovem 
domu sredi te vzhodnokraške 
vasi smo obiskali dolgoletne
ga in tudi sedanjega predsed
nika Zarje Mirjama Žagarja, ki 
smo ga zmotili ravno med po
čitkom po uspešno opravljeni 
operaciji meniskusa.

K ako  boste 
p ro s la v ili 75-letnico  

delovanja?  
75-letnico Zarje moramo 

gotovo dostojno proslaviti. 
Nogometni tu rn irježevteku . 
Nanj smo povabili 6 moštev: 
2 iz Slovenije: sežanski Tabor 
'n Jadran iz Hrpelj - Kozine 

naša zamejska moštva 
rrirnorja Vesne in naše Zarje/ 
Gaje, pa še San Luigi, ki je le
tos napredoval v višjo ligo. 
Avgusta mislimo še prirediti 
Mednarodni balinarski turnir, 
^  ga že vrsto let prireja naša 
balinarska sekcija, letos pa bo 
nekoliko bogatejši. Tudi letos 
bomo organizirali množičen 
takostrelski turnir, na katerem 
bodo nastopili tudi naši, ki so 
se letos ojačili z goriškimi lo
kostrelci Našega prapora. Ok
tobra naj bi priredili še manj
šo slavnostno prireditev in ob 
tej priložnosti, če bo le mogo
če, tudi izdali knjigo oz. pu
blikacijo o življenju našega 
športnega društva.

K a te r i so b ili 
najpom em bnejši 

trenu tk i teh  75 let? 
Zarja je nastala najprej kot 

m ladinsko društvo v čisto 
narodnoobrambnem smislu. 
Naši mladi so bili zavedni Slo- 
Venci in so prav zaradi tega 
ustanovili društvo, ki se je 
ukvarjalo tudi s kulturo, saj 
So imeli tamburaški orkester 
ln pevski zbor. Nato pa se je 
''se to bolj sprevrglo v šport. 
. glavnem so gojili nogomet 
ln nekako odbojko, ki so jo  ta-

M L A D I N S K A  K O Š A R K A

P E R S P E K T IV N I D IE G O  
PO SAR (B O R )
Borovec Diego Posarje bil povabljen 
na skupne priprave 90 najboljših igral
cev letnika ‘84 v Italiji. 30 košarkarjev 
iz severne Italije se je tako od 8. do 10. 
t.m. udeležilo skupnih treningov vTre- 
visu pod vodstvom zveznega trenerja 
Bonicciolija. Iz tržaške pokrajine je bil 
v Trevisu le še član SGT Cavaliero. V 
istem času so potekale tudi priprave 

30 izbranih košarkarjev iz Srednje in 30 iz Južne Italije. Po teh 
v,et^ ngih bodo izbrali skupno 25 košarkarjev, ki bodo nato sesta- 

italijansko reprezentanco letnika 84. Posar je bil torej vključen 
skupino najboljših 30 košarkarjev letnika 84 iz Severne Italije!

O B Č N I ZBO R SMUČARSKEGA KLUBA DEVIN  
PO G O V O R  S FRANCEM BRIŠČAKO M

ZELJA PO VEČJEM PRISTOPU MLADINE  
KOT ODRASLIH TEKMOVALCEV

8. t.m. je bil v društvenih prostorih v Cerovljah 
24. redni občni zbor smučarskega kluba Devin.

Predsednik Franc Briščak je 
tako ocenil opravljeno delo: "Na
še delovanje je bilo lani plodno: 
že spomladi se je izkazala na de
želnih kolesarskih dirkah naša 
Mateja Paulina, ki smo jo zato 
predlagali za nastop na otroških 
olimpijskih igrah v Grčiji, kar ji 
je tudi uspelo. Naše zaupanje je 
povsem upravičila z osvojitvijo 
odličnega 4. mesta. Čestitamo 
tudi našim članom Stojanu So
siču, Jagodi Škerk in Gabrijeli 
Pieri, ki so po toliko letih spet 
uspešno opravili izpite za učite
lje smučanja. Zimsko smučar
sko sezono smo tudi odlično iz
peljali. Imeli smo veliko zado
ščenja, naša resno izbrana pot 
pa se je na koncu izkazala kot 
pravilna, saj so se naši tekmo
valci odlično odrezali. To še zla
sti velja za mlada Mateja Kri- 
žmančičain AlessiaSibillo, ki sta 
se pod vodstvom trenerja Mar- 
tinška odlično uvrstila na dežel
nem prvenstvu in se poskusila 
celo na državnem merilu. Upaj
mo, da bosta po tej poti tudi 
nadaljevala. Lani smo priredili 
tudi našo običajno kolesarsko

tekmo po Grmadi. Julija smo 
priredili naš društveni praznik 
v Praprotu, v sklopu katerega 
smo tudi pripravili otroško tek
mico z gorskimi kolesi. Fe
bruarja letos smo priredili dve 
smučarski tekmi: veleslalom za 
točke FISI naZoncolanu in Po
kal prijateljstva Treh dežel na 
Piancavallu. Aprila pa smo imeli

že tradicionalni pohod od Pra
prota do Repna za memorial 
Mirka Škabarja. Vse to nam je 
odlično uspelo, za kar pa se 
moramo posebno zahvaliti od
ločilni pomoči naših članov in 
odbornikov.

K a te ri p a  so vaši 
kratkoročn i načrti? 
Avgusta naj bi priredili šport

ni praznik, septembra pa dve 
kolesarski dirki. Poleg tega se 
je letos naša ekipa gorskih ko
lesarjev močno povečala, tako 
da se skoraj vsak teden udele
žuje kake deželne tekme.

Devin tore j n i več zgolj 
sm učarski klub, sa j ste se 

zadnja  leta precej 
uspešno Usmerili tud i 
v gorsko kolesarstvo... 

Spoznali smo, da je vedno 
več zanimanja za to. Moram pa 
povedati, da bi pri klubu raje vi
deli, da bi se več mladih ukvarja
lo s tem športom. Imamo nam
reč veliko povpraševanje odra
slih, vseh pa ne moremo zado
voljiti. Bolj spodbudna bi bila 
večja prisotnost mladine. Tudi 
pri smučanju smo dokaj napre
dovali in opazili, da je zanj pre
cej zanimanja. Problem je v tem, 
da smučarji pristopijo v naše vr-

K O Š A R K A /  IZJAVA: DEAN O BER D AN

JADRAN O D L I Č N O  ZAČEL

Združena ekipa je povsem nadigrala "na papirju" 
močno Fagagno. Kontovel se je skoraj rešil izpada.

V soboto, 9. t.m., je bilo vz
dušje v Domu pristaniških de
lavcev pri Briščikih ravno pri
merno za prvo tekmo letošnje 
končnice prvenstva C lige. Ja
dran NTKB niti tokrat ni razoča
ral in z izredno koncentracijo 
že od vsega začetka tekme strl 
odpor gostov iz Fagagne. V pr
vem delu so se še zlasti izkazali 
nezadržni Samec, borbeni 
Hmeljak in "motor" Oberdan. 
Tekme je bilo dejansko konec 
že po 10 minutah igre, saj so 
Jadranovci le večali prednost iz 
minute v minuto, na koncu pa 
zmagali za celih 23 točk; to je 
bil za Fagagno verjetno hud u- 
darec. Po tekmi je playmaker 
Jadrana NTKB Dean Oberdan 
povedal: "Mislim, da smo to

krat igrali zelo atraktivno, tudi 
za publiko. Najvažneje pa se
veda je, da smo zmagali. Po
membno je tudi, da ima Faga- 
gna najboljši napad v ligi, mi pa 
smo ga uspeli zaustaviti."

V sredo (13- t.m.) boste 
ig ra li 2. tekmo v gosteh 

p r i  Fagagni...
"Za sredo pričakujem popol

noma drugačno tekmo, kot je 
bila ta prva doma. Upam, da 
nam bo tudi tam uspelo izbori
ti zmago, zavedamo pa se, da 
bo težko, tudi ker imajo oni šte
vilno in bučno publiko, pred 
katero bo Fagagna želela zma
gati po vsej sili."

Ko boste brali ta članek, bo
ste že vedeli, če je Jadran zma
gal ali bil poražen v Fagagni. V

prvem primeru bodo Vatovčevi 
fantje čakali na izid drugega 
polfinala med Tržičem in Don 
Boscom, v slučaju poraza pa 
jih čaka tretje, odločilno sreča
nje proti Fagagni v soboto, 
spet pri Briščikih.

OSTALI IZ ID I:
D LIGA: skupina za napre

dovanje: Arte - BOR RADENSKA 
77-74, skupina za obstanek: 
Duke Pub - KONTOVEL 55-60, 
Benningans - CICIBONA PREFE. 
MARSICH 76-88

PROMOCIJSKO PRV.: Virtus- 
BREG 80-89 (39-46)

M L A D I N S K A  O D B O J K A

SLOGI  M U LTINVES T B POKRAJINSKI NASLOV

D ijakinje Trinka 
izločene v 

medpokrajinski fazi

Naraščajniki Sloge Multin- 
vest B so s postavo Furlan, Joz- 
za, Kalc, Kosmina, Negrini, Pe
terlin, Privileggi, Stopar pod tak
tirko trenerja prof. Ivana Peterli
na (na sliki levo) osvojili naslov 
tržaških pokrajinskih prvakov. 
Društveni uspeh so dopolnili 
soigralci Sloge Multinvest A, ki 
so bili šesti. Gre za lep uspeh 
celotne skupine 16 fantov. Slo- 
gaši so si naslov zagotovili po 
zmagi v finalu proti šesterki NPT 
z 2-1. Slogo sedaj čaka še na
stop na deželnem finalu, ki bo 
24. t.m. v pordenonski pokra

jini. Za pokrajinski naslov na- 
raščajnic se bosta borili tudi šes
terki Kontovela na Tržaškem in 
Vala MTI na Goriškem. Konto- 
velke so dosegle cilj z gladko 
zmago na povratni tekmi proti 
Alturi, Valovke pa z gladko zma
go v polfinalu s Pro Romansom.

Prav v medpokrajinskem de
lu mladinskih iger pa se je žal 
končala pot dijakinj goriške ni
žje srednje šole Trinko, ki so

pred tem prijetno presenetile z 
osvojitvijo goriškega pokrajin
skega naslova. Goričanke so že 
v uvodni tekmi medpokrajinske 
faze 30. aprila v postavi Cijan 
Del Fabbro, Devetak, Fabiani 
Plesničar, Simčič, Šturm, Višin 
tin, Černič, pod vodstvom prof. 
Bednaržikove in Kodriča(na sliki 
desno) izgubile proti San Danie- 
leju z 2-0.

ste, se z nami naučijo smučati 
tako na umetni stezi kot na sne
gu, potem pa jih ne zanima tek
movati, nimajo takega "šprin- 
ta", kot so ga nekdaj imeli naši 
člani. Ljudje imajo danes smu
čanje raje kot turistično razve
drilo. Lani smo imeli skupino 
30 otrok, ki so se z nami naučili 
smučati. Koliko od teh pa bo 
potem ostalo z nami? Seveda 
upamo, da čim več!

Novi odbor: Danilo Berga- 
masco, Franc Briščak, Viviana 
Declich, Christian in Luciano 
Legiša, Dorče Okretič, Luciano 
Peric, Gabrijela Pieri, Jordan 
Purič, Marco Sibilla, David, Sa
rah in Stojan Sosič, Dario Štolfa 
in Erika Ukmar. Nadzorni od
bor: Stojan Pahor, Lucijan Sosič 
in Bruno Tomasetti.
--------------ED

) A D R A N | E

F U R L A N I  (Č U P A )  7. 
N A  D R Ž A V N I  S E L E K C IJ I  

Močilnik (Sirena) zmagal 
"Ronchelli". Predstavnik sesljan- 
skega kluba Čupa Jaro Furlani 
je na državni selekciji za vklju
čitev v reprezentanco Italije na 
evropskem in svetovnem pr
venstvu v Pesaru osvojil kon
čno 7. mesto. V Tržaškem zali
vu pa je bila prejšnjo nedeljo 
Trofeja Ronchelli. V kategoriji 
Europa je bil najboljši Sirenin 
jadralec Andrej Močilnik.

R O L K A N J E

M L A D IN A  O D L IČ N O  
ZA Č E L A  ITA L .  P O K A L

Na prvi letošnji prizkušnji za 
italijanski pokal, ki je bila v 
Montecchiu Maggiore (VI) je 
kriško športno društvo zmaga
lo na ekipni lestvici in odneslo 
5 prvih mest z začetnico Ano 
Košuta, kadetinjo Matejo Pauli
na, kadetom Aleksandrom Tre
tjakom, naraščajnico Matejo Bo
gateč (najboljši absolutni čas) in 
članom Guidom Masierom, kar 
daje dobro upati pred nedelj
skim Gran Prixom, ki ga bo Mla
dina v nedeljo priredila v Križu.

O D B O J K A

Moški: B1 LIGA: Mirando- 
la - VAL LA GORIZIANA KMEČ
KA BANKA 1-3

B2: SLOGA KOIMPEX - 
Oderzo 0-3

C: OLYMPIA AGRARIA TER- 
PIN - Prevenire 1-3, SOČA U- 
NITECNO - Mossa 3-0, Fin- 
cantieri - BOR 3-0

D: Pav Remanzacco - VAL 
KOIMPEX 3-2, Project Casar- 
sa -JMAŠ PRAPOR 0-3

Ženske: B2: Albatros SLO
GA KOIMPEX NTKB 3-1

C: Torriana-OLYMPIA KME
ČKA BANKA 0-3, Bmeters - 
VAL IMSAZKB SOVODNJE 3-0 

D: BOR ERIULEXPORT - Cus 
UD 3-0, SLOGA SAVA - Dano- 
ne Rivignano 3-1

IIJ !I

L A K O V IČ  IN  B E D N A 
R I K  P O V E D L A  NA  Z A 
M E JS K E M  P R V E N S T V U
Dne 9. t.m. seje v Gregorčičevi 
dvorani v Trstu začelo 13. za
mejsko šahovsko prvenstvo, 
veljavno za 9. Memorial Zlatka 
Jelinčiča. Na njem nastopa 11 
šahistov, ki spadajo v sam vrh 
zamejskega, nekateri pa tudi 
deželnega šaha. Goriška moj
stra Pino Lakovič in Jan Bedna
rik sta po prvih petih kolih pre
vzela vodstvo. Prvenstvo se bo 
v Trstu nadaljevalo 16. t.m.

DALJE STRAN 16

15
ČETRTEK 
1 4 . M A )  A 
1 9 9 8
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ZADNJA STRAN

Š P O R T

K O T A L K A N J E

TA N JA  R O M A N O  LE 2.
V organizaciji Športnega 

društva Poletje bilo konec ted
na na kotalkališču na Pikelcu

16
ČETRTEK  
1 4. M A JA  

1 99 8

pri Opčinah deželno prvenstvo 
zveze FIHP v umetnostnem ko
talkanju. Od naših predstavni
kov je v vlogi nesporne favori
tinje v kategoriji "jeunesse" na
stopila samo Poletovka Tanja 
Romano. Nastop se ji je pone
srečil, s čimer je dokazala, da ni 
še najbolje psihološko priprav
ljena na zahtevnejše nastope, 
ki jo čakajo. Kljub vsemu je bila 
na koncu druga v prostem pro
gramu in seveda... razočarana.

L O K O S T R E L S T V O

D O B R E  U V R S T IT V E  
Z A R J A N O V
Čeprav v maloštevilni zased
bi so se lo ko s tre lc i Zarje 
M im e d iscount na tekm o
van jih  v po ljskem  lo k o 
strelstvu v Ankaranu in Pal
manovi dobro odrezali. Na 
prvi p re izkušn ji za tro fe jo  
Alpe Adria v Ankaranu se je v 
m očni konku renc i Zarjan 
M arko Turk povzpel na 2. 
mesto, Moreno Granzotto pa 
je bil 3. Na tekmovanju za 4. 
Trofejo le Mura v Palmanovi 
sta si Granzotto in Turk iz
menjala mesti.

R O K O M E T

SLOVENSKA B2 LIGA: 
KRAS-Žabnice 21-24 (11-14)

O B V E S T ILO

ŠPORTNO DRUŠTVO SOKOL
prireja od 25. junija dp 7. ju 
lija Športne igre 98. Športne 
panoge: plavanje, šah, na
mizni tenis, jadranje, jahanje, 
ženska in moška odbojka, 
moška košarka in nogomet, 
balinanje. Zaključna igra bo 
lov na zaklad, pripravili pa so 
tudi tekmo v teku in dirko z 
gorskimi kolesi. Na Športne 
igre se lahko vpišejo posa
mezniki ali ekipe. Kok vpiso
vanja zapade v sredo, 20. 
t.m. Prijavite se lahko na te
le fonsk i š te v ilk i 0347 - 
7602835 ali vsak torek in če
trtek od 19.30 do 20.30 v go
stilni “Bunker" v Nabrežini. 
Prijavnice lahko dobite: v Tr
stu v Narodni in študijski knji
žnici, v knjigarni Terčon v Na
brežini, v Boris sports clubu 
v Briščikih, v baru Prosvet
nega doma na Opčinah in v 
trgovini jestvin Top market v 
Bazovici; v Gorici v knjižnici 
Damir Faigel, v Katoliški knji
garni in športni trgovini K2; 
ter v Čedadu na sedežu No
vega M ata jurja . Prijavnico 
mora izpolniti vsak tekmova
lec, ki nastopa kot posamez
nik, oz. tisti, ki je odgovoren 
za ekipo. Podpisano prijav
nico lahko oddaste na zgo
raj omenjenih krajih, pri po
verjenih osebah in društvih 
oziroma jo lahko pošljete na 
naslov: ŠOKOL, Nabrežina 
89, 34011 Nabrežina. V pe
tek, 22. t.m., bodo na tiskov
ni konferenci izžrebali vrstni 
red nastopajočih posamezni
kov in ekip oz. sestavili tek
movalne skupine.

P R E D A V A N J E - P R I Č E V A N J E  N A  D N E V U  D R U Ž I N  N A  V R H U  SV. M I H A E L A

"KLIČEMO PO LJUBEZNI!"
DANIJEL DEVETAK

Ta pomenljivi stavek je na 
srečanju družin v nedeljo, 10. 
t.m., na Vrhu sv. Mihaela pri 
Gorici (g/, članek na prvi stra
ni) izrekla prof. Angelca Žero- 
vnik, v Sloveniji in tudi pri nas 
znana pedagoginja in publici
stka, ena izmed predavateljic 
na prijetnem srečanju-priče- 
vanju v okviru dneva družine.

ANGELCA ŽEROVNIK
Skupno z m ožem  prof. 

Markom Žerovnikom sta na
nizala nekaj misli o tem, kako 
je za vzgojo otrok pom em 
bna močna ljubezen med star
ši. Z jasnimi in močnimi m i
slimi, ki so takoj priklenile po
slušalce na stole, je prof. An
gelca spregovorila o pojmu in 
vrednoti ljubezni, s katerima 
imajo ljudje danes resne teža
ve. H itro smo razumeli, da 
smo vsi glede razmišljanja o 
ljubezni nekako tešči, pa če
prav gre za osnovne pojme 
družinskega življenja. "Čas je 
hiter," je rekla prof. Žerovni- 
kova, zato nam je le s težavo 
dano vstopati v temelje stva
ri. Sama ljubezen je resnično 
temeljno čustveno stanje, ki 
vodi k združevanju in pove
zovanju. Posameznik se prek 
odnosa z drugim dograjuje, 
razvoj osebnosti je namreč 
povezan z odpiranjem in da
rovanjem drugemu. Ljubezen, 
ki "krona in križa", pripom o
re k osebni rasti. Poznamo 
različne oblike ljubezni: najbolj 
zahtevna je zakonska, najbolj 
naravna pa je starševska lju
bezen do otrok; kar neverjet
no je, kako močne prirojene 
sile bivajo v človeku! Nadalje 
poznamo ljubezen med so
rodniki, ki je danes vedno šib
kejša; pa še: med somišljeni
ki, ljudmi, ki gradijo na istem
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temelju. Nekdo lahko čuti lju
bezen do narave, če mu ta še 
kaj pomeni, pa do umetno
sti, če ga ta nagovarja; ljube
zen namreč vodi v srečo, nav
dihuje pozitivne misli. Govo
ri se tudi o telesni in duhovni 
ljubezni. Predvsem mladi po
grešajo duhovno ljubezen, 
medtem ko vsak dan srečuje
jo na ulici in na televizijskem 
ekranu le telesno ljubezen, iz 
katere je naša družba naredi
la kult. Telesna ljubezen je si
cer potrebna, da zvabi dva na
sprotna spola; družina pa ne 
obstane, če telesna ljubezen 
ne preraste v duhovno; le ta 
je namreč sposobna spreje
mati tudi napake in žalitve člo
veka, ki deli skupno usodo.

Kaj je ideal ljubezni? Ali le
po telo? Bogat partner? Pre
davateljica je prepričljivo iz
povedala, da vidi ideal ljubez
ni v definiciji sv. Pavla v pis
mu Korinčanom: “Ljubezen je 
potrpežljiva, dobrotljiva je lju
bezen, ni nevoščljiva, ljube
zen se ne ponaša, se ne na
pihuje, ni brezobzirna, ne iš
če svojega, se ne da razdraži
ti, ne misli hudega. Ne veseli 
se krivice, veseli pa se resni
ce. Vse prenaša, vse veruje, 
vse upa, vse prestane. Ljube

zen nikoli ne mine." Družina, 
ki se ima rada, se zna skre
gati, zna pa tudi odpuščati. 
“Vse prestane..." V družinski 
ljubezni je spoštovanje osno
vni element; pomembna sta 
tudi zaupanje in svoboda, pa 
še: bližina, odprtost, pozor
nost in občudovanje druge
ga, dobrohotno zavzemanje 
drug za drugega, dobrota, ra
hločutnost, pogovor, pa tudi 
molk in tišina. Nobena stvar 
ni tako pomembna kot druži
na, ki stoji trdno na temelju 
razumevanja in ljubezni.

MARKO ŽEROVNIK
Po teh močnih stavkih je 

tudi prof. Marko Žerovnik na
kazal nekaj modrih in svetih 
besed, ko je svojo ženo do
polnil s krajšim razmišljanjem 
o tem, kako se je treba v dru
žini prilagajati drug drugemu. 
Niso toliko pomembne bese
de, kot pa dejanja. Posamez
nik tako zori in napreduje, ko 
mu iz ljubezni napor posta
ne užitek. In tak zgled je za 
otroke pravi zaklad.

TONE KOKALJ

Za zakoncema Žerovnik 
sta spregovorila zakonca Ko
kalj iz Vodic pri Ljubljani; v tej 
vasi je Tone Kokalj, sicer oče

treh otrok in učitelj po pokli
cu, župan. Skupno z ženo 
Nado sta prisotnim razložila, 
kako je prišlo do odločitve, 
da je Tone leta 1994 kandidi
ral, in kako to družbeno-po- 
litično udejstvovanje, ki ga v 
duhu služenja jemljeta kot ne
kako poslanstvo, usklajujeta 
z družinskimi potrebami. "Za
deve niso tekle, kot bi mora
le," je povedal Tone Kokalj; za
to se je odločil za aktivno u- 
dejstvovanje v politiki. Najprej 
je skušal kaj ukreniti pre-ko 
kulture, da bi prebudil javnost 
in spodbudil svež utrip. Ker 
se nihče ni našel za mesto žu
pana, je zadnji trenutek sam 
kandidiral in hkrati "molil, da 
bi ne bil izvoljen". Na začetku 
je doživel "nepopisne težave", 
saj "za tako odgovorno vlogo 
ne zadostuje dobra volja". 
Učil seje na napakah. V veli
ko oporo mu je bila žena Na
da, katere značaj se dobro do
polnjuje z njegovim. Kasneje 
je poskrbel za politično pro
fesionalizacijo, pogosto pa 
res ne ve, če dati prednost po
klicu ali družini. "Ni mi žal, 
da sem kandidiral; razmišljam 
pa, kako naprej." Kajti od po
litike danes v Sloveniji ni mo
goče živeti; "vsaj na strani, na 
kateri sem jaz, ne." Če se po

polnoma preda političnemu 
delu, tvega ostati prej ali slej 
na cedilu; kdor pa samo na 
pol deluje v politiki, dosti ne 
opravi. To je trenutno njego
va (in ženina) dilema. Župa
novanje skuša uresničevati 
tako, da bi pripravil dober hu
mus za svoje in drugih otro
ke, da bi popravil okolje, ki je 
v Sloveniji mladim v tem tre
nutku zelo nenaklonjeno, saj 
jih zavaja v različna stranpota.

NADA KOKALJ
Tudi Nada Kokalj, profeso

rica matematike in računalni
štva, je jasno poudarila, da us
kladiti politično udejstvova
nje z družino ni preprosto; se 
pa da. Sama se ne čuti žrtev 
okoliščin, saj imata z možem 
veliko podporo v starših, ki 
stojijo za njima. Pomembno 
pa je tako ali drugače javno 
pripravljati prostor bodočim 
rodovom, tak ambient, ki bi 
si ga želela za lastne otroke.

RAZPRAVA
V razpravi z gosti, ki so iz 

matične domovine prinesli - 
poleg lepe slovenske besede 
- svežo in "zdravo" sapico v i
talnega optim izma, so prišla 
na dan kar številna vprašanja 
predvsem glede vrednot in 
nevrednot, glede vzgoje, dru
žine in njenih odnosov do 
sveta šole. Tone Kokalj je 
podčrtal, da nihče ni vzorčni 
primer. Družina in ljubezen 
sta zapleteni zadevi. "Zato ne 
obstajajo recepti!" Gospa An
gelca Žerovnik pa je pohvali
la pogum skupine goriških 
družin, ker prireja taka sre
čanja. "To je vredno posne
mati. Hvala, da sem danes 
lahko preživela med vami. To 
izkušnjo bom ponesla v Slo
venijo, kajti kličemo po lju 
bezni. Rabimo ljubeče druži
ne! Rabimo ljubeče duhovni
ke! Rabimo ljubeče župane!" 
Nadaljevali bi lahko v nedo
gled. In še bi ne bilo dovolj.

PREJELI SMO IN  OBJAVLJAMO

O SLOVENSKEM 
ODPORNIŠKEM  
GIBANJU

Razpravljati danes o sloven
skem odporniškem gibanju je 
zelo "težko", posebno za nas 
mlade, ki teh časov nismo do
življali. Želim pa vseeno poda
ti nekaj svojih misli ob praz
novanju 25. aprila. Že nekaj 
let sledim zgodovinskim raz
pravljanjem o odporniškem gi
banju, o komunizmu, fojbah 
itn. Prišel sem do zaključka, 
ki bo verjetno za nekatere "be
le" in "rdeče" ljudi neprimeren.

V zadnjem desetletju se po
jem  odporništva in antifašizma 
zelo podcenjuje. Govori se o 
komunističnih zločinih, o foj
bah itn. To, da se pokaže, da 
je  b il komunistični režim ali to
talitarizem zelo oddaljen od pr
votnih socialističnih idej o ena
kopravnosti, je  pošteno in za 
zgodovino je to velik korak k 
objektivnosti. Posebno pri zgo
dovini slovenskega naroda ne 
smemo pozabiti na Dolom it
sko izjavo z dne 1. marca 1943 
in na množične poboje domo
brancev v Kočevskem Rogu, 
na Teharjah, v okolici Škofje 
Loke in Hrastnika v po le tju

1945. Bojim pa se, da se pri 
nas prihaja od enega ekstre
ma k drugemu: torej od m iti
ziranega partizanstva k za
ničevanju odporniškega giba
nja. Zato se lahko vprašamo: 
"Žakaj danes še praznujemo 
dan upora proti fašizmu, med
tem ko se je  v Sloveniji to opu

s t i lo ?" Slovenija je  bila pod
vržena komunističnemu siste
mu, ki je  uničil resnične idea- 

, le o svobodi. Odporništvo na 
Primorskem se je začelo že v 
dvajsetih letih, medtem ko je 
bila Slovenija vključena v kra
ljevino Jugoslavije. Za prim or
ske Slovence so se začele teža
ve že pred požigom Narod
nega doma v Trstu leta 1920 
vse do konca druge svetovne 
vojne; še danes je  asimilacija 
zelo vidna. Slovenci so se na 
Primorskem hitro organizirali: 
imeli smo Tigr, Zbor svečeni- 

| kov sv. Pavla in nato še OF. V 
; partizane so šli vsi primorski 
j Slovenci ne glede na ideologi- 
\ jo  ali veroizpoved, saj jim  je 
bilo partizanstvo edina rešitev 
pred fašističnim terorjem. Kaj 

j je  potem naredila tedanja KPS 
iz partizanstva, že vemo. To pa 
ne pomeni, da moramo zdaj

podcenjevati vlogo NOB pro
ti nacifašizmu. Dejstvo je, da 
so Slovenci sami zagnali faši
ste in naciste z naše zemlje in 
žrtvovali življenje za svoj narod.

Poleg tega bi se morali na 
25. april spomniti na vse tiste 
Čedermace, ki so v času fašisti
čnega terorja na skrivnem širi
li slovensko kulturo. To so bili 
tako duhovniki kot laiki, kate
rim ni šlo za ideologijo, temveč 
za ohranitev našega jezika in 
kulture. Ob takih slavnostih se 
moramo spomniti tudi na vse

tiste, ki so tvegali življenje za 
našo kulturo. Koliko ljudi je  bi
lo ubitih, aretiranih in konfini- 
ranih, ker so budili narodno 
zavest, ker so naskrivaj po do
movih in na gmajnah učili slo
vensko pesem, naj je bila to 
narodna ali cerkvena? Danes 
ljudje na to pogosto pozab
ljajo in gledajo le na lastne in
terese, na dobiček, na nagra
do, na denar. Danes ljudje ne 
delajo zastonj. Samo če je pla
čano. Saj ni važno, če delajo 
za narod ali proti njemu, važ

no je plačilo. Vsi tisti, ki so šli 
v partizane, ki so tihotapili slo
venske knjige po našem Kra
su in budili narodno zavest, 
vsi ti niso vprašali nobenega 
plačila : zadoščal j im  je  en 
sam stavek: "Hvala za vse, kar 
ste naredili za naš narod." Ne
kateri n iti tega niso b ili de
ležni, ali ker so um rli ali so šli 
v pozabo zaradi po lit ičn ih  
ideologij.

Vsak naj sedaj razmišlja, 
kot želi!

-  D A R I O  B E R T I N A ZZ I

PRVI MAJ, 
PRAZNIK 
VSEH 
DELAVCEV

Sprevodi ob godbi - budni
ce. Praznik dela so združili s 
praznovanjem osvoboditve in 
konca vojne. Vse lepo in p o 
trebno. Zakaj pa obešajo rde
če zastave pri vhodu v vasi? Ali 
so znamenja ene stranke, ki si 
hoče prilastiti ta praznik v p ro 
pagandne namene? Če je ta
ko, prvi maj ni praznik dela, 
ampak propaganda za stran
ko. Delavec mora delati tudi 
brez partije, tudi brez partijske

izkaznice. Ne dela zato, ker je  
komunist, ampak hodi na de
lo za vsakdanji kruh, ki je  bel 
ali črn ali rdeč. Če bi pa delav
ci pom islili na to, kaj je  ko
munizem prinesel delavcem in 
državi, ko je  prišel na oblast, 
bi se tile1 morali oddaljiti od  
partije. Če nas zgodovina nič 
ne uči, potem nam ni pomoči. 
Če kdo hoče postati številka ali 
osel, ki vleče voz države v ko
rist nekaterih ljudi, svobodno, 
a nima pravice, da bi druge pri
silil, kako naj razmišljajo. Ko 
partija pride na oblast, bodo 
to oblast uživali samo neka
teri, delavci pa so opeharjeni. 
Začasno bi b ili preskrbljeni z 
vsakdanjim kruhom na račun

dolgov, ki b i jih  morali na kon
cu plačevati sami delavci z 
brezposelnostjo in visokimi 
davki. Tedaj bi vse demonstra
cije nič ne zalegle. Enkrat so 
pravili: Žrtve morajo biti. A či
gave? Tistih, ki so na oblasti? 
O ni se brezvestno gostijo na 
račun proletarcev, ki so jim  ob
ljubljali nebesa na tem svetu. 
Žrtve so smiselne, ko se po 
tem ljudje imajo bolje, ne pa, 
če žrtve gredo v nedogled.

Prvi maj je  praznik vseh lju
di, ki si služijo vsakdanji kruh 
na pošten način, ne more biti 
pa m onopol ene same stran
ke. Delo naj koristi vsem; par
tijcem in nepartijcem. 
-------------------BR


